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JOHNSON UKAZAL NOVO i . OPNJEVANJE VOJNE V VIETNAMU

Ameriška letala bombardirala Hanoj in Hajfong 
Sen. Morse: «Dejanje odvratnega banditizma«

PROTESTI ZARADI NAPADA NA HANOJ IN HAJFONG 1

Letala so bombardirala in obstreljevala gosto obljudena področja - Sestre
ljenih je bilo sedem letal - En ameriški pilot ujet - McNamara je po
novil trditve o prihajanju ljudi in materiala iz Severnega Vietnama

HANOJ, 29. — Ameriška letala so danes prvikrat bombar
dirala objekte, ki so oddaljeni pet kilometrov od središča Ha
noja. Kraj, ki so ga bombardirala, je Gia-Lam na področju, 
kjer je hanojsko letališče. Napad je trajal 50 minut, poplah 
v prestolnici pa eno uro in 40 minut Nad tem področjem so 
bila sestreljena štiri ameriška letala.

Med tem napadom je hanoj- 
ski radio javil, da so ameriška
letala istočasno napadla tudi 
Hajfong, kjer so bila sestrelje
na tri ameriška letala. Kakor 
poročajo v Hanoju, je bilo do 
sedaj sestreljenih nad Sever
nim Vietnamom 1144 ameriških 
letal.

Ameriški predstavnik je izjavil, 
da so letala najprej napadla skla
dišče goriva tri kilometre severoza
hodno od pristanišča Hajfong. Poz
neje pa so napadla naprave in skla
dišča goriva šest kilometrov od Ha
noja.

Ameriški vojaški predstavnik v 
Sajgonu pa je izjavil, da je današ
nje bombardiranje v skladu z ame
riško politiko, da «se omeji na bom
bardiranje vojaških objektov)), in 
da bombardiranje «ni povzročilo po
membnih izgub med civilnim prebi
valstvom)). Naprave v Hajfongu so 
oddaljene tri kilometre od mesta. 
Tu je 38 rezervoarjev s skupno ka
paciteto 72.000 ton goriva (približno 
40 odstotkov rezerve severnoviet- 
namskega goriva). Blizu Hanoja pa 
je 32 rezervoarjev. Trdijo, da je bilo 
80 odstotkov skladišč blizu Hajfon- 
ga uničenih, kar se tiče Hanoja pa 
pravijo, da je ocenitev še nemogoča,

ker so rezervoarji še v plamenih.
Ni znano število človeških žrtev. 

Več ko eno uro je približno milijon 
prebivalcev Hanoja preživel v zaklo
niščih. Protiletalsko topništvo je ze
lo močno reagiralo na napad. Dve 
uri pozneje je bilo v mestu zopet 
normalno.

Današnje bombardiranje Hanoja 
in Hajfonga pomeni nedvomno na- 
dalnji korak naprej pri širjenju 
vojne v Vietnamu. O tem se je si
cer vztrajno govorilo že nekaj dni. 
Letala so priletela nad določeno 
področje v desetih zaporednih sku
pinah; v vsaki skupini je bilo pet 
letal. Američani priznavajo izgubo 
samo enega letala.

V Južnem Vietnamu pa so ame
riški strateški bombniki «B-52» na
padli davi področje 30 kilometrov 
od Hue in neko drugo področje bli
zu Plej Ku, kjer domnevajo, da se 
zbirajo osvobodilne čete. Preteklo 
noč so enote osvobodilne vojske na
padle okoli deset majhnih vojaških 
položajev in tako imenovanih stra
teških vasi okoli Sajgona. Med vlad
nimi posadkami so imeli po sajgon- 
skih poročilih «lahke izgube«.

Približno 50 kilometrov zahodno 
od Sajgona je skupina ameriških 
vojakov padla v partizansko zasedo
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Danes v Moskvi podpis 
francosko-sovjetske izjave

MOSKVA, 29. — Francoski pred- «hladni vojni« in tretji «umik»
Sednik de Gaulle se je danes vr 
nil iz Volgograda v Moskvo. Na 
posebnem letalu so bili z njim 
predsednik sovjetske vlade Kosi- 
gin, francoski zunanji minister de 
Murville, francoski poslanik v Mo- 
skvi, njegova soproga ter druge 
sovjetske in francoske osebnosti.

Danes popoldne je bil v Krem
lju je tretji pogovor med de Gaul- 
lom in sovjetskimi voditelji, ki 
ni bil v programu. Jutri bo zad
nji zaključni pogovor, na kate
rem bodo podpisali skupno izja
vo. Zvedelo se je, da so današnji 
razgovor zahtevali sovjetski vodi
telji. Danes so potrdili, da bodo 
med Moskvo in Parizom uvedli 
zvezo po teleprinterju v okviru 
sklepa o skupnih posvetovanjih. 
Zatrjuje se, da je de Gaulle mne
nja, da ni potrebno točneje dolo
čiti v izjavi podrobnosti o posve
tovanjih spričo dejstva, da bodo 
uvedli »rdeči telefon«.

Poleg skupne izjave pa bosta 
zunanja ministra de Murville in 
Gromiko podpisala sporazum o 
tehničnem, znanstvenem in vesolj
skem sodelovanju ter konzularni 
sporazum.

De Gaulle je bil odsoten iz Mo
skve sedem dni, med katerimi je 
obiskal Novosibirsk, Bajkonur, Le
ningrad, Kijev in Volgograd.

Davi se je de Gaulle peljal z 
avtomobilom po ulicah Volgogra
da med pozdravljanjem ogromne 
množice. Ogledal si je tudi neko 
električno centralo. Včeraj, ko je 
prispel v Volgograd, je de Gaul
le v odgovoru na dobrodošlico 
predsednika mestnega sovjeta iz
javil, da je bil v tem mestu pred 
22 leti, in pripomnil: »Tedaj sem 
videl Stalingrad skoraj popolno
ma uničen, ki pa je začel zopet 
vstajati v duhu upanja.« Nato je 
omenil, da ie bil maršal Voronov, 
ki ga je spremljal v Volgogradu,

vzhodnonemške komunistične stran
ke glede izmenjave govornikov. 
Glede zakona o začasnem nepre- 
ganjanju pa je tudi Brandt dejal, 
da bi bilo bolje, če bi bil drugače 
formuliran, vendar pa po njego
vem mnenju ne predstavlja ovire 
za izmenjavo govornikov.

Izjave U Tanta 
pred prihodom v Italijo

NEW YORK, 29. — Pred odho
dom v Italijo je glavni tajnik OZN 
U Tant izjavil, da je zelo vesel, 
da bo lahko ponovno obiskal Ita
lijo, in zlasti da se bo lahko 
srečal s «cenjenim prijateljem Fan- 
fanijem, predsednikom generalne 
skupščine«. Nato je pojasnil, da bo 
v Turinu predsedoval zasedanju 
stalnih predstavnikov OZN v drža
vah v razvoju. To bo prvo tako 
zasedanje v zgodovini OZN, ko se 
bodo stalni predstavniki v raznih 
državah sledijo programom OZN 
za razvoj. Sestanek pomeni, da se 
razvija pomoč deželam v razvoju 
ne samo v dvostranskih okvirih, 
temveč tudi v splošnem okviru, 
ki se sklada z navodili in poobla
stili Združenih narodov.

U Tant je odpotoval z letalom 
Alitalia ob 3. ponoči po italijan
skem času.

in utrpela hude izgube. Podobno 
zasedo so partizani pripravili v bli
žini Hue bataljonu sajgonskih vo
jakov, ki so utrpeli precejšnje iz
gube. Večji ali manjši spopadi so 
bili tudi na mnogih drugih pod
ročjih.

Vrhovno poveljstvo severnoviet- 
namske vojske je objavilo sporočilo, 
v katerem obtožuje ameriška leta
la, da so brez razlike bombardirala 
in obstreljevala obljudena in gospo
darsko važna področja v predmest
ju Hanoja in Hajfonga. «Ti napa
di, ki so povzročili človeške in ma
terialne izgube, so prav skrajno ne
varen korak pri ameriškem širje
nju vojne v Vietnamu.« Poročilo 
dodaja, da so bila na področju Ha
noja sestreljena štiri letala, na pod
ročju Hajfonga pa tri, mnogo dru
gih pa je bilo poškodovanih. Nekaj 
ameriških pilotov so ujeli. «Ta zlo
činska dejanja ameriških napadal
cev, zaključuje poročilo, so nale
tela na zasluženo kazen. Z veliko 
budnostjo, odločnostjo in srdom sta 
vojska in prebivalstvo Hanoja in 
Hajfonga odločno in pravočasno 
odgovorila skupno z ljudskim letal
stvom, razbila sta piratske napade 
sovražnika in izvojevala zmago.«

V Hanoju je bila nocoj tiskovna 
konferenca, na kateri so predstavi
li časnikarjem ameriškega pilota, 
ki se je spustil s padalom s svojega 
letala v plamenih med današnjim 
bombardiranjem Hanoja. Pilot je 
ranjen na levi roki in na glavi. Pi
lota so še prej peljali po ulicah v 
odprtem avtomobilu. Več tisoč pre
bivalcev Hanoja je proti pilotu 
vzklikalo: «Na smrt.« Ameriški pi
lot .ie takoj, ko so ga ujeli, izjavil: 
((Obžalujem svoja dejanja proti j 
vietnamskemu ljudstvu.«

Predstavnik ameriškega državne
ga departmaja je na današnji ti
skovni konferenci trdil, da ZDA 
«ne skušajo razširiti vojne v Viet
namu«. Pripomnil je: ((Razširitev 
v meri, do katere je nastala, je 
povzročila druga stran, ki je znat
no povečala pošiljanje ljudi in 
materiala v Južni Vietnam. ZDA 

širijo vojne, temveč odgovar-

Jev in poškodovati naprave za raz- nosti miru in bo povzročilo večjo
tovarjanje petrolejskih ladij v Haj
fongu, kjer gre mimo 95 oddstot- 
kov sevemovietnamskega uvoza 
petroleja.« McNamara je trdil, da 
v trenutku bombardiranja Hajfon
ga ni bilo ladij v pristanišču.

Nato je McNamara izjavil, da bo 
treba počakati tri ali štiri mesece, 
da bo pomanjkanje goriva vpliva
lo «na prihajanje ljudi in materia
la s severa na jug.» Gotovo pa je, 
da bo imel Severni Vietnam veli
ke težave za obnovo uničenih na
prav zaradi pomanjkanja jekla in 
drugih potrebnih nadomestnih de
lov.

Ameriški demokratični senator 
Mansflield je izjavil, da bo današ
nje bombardiranje ošibelo mož-

STAVKA TISKARJEV
Opozarjamo čitatelje, da v 

soboto in nedeljo ne bo izšel 
noben dnevnik zaradi stavke 
tiskarskih delavcev, ki je na
povedana za petek in soboto.

Prihodnja številka našega 
dnevnika bo izšla jutri, nasled
nja pa šele v torek, 5. julija, 
če se prej ne obnovijo poga
janja.

UREDNIŠTVO

sovjetsko in kitajsko pomoč Sever
nemu Vietnamu. Po njegovem 
mnenju pomeni današnje bombar
diranje novo fazo v vietnamski 
vojni. Dejal je, da bombardiranje 
ne bo odpravilo ((pronicanje seve
ra«, čeprav ga bo lahko za tre
nutek zmanjšalo; končni rezultat 
bi utegnil biti «še večje pronica
nje«.

Demokratični senator Morse pa 
je v senatu izjavil, da so današ
nji bombni napadi ((dejanje od
vratnega banditizma«. To dokazu
je svetu, da so ZDA največja grož
nja za svetovni mir.«

U Tant obžaluje bombardiranje 
in poziva na njegovo ustavitev

VVilson je obsodil bombardiranje in ločil odgovornost svoje vlade ■ Pro
testi v Franciji - Izjava indijske vlade - Vprašanje poslancev KPI

NEW YORK, 29. — Glavni tajnik Združenih narodov U 
Tant je objavil izjavo za tisk, v kateri izreka veliko obžalova
nje zaradi ameriškega bombardiranja področij okoli Hanoja 
in Hajfonga, ki so gosto naseljena. U Tant dodaja, da bi mo
ral biti prvi korak pri iskanju miru v Vietnamu ustavitev bom
bardiranja Severnega Vietnama.

Moskovski radio je današnje

CANBERRA, 29 — Danes se je 
zaključilo delo sveta ministrov SE 
ATO, ki je trajalo tri dni. Fran
cija je bila odsotna. Uradno po
ročilo pravi med drugim, da je 
svet proučil stanje na področju, 
ki ga krije pogodba, in je razprav
ljal ,kaj je treba storiti, «da bi 
propadli komunistični načrti na 
tem področju«.

Nato je rečeno, da nameravajo 
države članice «storiti vse, da bi 
našli mimo rešitev v Vietnamu«, 
pri čemer pa bodo nadaljevali in 
večali svojo vojaško in gospodar
sko pomoč Južnemu Vietnamu.

bombardiranje označil za deja
nje mednarodnega piratstva in 
je dodal, da to pomeni nov ne
varen korak ameriških vodilnih 
krogov pri širjenju napada na 
vietnamsko ljudstvo. Radio je 
obljubil nadaljnjo pomoč Sever
nemu Vietnamu.

Predsednik britanske vlade Wil- 
son je objavil izjavo, v kateri 
pravi, da obsoja bombardiranje 
na področju Hanoja in Hajfonga. 
Izjava pravi: »Večkrat smo jasno 
izjavili, da ne bi mogli dati naše 
podpore razširitvi bombardiranja 
na ta področja. Britanska vlada 
loči svojo odgovornost od te ak
cije, čeprav je bila naperjena sa
mo proti petrolejskim napravam.«

Takoj zatem pa ponavlja pod
poro ameriški vojni v Vietnamu 
in trdi, da »si hanojska vlada pre
vzema odgovornost za odklanja
nje pogajanj brez pogojev, ki so 
jih večkrat predlagali ZDA, Veli
ka Britanija in Ccmmonwealth.»

Wilson je zvečer ponovil v spod
nji zbornici prej objavljeno izja
vo. Voditelj opozicije je vprašal, 
kako je mogoče uskladiti podpira
nje ameriške vojne v Vietnamu 
z ločitvijo britanske odgovorno
sti, kar se tiče nekaterih praktič
nih plati uresničenja te politike. 
Wilson je odgovoril, da je popol

noma mogoče podpirati splošno 
politično linijo, ne da bi se obve
zali podpirati vsako akcijo pri iz
vajanju te politike. Dejal je, da 
bi poprejšnje podpiranje vsake 
akcije lahko ustvarilo težavno sta
nje za britansko vlado in tudi za 
opozicijo. Dodal je, da je večkrat 
sporočil predsedniku Johnsonu, 
da britanska vlada sicer podpira 
splošno ameriško politiko v Viet
namu, toda ne bo podpirala bom
bardiranja Hanoja in Hajfonga.

Levičarski laburistični poslanec 
Sydney Silverman je vprašal Wil- 
sona, ali ve, da se je ameriška 
politika v Vietnamu menjala in 
da tvashingtonska vlada ni priprav
ljena skleniti sporazuma, ki bi 
vseboval nevtralizacijo Vietnama. 
VVilson je odgovoril, da mu je

zo, naj skliče konferenco brez do
ločanja pogojev.

Na številna druga vprašanja je 
VVilson odgovoril, da ne bo mogel 
iti v ZDA pred določenim časom 
in da se sedaj postavlja vpraša
nje, ali naj Velika Britanija po
veča svoj pritisk na Sovjetsko zve- _ 
zo, da doseže sklicanje ženevske | 
konference. Glede možnosti ugo
vorov pri predsedniku Johnsonu 
je Wilson izjavil: ((Zavedam se ob
čutljivosti za ta argument v deželi 
in v spodnji zbornici. Zaradi tega 
smo v zadnjih osemnajstih mese
cih skušali doseči, da bi se priza
dete strani začele pogajati. Mne- I 
nia smo, da bi morebitna kitaj- I
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PRED INTENZIVNIM DELOM OBEH SKUPŠČIN PARLAMENTA

eden od sovjetskih poveljnikov 
bitki pri Stalingradu.

Odpovedana 
zborovanja 
med nemškimi 
komunisti 
in socialdemokrati

BERLIN, 29. — Predstavnik
vzhodnonemške komunistične stran
ke Albert Norden je danes na ti
skovni konferenci v Berlinu sporo, 
čil, da so odpovedali skupna zbo
rovanja in zasedanja s predstav
niki zahodnonemške socialdemo
kratske stranke, ker socialdemo
krati niso sprejeli osnovnih pogo 
jev. Gre predvsem za predlog za
konskega načrta, ki je bil pred
ložen v zahodnonemškem parla
mentu o začasnem nepreganjanju 
vodilnih osebnosti Vzhodne Nem
čije, ki nameravajo obiskati Za
hodno Nemčijo.

BEOGRAD, 29. — Delegacija So
cialistične stranke proletarske e- 
notnosti Italije, ki jo vodi pred
sednik stranke Lelio Basso, je obi
skala danes popoldne zvezno skup
ščino. Ob tej priložnosti so se 
delegati pogovarja s tajnikom zvez
ne skupščine. Člani delegacije so 
se seznanili z delom skupščine, z 
njeno organizacijo in načinom nje
nega delovanja.

jajo na širjenje, ki jo povzroča 
druga stran.« Predstavnik je tudi 
izjavil, da je ameriška vlada ((po
jasnila in bo še dalje pojasnila 
omejenost ameriških smotrov v 
jugovzhodni Aziji.« Izjavil je tudi, 
da je ameriška vlada v stalnem 
stiku z raznimi najbolj prizadeti
mi vladami in da so bile nekatere 
vlade obveščene o razlogih te ak
cije.

Ameriški minister za obrambo 
McNamara je na tiskovni konfe
renci trdil, da so se med današ
njim bombardiranjem trudili, da 
ne bi prizadeli obljudenih podro
čij. Dejal je, da je napad na zalo
ge goriva «postal potreben«, ker 
«je Severni Vietnam vedno pogo
steje uporabljal prevozne avtomo
bile in motorizirane čolne za po
šiljanje vedno večjega števila lju
di in vedno več orožja in opreme 
na jug.« McNamara je trdil, da 
se je to pošiljanje v enem letu po- 
večalo za 120 odstotkov, kar se ti
če ljudi, in za 150 odstotkov, kar 
se tiče blaga Dejal je, da osvo
bodilna vojska uporablja sedaj bolj 
težko orožje. «Zaradi tega« so skle
nili bombardirati tri glavna skla
dišča, ki vsebujejo 60 odstotkov 
celotnih zalog goriva Severnega 
Vietnama.

Minister je na koncu izjavil, da 
je bombardiranje odredil predsed
nik Johnson na nasvet krajevnih 
vojaških poveljnikov, McNamare 
in Deana Ruska. Dejal je, da je 
bil namen bombardiranja: ((dvig
niti moralo južnih Vietnamcev, po
večati ceno pronicanja in dokaza
ti severnim Vietnamcem, da se bo 
vsak poskus ((prevrata na jugu« 
čutil na njihovem ozemlju.« Z vo
jaškega vidika pa je bil namen 
bombardiranja ((prihraniti življenje 
zavezniškim vojakom, ki se borijo 
na jugu, uničiti vsebino rezervoar-

Danes se začne v poslanski zbornici 
razprava o gospodarskem načrtu

Skoro dokončan načrt programa združene socialistične stranke, ki ga je 
pripravil Nenni ■ V aprilu se je znižala industrijska proizvodnja

RIM, 29. — Poslanska zbornica 
in senat bosta jutri ponovno pri
čela delo, pri čemer bo v ospredju 
razprava v poslanski zbornici, po
svečena gospodarskemu načrtu. Po
slanska zbornica se bo sestala 
popoldne ob 16.30, ko bodo na 
dnevnem redu nekatera vprašanja 
in nekateri zakonski načrti, nato 
pa se bo pričela razprava o za
konskem načrtu, ki določa raz
širitev pristojnosti ministrstva za 
proračun tudi načrtovanje in usta
novitev medministrskega odbora za 
gospodarsko programiranje CIPE.

Komisija za proračun je že pre
jela mnenja različni drugih ko
misij poslanske zbornice in bo 
pričela proučevati petletni gospo
darski načrt v petek, da izdela 
mnenje, ki ga bo predložila zbor
nici. Senat pa bo pričel zasedati 
jutri ob 17. uri, ko bo nadalje
val razpravo o programu kmetij
skega razvoja v razdobju 1966-70.

Komisija za kmetijstvo poslanske 
zbornice je dokončala razpravo o 
mnenju, ki ga je odobrila večina 
in ki so ga poslali komisiji za 
proračun.

V zvezi z razpravo o proračunu 
je še vedno mnogo ugibanj, zlasti 
če bo mogoče razpravo zaključiti 
z glasovanjem še med poletnimi 
zasedanji poslanske zbornice, že 
nekaka tradicija je namreč, da se
nat konča delo 14.-15. julija, po
slanska zbornica pa 22. julija. Časa 
je torej dokaj malo za proučitev 
tako obsežnega in odgovornega za
konskega predloga, kot je petletni 
gospodarski načrt. Povrh pa še ni 
povsem jasno, na kakšen način 
bo potekala razprava ter zaključ-
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Argentinske stranke obsojajo 
udar vojaških voditeljev

Negativno so reagirale tudi številne latinskoameriške države - Gen. Ongania je včeraj prisegel
BUENOS AIRES, 29. — General Juan Carlos Ongania, ki 

ga je vojaški odbor imenoval za začasnega predsednika repu
blike, je danes prisegel pred novimi sodniki vrhovnega sodi
šča, ki jih je bil imenoval vojaški odbor. Zatrjuje se, da na
merava general Ongania izvesti reorganizacijo ministrstev.

Edini incident v okviru držav
nega udara se je dogodil v Cor-

Norden je ugotovil, da Je v o- 
zndju zahteva Bonna, ki hoče pred
stavljati vse nemško ljudstvo. Iz
javil je pripravljenost za nadalj
nji razgovor vendar samo v ena
kopravnih odnosih in v medseboj
nem spoštovanju. Da bi lahko skli
cali zborovanje v Chemnitzu in 
Hannovru, je treba najprej, da se 
prekliče dekret o začasnem nepre
ganjanju. Nato je Norden ponovil 
zadnji predlog, ki ga je Ulbricht 
pismeno sporočil Brandtu glede 
pogajanj med obema strankama, 
in Je izrazil prepričanje, da bo 
prej ali slej do teh razgovorov 
prišlo.

Brandt Je mnenja, da predstav
lja Nordenova izjava povratek k

dobi, kjer so vojaki s silo odstra
nili iz urada podguvernerja Leo- 
nellija. V odsotnosti guvernerja 
Moline ni hotel Leonelli zapusti
ti svojega urada, ko so prišli vo
jaki. Po dolgem prerekanju so 
vojaki Leonellija odnesli iz ura
da. V Buenos Airesu je zopet vse 
normalno. Skupina neodvisnih sin
dikatov je danes odločno obsodi
la državni udar in poudarila, da 
se bo še dalje borila za »moralne, 
socialne in gospodarske zahteve 
delavskega razreda«.

Rektor univerze v Buenos Aire 
su Fernandez Long je tudi zavzel 
odločno stališče proti državnemu 
udaru, ki »hudo prizadeva ustavo 
in republikanske ustanove«, Po
zval je vse člane univerze, štu
dente in profesorje, naj se borijo 
za ohranitev svobode in avtono
mije univerze. Demokristjanska 
stranka pa je objavila izjavo, v 
kateri pravi, da je vedno branila 
»načelo ustavne stabilnosti« ter 
izraža upanje, da se bo »ta hud 
ustavni dogodek« spremenil v de
janski namen, da se najde rešitev

problemov.
Ljudska radikalna zveza, ki je 

stranka odstavljenega predsedni
ka, pa odločno protestira in obso
ja ((protiljudski, protidemokratič
ni in protiargentinski državni u- 
dar, ki ga je povzročila pretirana 
ambicija in so ga navdihnili ve
liki interesi tistih, ki hočejo vo
diti gospodarstvo dežele v svojo 
izključno korist«. Izjava se za
ključuje: ((Ljudski radikalizem v
pokrajini Buenos Airesa ne bo 
nikoli popustil Kakor vedno, se 
bo postavil proti tistim, ki modru
jejo s silo. Peronistično gibanje 
«Justiciallstična fronta« je objavilo 
izjavo, v kateri podpira vojaški 
udar in pravi: «Javno mnenje je s 
patriotizmom zainteresirano pri 
padcu Illijeve vlade in upa, da bo 
ta dogodek predstavljal spremem
bo režima in začetek dokončne 
sprave med ljudstvom in oboro
ženimi silami« Bivši predsednik 
Peron pa je v Madridu zanikal

Množijo se negativne reakcije 
drugih latinskoameriških držav. Ve
nezuelski predsednik Leoni je iz
javil, da njegova vlada ne bo 
priznala novega režima. Kolumbi
ja je prekinila diplomatske odnose 
z Argentino, da prouči nastali po
ložaj. Čilska poslanska zbornica 
je poslala, protest proti kršitvi de
mokratičnih in ustavnih načel v Ar
gentini. Kostarika je javila, da je 
dala ukaz svojim predstavnikom, 
naj ne stopijo v stik z novim ar
gentinskim režimom do novega u- 
kaza. Urugvaj je odredil varnost
ne ukrepe in povečal nadzorstvo 
na mejah. Predstavnik brazilskega 
zunanjega ministrstva pa je izja
vil, da bo Brazilija priznala novo 
argentinsko vlado, samo če bo ta 
stabilna in bo pripravljena spošto
vati diplomatske in finančne ob
veznosti in veljavne mednarodne 
pogodbe. Ameriški državni depart
ma je javil, da so ZDA začasno 
prekinile diplomatske odnose z Ar
gentino. Ameriški diplomati v Ar
gentini ne bodo imeli več stikov 
z novo vlado do novega ukaza. 
Ameriški poslanik je sedaj v Wa- 
shingtonu na posvetovanju. Argen
tinska poslanika v ZDA in pri or 
ganizaciji ameriških držav sta od-

trditve, da je izrekel podporo no-1 stopila iz solidarnosti s predsed- 
vemu argentinskemu režimu «iz Da- nikomvemu argentinskemu režimu «iz pa- nikom Illio. Odstopila sta tudi ar 
triotičnih in ne ideoloških razlo- gentinski poslanik v Moskvi in po- 
gov«. I slanik v Švici, ki je Illiev brat.

no glasovanje in kakšno stališče 
bodo zavzele opozicijske stranke. 
Se bodo samo omejile na predlo
žitev nekaterih popravkov in na 
načelno razpravo v skupščini, ali 
pa bodo skušale z velikim številom 
popravkov bistveno spremeniti 
načrt? Od tega, kot tudi od odloč
nosti KD je mnogo odvisno, ali bo 
mogoče, načrt odobriti do 22. ju
lija, ali pa bodo odobritev pred
ložili na jesen, ko se bosta obe 
zbornici parlamenta ponovno se
stali 12 septembra.

V senatu pa predvidevajo, da 
bodo še do poletnih počitnic pro: 
učili in odobrili petletni finančni 
zakon o razvoju šolstva v razdob
ju 1966-70. Foročilo o zakonskem 
predlogu je predložil demokrist- 
janski senator Spigaroli. Predlog 
predvideva izdatek 1276 milijard 
lir v petih letih, od česar pa so 
izvzeli 63 milijard lir, ki so na
menjene za državne otroške vrt
ce in o katerih bodo razpravljali 
v okviru zakona o teh vrtcih. Ta 
izdatek pa predstavlja samo del 
8975 milijard lir, ki so v celoti 
predvidene za šolstvo v petih le
tih.

Jutri se bodo nadaljevale raz
prave o socialistični združitvi. Se
stale se bodo paritetične podko
misije in predvsem podkomisija, 
ki se ukvarja s sestavo novega 
statuta in programa združene so
cialistične stranke. Program se
stavlja predsednik paritetične ko
misije Nenni in pravijo, da je že 
skoro dokončan, s čimer bi bilo 
opravljeno eno najvažnejših del 
pri združitvi. Vzporedno pa so na 
dnevnem redu razne akcije, ki 
naj združitev konkretneje pripra
vijo. Tako sta tajnika PSI De 
Martino in PSDI Tanassi napisa
la za revijo »Argomenti sbciali- 
sti« načelna članka, ki ju bo ob; 
javil jutrišnji »Avanti«. V Pistoji 
pa je bilo skupno zborovanje po
svečeno združitvi, na katerem sta 
govorila namestnika tajnika Bro- 
dolini in Cariglia.

Minister za zunanje zadeve Fan- 
fani se je danes dopoldne vrnil 
iz Bonna, kjer je bil na dvodnev
nem uradnem obisku. Zvečer je 
Fanfani zapustil Rim in se odpe
ljal z letalom v Milan, kjer bo 
tudi kot predsednik 20. zasedanja 
skupščine OZN sodeloval skupno 
z generalnim tajnikom OZN U 
Tantom na zasedanju predstavni
kov OZN, ki živijo v državah v 
razvoju. Zasedanje bo na sedežu 
mednarodnega centra za tehnično 
in strokovno usposabljanje.

Po podatkih osrednjega statistič
nega urada je dosegel indeks in
dustrijske proizvodnje v aprilu 
275.3 točke in ie bil za 5.3 odstot
ka nižji kot marca istega leta, 
za 8.1 odstotka pa višji kot apri
la lani. Indeks industrijske pro
izvodnje je bil povprečno za 10.10 
odstotka višji v letošnjih prvih 
štirih mesecih v primerjavi z 
stim lanskim razdobjem.

Zasedanje 
atlantskega sveta

PARIZ, 29. — Danes dopoldne se 
je sestal atlantski svet, ki je po 
oblastil vojaške oblasti NATO, da 
sprejmejo ustrezne ukrepe, da bo
do lahko nadalje izvrševali svoje 
dolžnosti po 1. Juliju, ko se bodo 
francoske vojaške sile umaknile iz 
združenih poveljstev NATO.

Francoski delegat Pierre Le Leus 
se je obvestil ostale člane, da je 
načelnik generalnega štaba franco

skih oboroženih sil general Ailleret. 
dal navodila generalu Massuju, ki 
poveljuje francoskim četam v Nem
čiji, naj sporoči svojemu strateške
mu nadrejenemu v okviru NATO. 
da bodo francoske čete v Nemčiji 
do novega ukaza izvrševale naloge, 
ki so jim bile poverjene v/primeru 
spopada.

V nadaljnji razpravi so ostali 
delegati obžalovali francoski umik 
iz NATO ter izrazili nekatere pri
držke finančnega in pravnega zna
čaja v zvezi s posledicami fran
coskega stališča. Istočasno pa so 
izrazili tudi zadovoljstvo, ker Fran
cija ostane članica zavezništva.

Za novega poveljnika združenih 
oboroženih sil v srednji Evropi je 
bil imenovan nemški general Jo
hann Adoln von Kielmansegg, ki 
bo s L julijem nadomestil fran
coskega generala Jeana Crepina. 
Nemški general je od leta 1963. 
poveljeval kopenskim silam NATO 
v srednji Evropi in ima sedaj naj
višji polcjžaj v okviru NATO, ki ga 
je dosegel kak nemški general, saj 
je takoj za glavnim načelnikom 
NATO, ameriškim generalom Lem- 
nitzerjem.

Moro v Kielu 
in v Berlinu

KIEL, 29. — Predsednik vlade 
Moro je dopoldne ob 10,30 prispel 
s posebnim letalom na vojaško 
letališče v bližini mesta, kjer se 
je nekaj kasneje sestal s predsed
nikom Zahodne Nemčije Liibke- 
jem. V klubu «Kieler Kaufmann« 
je Liibke kasneje priredil Moru 
na čast kosilo, med katerim sta 
izmenjala zdravici.

Zvečer se je Moro odpeljal v 
Berlin, kjer se je zvečer sestal z 
italijanskimi izseljenci; v zahod
nem Berlinu živi okoli 3.000 v 
vzhodnem pa okoli 700 italijanskih 
državljanov. Jutri bo Mora spre
jel berlinski župan Brandt, ki je 
tudi predsednik socialdemokratske 
stranke.

Končana stavka 
angleških pomorščakov

LONDON, 29. — Danes so urad
no javili, da se je stavka angle
ških pomorščakov končala. Stavka 
je trajala 45 dni. Izvršni odbor 
sindikata je na svoji današnji se
ji sprejel z 29 glasovi proti 16 re
solucijo, ki pravi, da se odbor 
»zaveda težav, ki jih je stavka po
vzročila prebivalstvu, sprejema po
nudbo lastnikov ladjedelnic in v 
pričakovanju nove ankete o zahte
vah pomorščakov ter da omogoči 
nova pogajanja, prekine za dva
najst mesecev stavko«.

Stavka, ki se je danes zaključi
la, je prva stavka v britanski tr
govinski mornarici po letu 1911. 
Med stavko je bilo ustavljenih v 
pristaniščih približno 900 britan
skih ladij od skupnih 2500; brez 
dela je bilo približno 23.000 angle
ških pomorščakov od skupnih 62 
tisoč 500. Pomorščaki so zahteva
li zvišanje mezd za 17 odstotkov, 
delodajalci pa so ponujali 13 od
stotkov, toda razdeljenih med raz
dobje treh let. Stavko so preki
nili, ker so delodajalci obljubili, 
da zvišajo letne počitnice na 48 
dni, medtem ko je komisija, ki 
ji je predsedoval lord Pearson 
predlagala 29 dni. Prve ladje bo
do odplule jutri zjutraj, ker se 
stavka konča opolnoči

pred petnajstimi dnevi Dean Rusk 
ponovil, da je ameriški vlada pri
pravljena začeti razgovore v 2e 
nevi ali drugje brez poprejšnjih 
pogojev. «Kar se tiče Severnega 
Vietnama, je dodal Wilson, se lah
ko reče prav nasprotno, kajti vsa- 
kikrat, ko je kdo skušal pripe
ljati severne Vietnamce h konfe
renčni mizi, so postavili nespre 
jemljive pogoje. V zadnjih mese
cih so ti pogoji postali še bolj 
nesprejemljivi.«

Laburistični poslanec James Dic
kens je zahteval od vlade, naj v 
celoti loči svojo odgovornost od 
ameriške politike v Vietnamu, in 
je zahteval novo britansko pobu
do. Wilson pa je odgovoril, da se 
britansko stališče ni menjalo ter
da je vlada povabila Sovjetsko zve-

ska ali sovjetska represalija sa
mo zelo povečala nevarnost, in u- 
pam, da se to vprašanje sploh ne 
postavlja.«

Tudi britanski «beatniki» so ob
sodili vojno v Vietnamu. Izjavili 
so, da so mnenja, da Američani 
nimajo nobene pravice vmešavati 
se v vietnamske zadeve. To so iz
javili na tiskovni konferenci v To- 
Kiu, kamor so prišli za vrsto kon
certov

Indijska vlada je objavila nocoj 
izjavo, s katero izraža veliko za
skrbljenost indijskega ljudstva za
radi človeškega trpljenja, ki ga je 
povzročilo današnje bombardiranje 
Hanoja in Hajfonga, in zaradi mož
nosti, da se vietnamska vojna raz
širi. Izjava izraža upanje, da se 
bo bombardiranje takoj ustavilo.

številne francoske organizacije so 
protestirale proti bombardiranju 
Hanoja in Hajfonga. Zveza za člo
veške pravice roti ameriško vlado, 
nja se odpove takim dejanjem, ter 
poziva mednarodno javno mnenje, 
naj pritiska na ameriško vlado. Gi
banje za mir poziva vse pristaše za 
mir v Vietnamu, naj se jutri popol
dne udeležijo demonstracije pred 
ameriškim poslaništvom v Parizu.

Tajništvo levičarske socialistične 
stranke (PSU) pa pravi v svoji iz
javi, da je nujno, da se v Franciji 
in na vsem svetu združijo vse le
vičarske sile v naporih, da vsilijo 
konec bojev in začetek pogajanj 
med podpisniki ženevskih sporazu
mov in vietnamskimi borci, da pre
vlada edina mogoča rešitev; nevtra
lizacija Vietnama in umik vseh tu
jih čet.

V Rimu so komunistični poslanci 
Longo, Alicata, Ingrao in Pajetta 
nocoj sporočili, da bodo jutri pred
ložili poslanski zbornici naslednje 
vprašanje: ((Podpisani vprašujejo
predsednika vlade in zunanjega mi
nistra glede zločinskih napadov, ki 
so jih izvedla ameriška letala na 
predmestja Hanoja in pr!stan'šča 
Hajfonga in ki pomenijo nov hud 
korak v ameriškem napadu na svo
bodno republiko Severnega Vietna- 
na in ki grozijo s splošno vojno. 
Vprašanje, ali je res, da je ameri
ška vlada že prej obvestila države 
članice atlantskega pakta o svoji 
pobudi, in v tem primeru, ali je res, 
da je italijanska vlada izrekla svoje 
nasprotovanje in ali je ločila svojo 
odgovornost, kakor je storila angle
ška vlada. Končno ali se italijanski 
vladi ne zdi nujno in potrebno jav
no izreči obsodbo ameriškega zlo
činskega dejanja, izraziti zaskrblje
nost Italije zaradi nevarnosti, ki .io 
ameriški napad predstavlja za mir 
na svetu, ter poudariti potrebo po
gajanj, ki naj temeljijo na popol
nem spoštovanju ženevskih sporazu
mov in med katerim! naj bo udele
žena narodnoosvobodilna fronta, ki 
je glavni voditelj borbe za neod
visnost in svobodo Južnega Viet
nama.«

.......................kihi minit i............

Danes se prične v poslanski zbor. 
niči razprava o petletnem gospo
darskem načrtu, glede česar je bil 
verjetno že sklenjen okviren spo
razum, da bodo načrt odobrili kot 
poseben zakon, ni pa povsem jas
no, na kakšen način bo potekala 
razprava. So namreč različni pred
logi. Socialisti menijo, naj bi u- 
porabili poseben postopek, ki ga 
predvideva člen 85 pravilnika po
slanske zbornice in ki govori o 
ustanovitvi posebne komisije, mož
no pa je tudi da bodo o načrtu 
razpravljali na enak način, kot po
teka raprava o proračunu. V bist
vu ne gre za golo vprašanje po
stopka, temveč za možnosti zavla
čevanja in obstrukcije, na osnovi 
katerih bi tega odločilnega vpraša
nja ne rešili pravočasno. Sociali
sti zahtevajo, naj se razprava o 
načrtu zaključi v poslanski zbor
nici še v poletni sezoni, in torej 
do 22. julija, tako da bo jeseni 
o načrtu lahko sklepal senat.

Ameriški predsednik Johnson je 
nevarno razširil vietnamsko vojno:
po nasvetu krajevnih vojaških po
veljnikov in ministrov McNamare in 
Ruska in ukazal bombardirati ne
posredno okolico Hanoja in mesto 
Hajfonga. Razširitev vojne je po
vzročila po vsem svetu odločne pro
teste. Glavni tajnik OZN je pouda
ril, da gre za gosto naseljena pod
ročja in da bi moral biti prvi ko
rak pri iskanju miru ustavitev bom
bardiranja. Moskovski radio je ozna. 
čil Johnsonov ukaz «dejanje med
narodnega piratstva«. Britanski 
predsednik vlade Wilson je v par
lamentu obsodil bombardiranje in 
povedal, da je že večkrat sporočil 
Johnsonu, da britanska vlada sicer 
podpira splošno ameriško politiko v 
Vietnamu, toda ne bo podpirala 
bombardiranja Hanoja in Hajfonga. 
Neki levičarski laburistični posla- 
nec pa ga je vprašal, ali ve, da 
se je ameriška politika v Vietnamu 
spremenila in da Johnsonova vla
da ni pripravljena skleniti spora
zum, ki bi vseboval nevtralizacijo 
Vietnama. V ZDA sta bombardira
nje obsodila demokratična senator
ja Mansfield in Morse, ki je upora
bi! zelo trde izraze obsodbe in iz
javil, da so včerajšnji bombni na

padi «dejanje odvratnega banditiz« 
ma, kar dokazuje svetu, da so ZDA 
največja grožnja za svetovni mir«. 
McNamara se je izgovarjal, da je 
napad «na zaloge goriva postal po
treben« in da so se (trudili, da ne 
bi prizadeli obljudenih področij«, 
število žrtev napada še ni znano, 
pač pa so bila nad Hajfongom se
streljena tri, nad Hanojem pa šti
ri ameriška letala, pri čemer se 
pripominja, da je bilo do sedaj se
streljenih nad Severnim Vietna
mom 1144 ameriških letal. Ujeli so 
tudi enega ameriškega pilota. V 
včerajšnjih bojih v Južnem Vietna
mu sta dve ameriški enoti padli v 
partizanske zasede in pretrpeli pre
cej izgub.

Napad na Hanoj bo imel svoj 
odmev tudi v rimskem parlamen
tu, kjer bodo danes poslanci KPI 
postavili vprašanje Moru in Fan- 
faniju, ali je res, da je italijanska 
vlada izrekla svoje nasprotovanje, 
ali je ločila svojo odgovornost, 
kakor je storila angleška vlada, in 
ali bo obsodila zločinsko dejanje 
ter poudarila potrebo pogajanj.

V Buenos Airesu je bilo včeraj 
po vojaškem udaru zopet vse nor
malno. General Ongania je prise
gel pred novimi sodniki vrhovne
ga sodišča, ki jih je bil imenoval 
vojaški odbor, ki pa ne bo imel 
mirnega življenja. Vojaški udar so 
namreč obsodili sindikati, rektor 
univerze v Buenos Airesu, vse 
stranke, razen peronistične, in sko. 
raj vse vlade latinskoameriških dr
žav. Vlada ZDA pa je prekinila 
diplomatske odnose z Argentino, 
argentinska poslanika v ZDA in 
pri Organizaciji ameriških držav 
sta odstopila iz solidarnosti z od
stavljenim predsednikom Illio; od
stopila sta tudi argentinska posla
nika v Moskvi in v Švici.

De Gaulle sc je iz Volgograda 
včeraj vrnil v Moskvo, kjer bo 
imel danes v Kremlju tretji raz
govor s sovjetskimi voditelji na 
njihovo zahtevo. Poleg skupne Iz
jave bodo jutri podpisali tudi spo
razum o tehničnem, znanstvenem 
in vesoljskem sodelovanju ter kon
zularni sporazum. Sklenili so tu
di postaviti neposredno zvezo med 
Moskvo in Parizom po teleprin
terju.
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NEMIRNA LATINSKA AMERIKA

Socialna in politična kriza 
v sodobni Argentini

Ljudi, ki dobro poznajo Argen
tino, njene gospodarske, socialne 
in politifine razmere, kriza, ki je 
v teku v tej veliki južnoameriški 
državi, ni presenetila. Ni jih pre
senetilo niti dejstvo, da so gene
rali treh rodov vojske brez pre
livanja krvi vrgli v kratkem času 
z oblasti ustavnega predsednika 
Illio ter vzpostavili vojaško dikta
turo. Kljub temu pa, da so se ti 
dogodki utegnili v določeni meri 
predvidevati, pa vprašanje, kaj ča
ka Argentino, predstavlja za vse 
veliko uganko.

Argentina je bila ena izmed pr
vih južnoameriških držav, ki je 
šla na pot industrializacije V tej 
deželi, ki skriva v sebi ogromne 
naravne možnosti za stalen na
predek vseh plasti prebivalstva, 
pa vse napredne težnje zavira 
anahronistična družbena ureditev, 
ki še vedno sloni v svojih teme
ljih na gospodarski in politični 
premoči veleposestnikov. Prav ti 
odnosi so rakasta rana bolj ali 
manj za vse južnoameriške dra- 
ve ter pogajajo nenehne «golpes» 
(državne udare, ki jih izvajajo vo
jaške «junte»> in neposredno 
vmešavanje tujega finančnega ka- 
p‘tala (predvsem severnoameri
škega) v notranje zadeve teh dr
žav.

V tem pogledu ne predstavlja 
Argentina prav nobene izjeme, 
temveč je v določenem oziru prav
cato zrcalo (skupaj z Brazilijo) 
socialnih in gospodarskih pogo
jev v katerih si Latinska Amerika 
Utira pot k napredku

Kot smo dejali, je bila Argen
tina prva južnoameriška država, 
ki je začela ustvarjati moderno 
industrijo. Ta težnja je seveda 
potegnila s seboj korenito spremi
njanje družbenih odnosov pred
vsem na področjih., ki so doživ
ljala industrijsko «revolucijo». No
vi družbeni odnosi pa so z druge 
strani terjali tudi sodobnejše po
sege državnih oblasti, predvsem 
o ureditvi vprašanj, ki so posta
jala iz dneva v dan življenjsko 
važnejša za milijonske množice 
proletariata.

Stari argentinski režimi niso bi
li zmožni, da zadostijo tem novim 
zahtevam. Prav zato je že leta 
1945 vzel oblast v svoje roke Pe
ron, ki je sicer kazal določene 
fašistične poteze (njegov ((korpo
rativizem« je bil precej podoben 
Mussolinijevemu), a je na drugi 
strani odražal osnovne zahteve 
širokih ljudskih množic po na
črtnejši ureditvi državne uprave 
ter gospodarskega in družbenega 
razvoja.

Peron pa ni bil kos tej nalogi. 
Njegovi nastopi so bili često de- 
magoški ter ni utegnil korenito

reševati težkih vprašanj, ki so 
trla ljudske množice. Na drugi 
strani pa je predstavljal določe
no nevarnost za vse tiste druž
bene plasti, katerim je bil social
ni napredek države trn v peti. 
Določeni samosvoji Peronovi na
stopi pa so vznevoljili tudi tuji 
finančni kapital (v prvi vrsti se
vernoameriški: United Fruits Com-

nih političnih in upravnih volit
vah ter so zadnje čase želi pre
cejšnje uspehe.

S tem gibanjem je moral ra
čunati tudi Illia, katerega povzro
čitelji predvčerajšnjega «golpa» 
danes obtožujejo, da se je pri
bliževal peronistom. Njihov strah, 
da se v državi zgodi kaj, kar 
bi dokončno izpodkopalo njihov

pany je danes ena izmed velikih politični ugled in predvsem trd- 
ameriških družb, ki si je zagoto
vila monopolistične položaje v 
vsej Latinski Ameriki). Razoča
ranje delovnih slojev in nastopi 
notranjih konservativnih sil ter 
vmešavanje tujega kapitala so 
spravili Perona z oblasti ter pri
vedli do sestave raznih civilnih 
vlad, ki se vlečejo od leta 1955 
do danes. Značilni sta bili poseb
no zadnji dve: vlada predsednika 
Frondizija (od leta 1958 do leta 
1962) in Uliova od 1963 do včeraj.
Frondizi je bil napreden meščan, 
ki je skušal uravnovesiti razne 
družbene in politične sile ter pred
vsem zadostiti težnjam tistih so
cialnih činiteljev, ki so silili k 
napredku.

Politična formula, s katero je 
nastopal, bi utegnila biti kar pri
kladna, če bi je konservativne si
le ne zavirale, kot je bilo pač 
treba pričakovati, ker so prav 
te sile vrgle Perona z oblasti za
radi podobnih teženj. Tako je 
Frondizi izginil s politične povr
šine. Sledil mu je Illia, ki je pred
stavljal nekoliko bolj umerjeno 
politično linijo. Illia je bil pode
želski zdravnik, ki se je zavedal, 
da mora v določeni meri upo
števati zahteve konservativnih 
krogov. Zanj mogoče ta politična 
linija ni bila niti preveč težka, 
saj je prihajal s podeželja, kjer 
se družbeno socialni odnosi po
časneje razvijajo.

Toda tudi ta poskus se ni ob
nesel. Ko je prišel v stik s stvar
nostjo, je tudi Illia moral zavzeti 
določena stališča, ki niso bila po 
godu konservativnim silam. Pri
tisk delavskih množic je rasel iz 
dneva v dgn in prav tu so pero- 
nisti odigrali glavno vlogo.

Argentinski «peronizem» ni eno
ten. Deli se na skupine in sku 
pinice, ki delujejo popolnoma sa 
mostojno. Eni zahtevajo «peroni 
zem s Peronom« drugi pa «pero 
nizem brez Perona«, da ne govo
rimo o drugih odtenkih, ki pa so 
tudi važni "za celotno ekonomiko 
peronizma v Argentini. Dejstvo 
je, da imajo peronisti • v svojih 
rokah najmočnejše sindikalno gi
banje v Argentini (več kot 4 mi
lijone članov). To je gibanje s 
katerim morajo računati vse po
litične stranke, zlasti še zato, ker 
peronisti nastopajo tudi na raz

ne gospodarske položaje, pa se 
je še stopnjeval, ker so tako re
koč pred pragom politične volit
ve (v marcu 1967).

Tako je nastopil trenutek, da 
se napravi konec ustavnemu re
žimu ter se poveri oblast voja
ški «junti», ki je preizkušeno po
litično orodje vseh propadajočih 
konservativnih sil v Latinski A- 
meriki. Ker imajo za seboj že 
stoletno izkušnjo, so generali vseh 
treh rodov vojske izvedli državni 
udar brez prelivanja krvi ter po
stavili na oblast generala Juan 
Carlosa Ongania.

Ongania je star 52 let ter je 
bil že član vlade. Znan je kot 
zagrizen protiperonist in še po
sebej kot antikomunist. Ko se je 
odigravala dominikanska žaloigra, 
je prav on zahteval skupen voja
ški nastop vseh držav Organiza
cije ameriških držav. Tedaj je 
Illia odbil njegove zahteve, trdeč, 
da gre za politično in ne vojaško 
zadevo.

Kaj se danes kuha v Argentini? 
Gotovo je, da so konservativne 
sile zavzele vladajoče položaje, a 
odprto ostaja vprašanje, kakšno 
pot bodo ubrale delavske in ljud
ske množice. Domneva, da čaka
jo Argentino te'ki dnevi, morda 
celo državljanska vojna, ni po
polnoma izvita iz trte.

Vlada ZDA stoji sedaj mirno ob 
strani. Med drugim je prepove
dala svojim diplomatskim pred
stavnikom v Argentini, da nave
žejo stike z novo vlado. Gre, mor
da, za diplomatsko taktiko, da 
bi se ne dalo vtisa mednarodne
mu javnemu mnenju, da ZDA 
podpirajo vojaške «junte», ali pa 
sploh zato, ker še ni jasno, kdo 
bo zmagal v bitki za oblast? Na 
ta vprašanja še ni mogoče odgo
voriti. Pojasnili jih bodo dogod
ki v prihodnjih dneh.

Izlet Primorskega dnevnika v Pariz

Nad 200 udeležencev se je sinoči odpeljalo z vlakom nu petdnevni Ulel 
v Pariz. Veselo razpoloženi so zasedli vagone, a svojci In prijatelji so 

jim še dolgo mahali v pozdrav

Argentina stopa spet v ospredje političnega dogajanja v Latinski Ameriki

cglnhbtM ^ aIi/imV/jIpo

ŠTEFANIJA RA VNIKAR - PODBEVŠEK

Sv. Urh
Kronika dogodkov iz narodnoosvobodilne vojne

Pred nekaj leti je zavod Borec 
v svoji zbirki Dokazi izdal drob
no knjižico posvečeno morišču, 
pri Sv. Urhu v neposredni bližini 
Ljubljane, kjer so med vojno be
logardisti zverinsko pobili toliko 
zavednih rodoljubov. Takrat smo 
ugotovili, da je bila knjižica očit
no pripravljena preveč na hitro 
in preveč površno in da vsekakor 
ni dosegla svojega namena. Očit
no je, da se je tega zavedala tudi 
založba sama, kajti sicer ne bi 
poskrbela, da je pravkar izšla 
obširna knjiga, posvečena Sv. Ur
hu in številnim žrtvam, ki so tam 
padle za svobodo. Knjiga, ki jo 
je pod naslovom SV. URH - KRO
NIKA DOGODKOV IZ NAROD
NOOSVOBODILNE VOJNE napi
sala Stejanija Ravnikar - Podbev- 
šek, obsega preko 600 strani ter 
je opremljena s številnimi foto
grafijami krajev dogajanja, žrtev, 
morilcev, s fotografijami doku
mentov in sedanjega muzeja. Gre 
za eno izmed najtehtnejših knjig 
posvečenih moriščem oz. enemu 
samemu kraju iz narodnoosvobo
dilnega boja, obenem pa eno naj
strahotnejših pričevanj o dogod
kih, ki so se med vojno odigrali 
na tej prosluli belogardistični po
stojanki.

Knjiga o morišču pri Sv. Urhu 
je vsekakor življenjsko delo pi
sateljice. Avtorica je bila pred 
vojno in med njo učiteljica na 
šoli v Sostrem, v neposredni bli
žini Urha, obenem pa je že od 
prvega dne okupacije vodila dnev
nik, v katerega je beležila vsa 
svoja doživetja. Ze tedaj je za
čela zbirati tudi slikovno gradivo. 
Tako je nastal eden najbolj pre
tresljivih dokumentov o grozo
dejstvih, ki so se dogajala okoli 
te majhne cerkvice na robu Ljub
ljanskega polja neposredno pod 
golovškimi gozdovi. Po vojni je 
uredila v tej cerkvici tudi muzej

STRAŠNA NCSREČA V FRANCIJI

pri
Šest šolarjev ubitih 

trčenju vlaka v avtobus
Nesreča se je pripetila zadnji dan šolskega leta, 
ko so se otroci vračali domov - 12 ranjenih

NANTES. 29. — Saint Hilaire de 
Chaleons, malo mestece v depart- 
manu atlantske Loire, danes žalu
je. Pri hudi prometni nesreči je 
šest otrok izgubilo življenje in 
drugih 12 je bilo ranjenih.

Nesreča se je pripetila včeraj

državami ter za napredek enako- močjo izstrelka «Aerobee», ki je 
pravnega sodelovanja. Ministra sta dosegel višino 160 km. Zdi se,
obsodila imperialistične manevre 
na področju. Bližnjega in Daljne
ga vzhoda, izrazila polno podporo 
borbi arabskega ljudstva v Jeme- 
nu za utrditev republikanskega re- 

in borbi arabskega ljudstva

da je ta zvezda popolnoma drugačna 
od ostalih. Nekateri menijo, da 
gre za vesoljsko telo. ki šele na
staja. Krstili so ga z imenom 
«SCO-X-I». Oddaljeno pa je od

v poznih popoldanskih urah nekaj ^acles‘“?,,.^tuTbOTbi3afrT^ih ^a- ! Zemlje 3°'°00 svetlobnih let'
kilometrov od mestnega središča, 
ko je avtobus, ki je peljal domov 
šolarje, prečkal železniško progo. 
Prav v tistem trenutku se je s 
hitrostjo okoli 85 km na uro pri
peljal vlak, ki vozi na progi Nan
tes - Pornič. Lokomotiva je tre
ščila v avtobus, kjer je bilo 23 
otrok ter ga odvlekla nekaj stotin 
metrov s seboj. Iz avtobusovih 
razbitin so potegnili 6 mrtvih o- 
trok. Drugih 12 pa Je bilo precej 
hudo ranjenih. Nesreča se je pri
petila na zadnji dan šolskega leta.

SPOROČILO O RAZGOVORIH

Nikczic - Mahos 
Stranka BAAS 
ZRJ in SZDLJ

rodov za neodvisnost in svobodo. 
Mahos in Nikezič sta izrazila za
skrbljenost zaradi nadaljevanja o- 
boroževalne tekone in se zavzela 
za ukrepe za hitrejši razvoj neza
dostno razvitih krajev in za kre
pitev OZN.

Marko Nikezič je z zadovolj
stvom sprejel vabilo, da obišče 
Sirijo. B. B.

Drago so plačali 
navdušenje za Beatlc;

BONN, 29. — Preveliko navdu
šenje za Beatle, ki je prevzelo 
mladino v Hamburgu, bo precej 
drago stalo 13 mladeničev (med 
njimi je tudi ena mladenka). Sod- 
nijske oblasti so jih namreč ob
sodile na kazni, ki gredo od 4 
do 8 tednov zapora ter v lažjih 
primerih na denarne kazni, ki jih 
bodo prizadeti lahko plačali v 
obrokih

Mladeniče so obtožili, da so ka
lili javni mir, da so povzročili ne
rede ter da so se spopadli s po
licijo. Do neredov je prišlo, ko je 
kakšnih 150 mladeničev in mladenk 
priredilo sprevod. Ker jim je po
licija skušala preprečiti dostop do 
poslopja, kjer so bili njihovi ljub
ljenci, so mladeniči razbili policij
ski kordon. Med pretepom, ki se 
je razvnel, je bilo 8 policistov 
razmeroma teže ranjenih, a 26 dru
gih se je moralo zdraviti zaradi 
raznih prask. Najhujše razgrajače 
so priprli in jih sodili s hitrim po
stopkom.

(Od našega dopisnika)
BEOGRAD, 29. — V Beogradu in 

Damasku je bilo danes objavljeno 
skupno poročilo o obisku podpred
sednika sirijske vlade in zunanje
ga ministra dr. Mahosa, ki je vče
raj po sprejemu pri predsedniku 
Titu na Brionih odpotoval v domo
vino. Dr. Mahos je poleg razgo
vorov z državnim tajnikom za zu
nanje zadeve Markom Nikezičem o 
aktualnih mednarodnih vprašanjih 
in o vprašanjih s področja dvo
stranskih odnosov, izmenjal z za
stopniki centralnega komiteja ZKJ 
in zvezne konference SZDL Jugo
slavije mišljenje o odnosih med 
obema političnima organizacijama 
in arabsko socialistično stranko 
BAAS

V razgovorih med sirijskim zu
nanjim ministrom in državnim taj
nikom Nikezičem Je bila poudar
jena potreba vlaganja nadaljnjih 
naporov za razvoj odnosov med 
Jugoslavijo in Sirijo na politič
nem, gospodarskem, kulturnem m 
drugih področjih in potreba na
daljevanja izmenjave mišljenj o 
vprašanjih socialistične gradnje in 
razvoja. Dogovorjeno je, da se v 
kratkem sestane mešana jugoslo
vansko • sirijska komisija, ki bi 
proučila možnosti nadaljnjega raz
voja gospodarskega sodelovanja.

Sedanji mednarodni položaj Je po 
mišljenju ministrov obeh držav za
pleten in nestabilen zaradi kolonia
listične politike vmešavanja v no
tranje zadeve drugih. Mahos in Ni 
kezič sta poudarila važnost poli
tike nevezanosti za obrambo neod
visnosti, celovitosti in enakopravno- _____ _____
sti narodov, in potrebo novih na- phvsikal Journal«'’, da so odkrili 
porov za utrditev politike aktivne 7UP./dn kl odda(a rentBen-
miroljubne koeksistence, demokra- n°v° z*ezd°’ 
tizacije odnosov med narodi in ske žarke. Zvezdo so odkrili s po-

Avtobus v prepad: 
štirideset mrtvih

TEHERAN, 29. — Več kot 40 
oseb je izgubilo življenje, ko je 
neki avtobus zavozil s ceste ter 
strmoglavil v globok prepad. Ne
sreča se je pripetila na neki cesti 
na obali Kaspijskega morja.

RAZSODBA POROTNEGA S0PISCA

Amnestija je rešila 
odvetnika Caverija

Bivšega predsednika dežele Valdaosta so 
obtožili, da je sramotil italijanski narod

TAŠKENT, 29. — Agencija Tass 
sporoča, da so v Taškentu zabele
žili dva nova potresna sunka. Pr
vi je bil pete in drugi sedme stop
nje mednarodne Richterjeve lest
vice. Prvi sunek so zabeležili oko
li 10. ure (po italijanskem času), 
drugega pa opoldne. Epicenter 
sunkov se nahaja vedno v istem 
kraju, se pravi v središču mesta.

Po potresu, ki je hudo prizadel 
Taškent 26. aprila letos, so zabe
ležili preko 500 potresnih sunkov 
z močjo od 2. do 7. stopnje Rich
terjeve lestvice
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ATENTAT NA FRANCOSKEGA MOGOTCA

Ko se je hotel odpeljati 
je avto zletel v zrak

Atentat so morda napravili ljudje, ki so nezado
voljni s stanjem v nogometnem društvu «Red Star»
PARIZ, 29. — Neznanci so če- bližini naselja Saint Severin. Na 

raj ponoči napravili atentat na | srečo ni bilo človeških žrtev in 
enega izmed najbolj znanih poslov-1 niti gmotne škode.

MILANO, 29. — Pred milanskim 
porotnim sodlšifem se je pred nekaj 
dnevi zaključila obravnava proti 
bivšemu predsedniku avtonomne de
žele Val d’A03ta odv. Severinu Ca- 
verju, ki je bil obtožen, da Je sra
motil italijanski narod.

Ta proces je bil zan:mlv, ker je 
v mnogočem zadeval podobne poja
ve v obmejnih pokrajinah italijan
ske republike, kjer Je avtohtono 
prebivalstvo v nevarnosti, da Izgi
ne zaradi priseljevanja delovne sile I 
lz drugih delov države.

Odv. Caverl je v vaidostanskem 
listu «Le Peuple ValdOtalne«, ki je 
glasilo manjšinske politične skupi
ne «Union Valdotame«, napisal čla
nek v katerem Je ostro kritiziral 
priseljevanje «Levantincev in Ne- 
groidov« v Val d’Aosto. Clankar Je 
nadalje ostro napadel delovanje vo
diteljev krajevnih političnih strank. 
Kdo pa so tl voditelji? To so — Je 
odgovarjal odv Caverl — »gaullai-

terji« tujih strank. Potem, ko je 
dejal, da bodo valdostancl pometli 
vse pustolovce je še pristavil, da 
bodo »streljali v kup«.

Republiška prokura je menila, 
da obstajajo vsi pogoji, da se odv. 
Caverija prijavi porotnemu sodi
šču zaradi sramotitve Italijanskega 
naroda. Obravnava pa se je vrš!la v 
Milanu, ker so menili, da ne ob
stajajo pogoji za pravično razsod 
bo v Val d’Aosti sami.

Skupaj s Caverl jem se Je moral 
zagovarjati tudi odgovorni urednik 
lista Emile Promenet. N'unl zago
vorniki so skušal! dokazati, da član- 
karjeve trditve niso zadevale vsega 
italijanskega naroda, temveč en 
sam del. Sramotenje dela pa še ne 
pomeni sramotitve celote. Pouda
rili so, da na primer ne prihajajo 
v poštev severni Italijani ter da 
izraz «Negroidi» ni sramotljiv, kot 
ni sramotljiv izraz »Terronl«, kl ga 
severni Italijani (predvsem v Mila
nu) uporabljajo za Južnjake.

Porotno sodišče pa ni sprejelo 
teh tez, temveč Je menilo, da sta 
obtoženca zagrešila kaznivo deja 
nje. Ker pa taka dejanja spadalo 
v okvir nedavne amnestije, le usta
vilo sodni postopek. Obtoženca nista 
prisostvovala obravnavi.

«Aerobee» je odkril 
zvezdo neznanko

NEW YORK, 29. - Številni ame
riški učenjaki trdijo v reviji »Astro-

nih ljudi francoske prestolnice, in 
sicer na Gilberta Zenattija, ki je 
med drugim tudi predsednik pari
škega nogometnega društva «Red 
Star«. K sreči se atentat ni po
srečil.

Zenatti je star 56. Ves dogodek 
pa Je zavit v meglo, ker Je morda 
mnogo ljudi, ki bi mu hoteli ško
dovati. Utegne pa biti prava domne
va, da so napravili atentat ljudje, 
ki niso zadovoljni z Zenattijevo 
dejavnostjo v nogometnem društvu.

Včeraj ponoči se Je Zenatti zadr
žal nekaj ur v nekem poslopju. Ko 
je hotel domov, je stopil v avto 
ter pognal motor. Komaj pa se je 
vozilo odmaknilo od pločnika, sta 
eksplodirali dve bombi, ki sta bi
li pritrjeni pod motorjem. Eksplo
zija je popolnoma razdejala avto.

Težak meteorit 
je padel na zemljo

BORDEAUX, 29. — Meteonl ki 
tehta 113 kg, je padel z neba v

Sprva so ljudje zaslišali močan 
trušč, ki je bil podoben tistemu, 
ki ga povzročajo letala na reak
cijski pogon. Nato je trikrat stra 
hovito počilo. Meteorit so našli na 
robu neke ceste.

Umaknjene z razstave 
4 protisovjetske knjig«

BEOGRAD, 28. — Zahodno nem
ška založniška družba «Posev Ver- 
lag« iz Frankfurta Je na ukaz obla
sti morala umakniti štiri svoje 
knjige z razstave, ki jo Je pri
redila v okviru Mednarodnega sej
ma knjige, kl se zaključil v Ju
goslovanski prestolnici. Vzrok za ta 
ukrep tiči v dejstvu, da Je vsebina 
teh knjig žaljiva za Sovjetsko 
zvezo.

Naslovi prizadetih knjig so nas
lednji: ((Zadružništvo v Sovjetski 
zvezi«, »Načela boljševizma«, ((Po
litično poslanstvo ruske emigraci
je« in ((Osvojevalci z belim zna
kom«.

ter sodelovala pri postavitvi grob
nice in spomenika žrtvam. Ves 
čas pa je nadaljevala z zbiranjem 
gradiva, ki sedaj, zbrano v knji
gi. priča o krvavih dogodkih be
logardistov in njihovi krvoločni 
«čmi roki», ki je imela prav tu 
središče svojega morilskega po
četja.

Avtorica je svojo knjigo teme
ljito pripravila. Tako začenja svo
je delo s poglavjem, v katerem 
govori o predvojnem razvoju de
lavskega gibanja v takratnih ob
činah Polje in Dobrunje pri Ljub
ljani; v drugem poglavju govori 
o začetku okupacije, nato pa ob
ravnava Sv. Urh kot belogardi
stično postojanko v raznih ob
dobjih okupacije. Knjigo zaklju
čuje s poglavjem o odkritju zlo
činov in o obračunu z morilci.

Knjiga je po svojem značaju, 
kot to pove že podnaslov, kro
nika, napisana po lastnih dnev
niškihn zapiskih, po pripovedova
nju prič, po okuvatorjevih in be
logardističnih listinah in partizan
skih dokumentih. Sestavljena je 
iz posameznih krajših odstavkov, 
v katerih avtorica prikazuje uso
do posameznih ljudi, žrtev belo
gardistov od Urha. Čeprav je ta
ko knjiga sestavljena iz samih 
drobnih sličic, pa daje vendar 
resnično in stvarno podobo gro
zodejstev, ki so se tod dogajala. 
Knjiga je sicer napisana prepro
sto in stvarno, obenem pa pre
tresljivo in s polno človeške topli
ne. Bralec danes tako sploh ne 
bo mogel razumeti, kako so se 
mogle dogajati take stvari, str
mel pa bo nad grozodejnim po
četjem ljudi, ki so se izdajali za 
branilce naroda, vere in poštenja.

Knjiga seveda ni znanstveno de
lo, temveč je kronika. Predvsem 
je zbirka najrazličnejšega gradi
va. ki ga je avtorica z veliko pri
zadevnostjo in trudom zbirala to
liko let in ga pripravila za ob
javo. Seveda pa je prav pri tej 
obdelavi gradiva čutiti nekatere 
pomanjkljivosti knjige. Manjka 
namreč nekega kritičnega obrav
navanja gradiva, manjka neke 
analize in na tem temelječe sin
teze. Zato je poglavitni pomen te 
knjige Štefanije Ravnikar-Podbev- 
škove ne toliko v obdelavi in 0 
prikazu dogodkov, kot v gradivu, 
ki je resnično izredno bogato 
in skrbno zbrano. Pisateljica je 
s tem opravila veliko delo, saj je 
ohranila pozabi gradivo, ki bi 
vsaj zbledelo, če se že ne bi po
vsem izaubilo. Tako pa bo zbra
no v knjigi vedno pričalo o stra
hotnih dogodkih, ki so se tod 
dogajali med okupacijo. S tem 
pa je omogočila, da bodo sedanje 
in bodoče generacije zgodovinar
jev črpale snov iz bogatega gra
diva o belogardizmu na Sloven
skem.

Kljub temu. da knjigi manjka 
neke tehtnejše obdelave snovi, 
nekih povzetkov in zaključkov, je 
knjiga, taka kot je, izredno dra
goceno delo in zasluži avtorica 
vse priznanje. Tudi njeno priza
devanje za izbor ogromnega sli
kovnega gradim in dokumentov 
je vreden priznanja Tako se nam 
torej knj-ga o morišču pri SV- 
Urhu kaže kot tehtno delo z 
redno dokumentarno vrednostjo.

Sl Ru-

MOSKVA, 29. - Mladi sovjetski 
pianist Sokolov, star 16 let. J* 
osvojil prvo mesto na mednaro 
nem natečaju Čajkovskega

Umrla je vdova 
Borisa Pasternaka

MOSKVA, 29. - Vdova ruskega | znan, grozi' nevarnost da izg; 
pisatelja Borisa Pasternaka je prc- ne v vodah akumulacijske?

Most na Drini 
ni v nevarnosti

BEOGRAD, 29. - Jugoslovan
sko javnost, posebno prebivalce 
Bosne je vznemirila zadnje dni 
vest, da znamenitemu mostu na 
Drini pri Višegradu, ki je P° ia' 
slugi jugoslovanskega knjtževn _ 
ka in Nobelovega nagrajenca i" 
va Andriča. postal svetovno

tekli ponedeljek umrla na svojem 
domu v vasici Peredelkovo blizu 
Moskve. Bolehala je na ledvicah.

Zinajda Njkolajevnu Pasternak 
se je rodila pred 70 leti ter se 
je prvič poročila s profesorjem 
Heinrichom Neuhausom, ki je po
učeval na moskovskem konserva
toriju in kateremu je rodila dva 
sina. Po njegovi smrti se je po
ročila s Pasternakom, s katerim 
je imela tri otroke. Pokopali jo 
bodo zraven njegovega groba.

Tajfun «Kit> je povzročil 
strasno razdejanje

TOKIO, 29. — Sedeminitirideset 
mrtvih, 62 ranjenih in 15 pogreša
nih je zahteval do sedaj tajfun 
«Kit», ki je prejšnjo noč razsajal 
nad vzhodno japonsko obalo in 
nad Tokiom.

Med razsajanjem tajfuna so za 
beležili 473 mm padavin. Vode rek 
in potokov so strašno narasle ter 
preplavile številna naselja. Raču
najo, da je voda zalila okoli 90.000 
hiš, 230 pa jih je porušila. V pred- 
mestju Tokia se je ustvarilo pra
vo jezero, kjer se prebivalci pre
važajo s čolni.

zera nove hidrocentrale Babna 
Bašta. Odgovorni činitelii obči
ne Višegrada so opozorili Prl' 
stojne republiške organe v Bos
ni in ostalo jugoslovansko jav‘ 
nost, in grozijo, da bodo zaht£.’ 
vali intervencijo sodišča, da bi 
preprečili propad znamenitega 
mesta Ahmeta paše Sokoloviča. 
ki je neprecenljive zgodovinske 
in arhitektonske vrednosti Ob
čina bo zahtevala, da se odi oz* 
izročitev objekta v obrat, dokler 
se vprašanje .ie reši in ne za
jamči varnost mosta.

Toda zastopnik podjetja, ki 
Je projektiralo hidrocentralo Je 
izjavil, da mostu ne grozi no
bena nevarnost Poudaril je, da 
z novim jezerom ne bo zmanj
šana niti stabilnost niti arhi
tektonska in estetska vredno*, 
mosta.--------------

Potre« v Skopju
BEOGRAD, 29. - V zgudnj't' 

jutranjih urah se je zemlja v 
Skopju spet tresla. Potres, ki ®° 
ga zabeležile seizmografske poslu
je, je bil baje 6 stopnje Mercal
lijeve lestvice. Epicenter potresa 
pa se baje nahaja kakih 90 k«n 
od mesta, in sicer med OhridO*0 
in Kičevim,
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["spomini pomorskega aktivista

•H ecl Seče 

in Timave
V aprilu 1944 sem kot politični 

aktivist deloval na terenu, kjer slo
venska pomorska obala prehaja v 
Furlansko nižino, kjer se naša Soča 
izliva v Jadran, kjer se slovensko 
ljudstvo spaja z italijansko-furlan- 
zkim življem. Tam leži med izli
vom dveh slovenskih rek industrij
sko mestece Tržič. Zahodno od nje- 
9o hiti proti morju v upognjenem, 
nekoliko oddaljenem loku sinja So- 
eu, od vzhoda pa se mu bliža Ti- 
mavsko močvirje z izlivom same 
skrivnostne Timave. Kot biv
ši ribič in pomorščak se tudi kot 
Politični aktivist nisem mogel lo
viti od tamkajšnjih ribičev in po
morščakov; nasprotno, njihova dru
ščina mi je bila prav všeč in zelo 
dobrodošla. Zveza z njimi mi je 
Pomogla do propustnice. da sem se 
kot pristni ribič lahko gibal na 
ribiških čolnih tudi znotraj tržiške 
luke in po ladjedelnici. Ker po 
kopnem včasih ni bilo lahko priti 
v. Trst, sem se iz Tržiča potegnil 
tjakaj kar z remorkerjem, na ka
terem so bili vkrcani skoraj sami 
naši simpatizerji. Remorker je bil 
opremljen z neke vrste protitan
kovsko obrambo, ki pa je biia ~v 
vsakem pogledu še izza časa sta
ve Avstrije.

Med drugim sem imel dolžnost 
sestaviti po vsakem zavezniškem 
bombardiranju točen pregled ob
jektov, ki so bili v ladjedelnici za
neti ter označiti cilje bodočih za
vezniških letalskih napadov. Prav 
tako je bilo treba voditi evidenco 
o vseh pomorskih konvojih, ki jih 
je pripravljal nemški okupator, ko 
je zaradi poškodovane železniške 
proge skušal po Jadranu oskrbo
vati svoje enote v Italiji in vzdolž 
aalmatinske obale. Javljali smo vse 
to preko obveščevalne službe IX. 
korpusa, ki je vesti posredoval 
dalje.

Sleherno gibanje ladjedelniških 
delavcev kakor tudi domačih ribi
čev in civilnih mornarjev so oku
patorske oblasti strogo nadzirale. 
Ves njihov premišljeni aparat pa 
te ni bil kos iznajdljivosti doma
činov, ki so zvedeli vse, kar so 
hoteli. Začrneli delavec, umaza- 
ui mornar in strgani ribič so bili 
Partizani na položajih. Nič manj 
uiso odtehtale žene domačih ribi
čev. S prodajanjem rib so si od
prle pot v nemške menze in pri
našale so naši obveščevalni službi 
često prav izvirne in dragocene 
novice. Tako mm je ob vedno no
vih dogodkih, včasih kaj razbur
ljivih, potekalo življenje med Sočo 
tn Timavo.

Na povratku z ribiškega križar
jenja smo nekega dne m našem 
terenu nepričakovano naleteli na 
tri tujce. Povsem neznani civi
listi so bili videti kot geometri. 
Nekaj so merili in pritajeno nate
zali nekakšno čudno mrežo ter jo 
obešali na grmičje ni drevesne 
štore. In to v nevarni bližini naše 
Postojanke, ribiške koče. Kaj vra- 
9a šarijo tod naokoli? In kdo so 
te sumljive prikazni?

Nismo jih vznemirjali. _ Stopili 
smo naravnost v našo ribiško ko
čo, od tam pa smo poslali neke
ga dečka v njihovo bližino nabirat 
suhljad, da si skuhamo brodet. 
Dečko se je kmalu vrnil. Povedal 
nam je, da eden od tistih «geo- 
metrov» tipka na neko škatlo. 
Domnevali smo, da bo to policija, 
hi stika za kako ilegalno radij
sko oddajno postajo. Kot previd
ni partizani smo organizirali ri
biški umik. Vkrcali smo se na 
barke in odpluli proti Devinu. Šli 
smo eribarit* drugam.

Pristali smo na samotnem pro
du, ki se nam je zdel varen, ter 
se nujno napotili v Tržič. Poiska
ti smo zvezo s terenci po neznan
cij ooiskanega zemljišča. Pri ne
kem našem simpatizerju, na pol 
ribiču na pol kmetu, smo zvedeli, 
da so prišli k njemu neki sum
ljivi ljudje, po narečju Siciljanci. 
Pripeljal jih je neki Boris. Koli
kor je mož razumel, so s tere
nom zadovoljni in da se bodo vr
nili, verjetno že naslednji dan.

Ker sami nismo bili pristojni 
za reševanje takih zadev, smo 
novico sporočili na višje mesto. 
Kurirji, ki smo jih napotili na 
Kras, se niso prebili na osvoboje
no ozemlje, prinesli pa so nam 
še tisto noč vest, da so naše 
enote zavzete z akcijami proti 
sovražniku. Kaj nam je bilo sto
riti? Ukrepati smo morali sami.

Borisa smo poznali, toda le ka
ko ga najti? Ta lisjak se je sukal

ob robu naše mladinske organiza
cije ter se je že nekaj časa ob
našal nekam sumljivo. Nihče ni 
vedel, po kakšnih opravkih zahaja 
v Trst. Skušal nam je natveziti 
to in ono, češ da ima izredne 
opravke, zveze in podobno. Šlo 
nam je za to, da ga ujamemo in 
po njem dobimo v roke tudi tisto 
skrivnostno trojico, ki je vtaknila 
nos v naš teren.

Naslednjega dne smo postavili 
zasedo okrog naše postojanke in 
okoli navedenega zemljišča. Tudi 
našo ribiško družino smo primerno 
okrepili. V barko smo vrgli več 
mrež, saj se nam je obetal lov 
na čudne ribe. Nismo dolgo čaka
ti. Skoraj točno ob napovedani uri 
se je pojavila «geometrska ekipa*, 
z njo pa tudi Boris. Opazovali 
smo ga, kako je vodil svoje goste 
in tolmačil njihove želje našemu 
kmetu, lastniku zemljišča.

Kaj urno se je pričela opera
cija «parangala» in neke posebne 
vrste mreže čez prostrani travnik. 
Začudeno so strmeli naši ribiči na 
podjetno trojico, ki je spretno na
penjala žico od grma do grma tja 
do zadnjega drevesnega štora. Tu
di škatla, ki jo je prejšnji dan vi
del naš dečko, ni manjkala.

Trmoglavo in ljubosumno smo 
spremljali njihovo početje. Govo
rile so le naše oči. Spoznali smo, 
da so nepovabljeni gostje končno 
le neke vrste radijski ljudje. Toda 
v čigavi službi? Mi dotlej še nismo 
imeti posla z radijskimi oddajni
ki. Poznali smo sicer glas zavez
niških postaj, ki so konspirativno 
venomer ponavljale nekakšne lju
bezenske deklaracije, zdaj pa smo 
bili neme priče podobnih ljubezen
skih izlivov, ki pa so na vse kli
canje in trkanje ostale brez od
ziva.

Slednjič nam je bilo tega dovolj. 
Sklenili smo, da končamo z nji
hovo nevarno operacijo in vržemo 
svoje mreže. Povabili smo jih v 
našo postojanko. V križnem ognju 
mrkih pogledov niti pomislili niso 
na odpor. Poslušno so nam sle
dili. Niso pa mogli razumeti, če
mu oviramo njihovo tako važno 
poslanstvo. V podkrepitev svojih 
pravic do početja, ki smo jim ga 
nasilno prekinili, so se sklicevali 
tudi na svoje zveze z italijansko 
policijo v Trstu. To nas je še 
bolj utrdilo v veri, da so ti ljudje 
nevarni. Odvzeli smo jim škatlo 
in vse žice, ki pa na njih ni bilo 
ne trnkov ne rib. Uvideli so nuj
nost naše dkčije .in sprijaznili so 
se s svojo Usodo. Po vsej verjet
nosti je bita to njihova sreča, ker 
bi bili sicer prav gotovo končali 
bodisi v tržaški Rižarni ali pa v 
kakem nemškem taborišču. Mi pa 
jim nismo skrivili lasu. Odločili 
smo se, da jih odpeljemo na IX. 
korpus, kjer naj proučijo njihovo 
delovanje. Prej pa smo jim še pre
tipali obisti, kako in od kod so 
prišli vohunit v Tržaški zaliv.

Dva je neka zavezniška podmor
nica tajno izkrcala na istrski oba
li v bližini Umaga. Imela sta toč
na navodila, naj se v Istri ali v 
Trstu povežeta s protijugoslovan
skimi elementi in naj z njimi or
ganizirata obveščevalno službo v 
prid Angležem, ki jim ni bilo prav, 
da so se morali posluževati sa
mo jugoslovanske obveščevalne 
službe. Vohunoma to ni bilo tež
ko, ker sta kot bivša italijanska 
častnika službovala v teh krajih 
in jima razmere niso bile tuje.

Povsem gladko pa le ni šlo. že 
prvi, ki sta se pri njem zglasila, 
neki geometer iz okolice Umaga, 
jima je odrekel pomoč. Napotila 
sta se v Trst, pa tudi tam nista 
našla nobene zanesljive zveze. Sre
čen slučaj jima je končno poma
gal iz zadrege. Eden izmed dvoji
ce, bivši kapitan italijanske peho
te, je na cesti naletel na nekega 
svojega rojaka in daljnega sorod
nika s Sicilije. Mož je bil usluž- 
ben na tržaški kvesturi. Pomogel 
je rojaku, da je bil kar takoj 
sprejet v policijsko službo. Kasne
je je spravil tjakaj še našega 
znanca Borisa. S policijskimi do
kumenti se je izkazal tudi tretji 
član vohunske misije. Dokaj za
motani vozel smo presekali z našo 
odločno intervencijo. V spremstvu 
oborožene patrulje smo četverico 
odpravili na osvobojeno ozemlje.

IX. korpus jih je napotil v an
gleško misijo. Potem so pešačili 
čez vso Slovenijo na Hrvaško, od 
tam pa jih je letalo odneslo v Ba
ri. Vrnili so se v bazo. od koder 
so bili čez Jadran poslani vohunit 
v Tržaški zaliv na ozemlje, ki ga 
objemala Timava in Soča.

I RANČ ŠTOKA
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HOROSKOP
OVEN (od 21.3. do 20.4.) Ce ste | Veliko sreče ln vsestranskega za

doščenja pri delu. V ljubezni pa 
boste doživeli razočaranje.

razčistite neko staro zadevščino.
BIK (od 21.4. do 20.5.) Nekoliko 

preveč občutljivi ste in to vam bo 
škodovalo. Ne znašajte se nad ljud
mi, ki jih ne razumete.

DVOJČKA (od 21.5.) do 22.6.) 
Neki vaš tovariš je v nevarnosti. 
Opozorite ga. Zaleteli ste se, sedaj 
je na vrsti umik.

RAK (od 23.6 do 22.7.) Preveč 
konfuzije je v vašem delovanju. 
Braniti boste morali svojo čustve
no neodvisnost.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Okolje 
vas sili k dejavnosti, pri vas pa 
volje do dela ni. Ne računajte, da 
so vaše želje že uresničene.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Ne
nadna sreča, kar pa še ne pomeni, 
da ste v celoti uspeli. Skušajte 
biti v dobrih odnosih s sosedi.

TEHTNICA (od 23.9. do 23.10.)

ŠKORPIJON (Od 24.10. do 22.11.) 
Obeta se vam zanimiva finančna 
akcija, vendar ne tvegajte do kon
ca. Več jasnosti v odnosih do ljub
ljene osebe

STRELEC (od 23.11. do 20.12.) 
Neverjetna sreča, ki pa bo šla mi
mo, ne da bi jo izkoristili. Kdor 
vas ljubi, pozna pot do vas.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Zaradi sovražnega razpoloženja ne
ke osebe boste vi plačali račun. S 
težavo se ooste prerinili v ospredje.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) Na- 
ovedujejo vam dolgo pot, ki ne 
o lahka. Z vztrajnostjo boste 

uspeli tudi pri osebi, ki se zdi ne
dostopna.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Okoli
ščine so kar dobre, le podvizati 
se bo treba. V ljubezni ne bo šlo 
vse tako, kot ste pričakovali.

de si prou čuden! Kej ti 
se bojiš, de gremo naprej, de napredujemo? 
Vidi, ki smo si anbot sanjali, de bomo jemeli 
makene za prat, makene za brisat prah, tele- 
vižjon, radioline, aroplane, atomske bombe in 
vse sorte...

— Je vse res! Se pod ranjkem cesarjem Fran
com Jožefam nismo znali nanka, kej je telefon, 
danes pej ti vsak mule zna telefonirat. Ma ta- 
bat smo bli vsaj gvišni, de jemamo zrak in 
uado. Ma danes reščiramo, de nam bo zman- 
kala glih uada jn zrak.

— E ma tehnika bo vse tu rešla. Sej zana- 
prej bojo ževeli bol roboti. Jn ti, za živet, ne 
nucajo ne zraka ne uade. Samo letriko jn ba
terije. Jn tega je pej zmiram več.

— Ja, ja, ti se delaš norca. Ma beri, kej pi
šejo pa časnikah od smoga. De u velikeh me- 
steh je zastran strašanskeh jabrik jn industri
je, zrak vre taku zagiftan, de ni več za dihat. 
Jn tu ni več zrak, ma smog. Jn pole murje! 
Tam pr Ostiji, kamer se hodejo kopat Rimlja
ni. so za ceu teden prepoveli se hodet kopat u 
murje, zatu ke je blo murje umazano od nafte 
jn drugeh porkarij. Videš, tolko uade je u mur- 
ji jn smo včaseh rekli, de vrzi u murje kar češ, 
de se nikjer neč ne pozna. Ma smo pršli vre 
taku naprej, de lahko umažemo tudi murje. Jn 
tudi tle u Trsti...

— A, sm vre brou. So šli anj profesorji na- 
kalat nekej murske uade in so jo pole nalizirali 
u tisteh njeh uaboratorjeh jn so koštetirali, de

s tu uado delali lišjo. Jn 
pole so še rekli, de bo tu počasi uničlo u murji 
vse žiulenje jn de bojo pokrepale vse ribe jn 
murska trava. Videš,zdej pej bejži se kopat u 
murje, če jemaš koražo!

— Ma ja, sej pravem! Jn Trst jema tudi tu 
slabost, de je glih na konci Jadranskega murja 
jn vso umazanijo, ke se nabere ki tam na sre
di, prnese murje sm na konc. Jn taku ostane
mo Trještini prouzaprou brez murja, de be se 
lahko nutre kopati.

— E, meni se zdi, de hmali ne bomo več mur
ja nanka nucali. Ke anbot nam je murje pršlo 
prou, ke smo delali u našeh kantirjeh barke. 
Ma u Rimi jn u Genovi se vre napraulajo, de 
nam naše kantirje podrejo. Sej si vidu uni dan, 
kašen štrajk je biu, ke se je zvelo, de mi- 
slejo distrigirat kantir Sv. Marka! Jn na ta 
kantir je ceu Trst forte ponosen, zatu ke so 
tam nardil; vre dosti lepeh in velikeh bark 
jn je tu ana velika tradicija vre s časov Ma
rije Terezije. Jn zdej pej be moglo bet na
enkrat vsega konc. Si misleš!

— E, jest se spounem, ke so leta trijnpede- 
set pisali, de so u Rimi vre prprauli ane veli
ke načrte, kaku bojo zrihtali Trst. Jn zdej Vi
dem, de tu niso ble prazne oblube, koker po na
vadi, ma de je blo tu res.

— Ja, znaš, kašno oblubo je le treba držat.

PRED ČETirr STOLETJA NA INDIJSKEM^ OCEANU

Nemški gusarji s «Cormorana» 
napadli jug. ladjo «Velebit»
Resnica o tej tragediji se je zvedela šele po vojni

Petindvajsetega junija je minilo četrt stoletja od potopitve 
jugoslovanske trgovske ladje «Velebit«, prve žrtve hitlerjevskih 
gusarskih napadov na ladje bivše jugoslovanske mornarice. Po
topitev ladje in odisejada preživelih članov posadke je ena 
največjih tragedij v sicer burni zgodovini jugoslovanskega po
morstva. Resnica o tem dogodku se je zvedela šele po kon
čani drugi svetovni vojni.

Ladja «VeIebit» od 4.200 bruto- 
registrskih ton, last Jugoslovan
ske oceanske plovne družbe s Su- 
šaka, je po kapitulaciji stare Ju
goslavije plula pod angleško za
stavo. Ladja je tedaj plula iz Cej
lona proti Burmi in na tej poti 
jo je na odprtem morju, kakih 
500 milj od Cejlona, ustavila lad
ja, za katero se je šele mnogo po
zneje ugotovilo, da je to «Cormo- 
ran» in da pripada prosluli nem
ški mornarici morskih roparjev.

Močni snopi luči iz reflektorjev 
so presenetili posadko «Velebita» 
v temni noči med 25. in 26. ju
nijem 1941. Kmalu zatem in brez 
vsake napovedi so z neznane lad
je zagrmeli topovi in granate so
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IZREDEN RAZVOJ TELEKOMUNIKACIJSKIH ZVEZ

Telegrafski kabel čez Atlantik
so potegnili 
pred 100 leti
Uspeh, ki se nam danes zdi morda 
malenkosten, je bil za tedanjo dobo 
ogromen - Kako se je nato razvijala 
mreža telekomunikacij do današnjih 

umetnih satelitov

Predsednik Slovenske prosvetne zveze dr. Robert Hlavaty pozdravlja 
ameriško rojakinjo Dolores Ivanchich, ki je predsinočnjim v mali 
dvorani Kulturnega doma imela zelo uspel koncert, na katerem je 
ob spremljavi pianista Marijana Lipovška zapela vrsto samospevov 

slovenskili skladateljev.
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modni kotiček | Qyg tkaitilli
nalašč za poletje

Triko in frotirka sta zelo praktični tkanini 
Triko bo v rabi tudi v zimskem času

Dve tkanini prevladujeta v le
tošnji poletni ženski garderobi — 
to sta trikot in pa frotirka (spu- 
gna). Iz obeh so modni ustvar
jalci izdelali prav vse dele žen
ske garderobe, od kopalnih pa 
vse do večernih oblek.

Oblačila iz trikoja, izdelanega 
v povsem novi tehniki, so pred 
dnevi doživela velik uspeh na 
posebni modni reviji v Milanu, 
ki jo .je pripravila svsvojimi mo
deli pariška šivilja Emmanuella 
Khan, skupno s prav tako pari
škim modnim ustvarjalcem Fa- 
com Rabanom («očetom» modne 
novosti, to je oblačil iz okra
skov, napravljenih iž raznobarv
nih plastičnih ploščic). Revijo si 
je ogledalo veliko število tujih in 
domačih modnih dopisnikov, ki 
so občudovali visoke in vitke ma
nekenke v oblekah iz tankega tri
koja, z ogromnimi uhani iz pla
stike ter še drugimi okraski iz 
istega materiala.

«Manekenke so Imele bolj po
krita ušesa in vrat, kot ostale 
dele telesa,« je zapisala ena iz
med navzočih novinark, ko je gle
dala manekenke v izredno krat
kih krilih, z vsemogočimi izrezi 
na hrbtu, trebuhu, na bokih in 
drugod, ki pa so nosile izredno 
velike uhane in prav tako velike 
ogrlice in zapestnice.

Revija je bila zanimiva tudi za
radi svojevrstne glasbene sprem
ljave, ob kateri so se maneken
ke sprehajale na odru. Ta sprem
ljava je bila najmodernejša, naj
bolj vsemirska, kar jih je bilo 
mogoče sploh ustvariti ter je ob
stajala iz raznih kovinskih zvo
kov, ki so še poudarjali že tako 
vsemirske In geometrične linije 
nove mode.

Po uspehu, ki ga Je omenjena 
modna revija dosegla, lahko skle
pamo, da se bo trikot uveljavil 
tudi v jesenski in zimski garde
robi, kar pomeni, da bomo no
sile obleke iz volnenega trikoja

tudi v najbolj mrzlih zimskih 
dnevih.

Druga tkanina letošnje poletne 
mode je, kot smo že omenile, 
frotirka. Do sedaj smo bile na
vajene, da so bile iz te tkanine 
izdelane le brisače ter kopalni 
plašči. Danes je iz te tkanine iz
delana skoraj vsa poletna garde
roba. Iz frotirke so obleke za pla
žo in morje, iz frotirke so kopal
ne obleke, obleke za sončenje, 
kopalni plašči in jopice, kratke 
in dolge hlače, kot tudi podloge 
v čevljih in sandalih ter razne 
brisače itd. Moda frotirke se je 
tako naglo uveljavila, da bomo 
kmalu oblačile vso družino, od 
otrok pa do moža, v oblačila iz 
frotirke.

Moda frotirke m samo prikup
na, temveč je tudi izredno prak
tična, predvsem za počitnice na 
morju. Zato si jo le prisvojimo, 
vsaj v tolikšni meri, da bomo 
imele v svoji garderobi vsaj eno 
obleko iz te tkanine, po možnosti 
pa tudi kopalno obleko, ali pa 
vsaj kratko jopico za plažo, ki 
bo primerna tudi za izlete s čol
nom.

Obe tkanini, ki smo ju navedli 
kot glavni protagonistki letošnje 
poletne mode, pa imata še eno 
skupno lastnost, ki ju dela še 
bolj privlačni in praktični. Obe 
je namreč mogoče takoj oprati 
in posušiti. Razen tega se ne 
mečkata ter ne zavzemata tudi v 
prtljagi preveč prostora. Obleko 
iz trikoja ne bo treba na primer 
niti likati, medtem ko se bo ob
leka iz frotirke takoj posušila 
ter bo tako preprečila še razne 
nahode in prehlade.

Ce torej včasih razne modne 
novosti nekoliko pokritiziramo, 
moramo glede te povedati samo 
lepo in dobro ter priporočati 
vsem, da si iz omenjenih tkanin 
napravijo čimveč poletne garde
robe.

Cez mesec dni, točneje 27. ju
lija, bomo slavili pomembno ob
letnico, in sicer 100 let od prve 
čezoceanske telegrafske povezave. 
27. julija 1866 nekaj po 9. uri 
zjutraj je bila vzpostavljena te- 
legi&fska zveza med Heart’s Con- 
tentom in Valentio. Brzojavko je 
poslal Cyrus Field, ameriški fi
nančni mogotec, ki mu je po 10 
letih naporov in po celi vrsti 
neuspehov, vendarle uspelo po
ložiti prvi čezoceanski telegraf
ski kabel. S svojo brzojavko je 
to sporočil svetu in pri tem do
dal, da je ladja «Great Eastern« 
končno dokončala svoje veliko 
delo, namreč položitev kabla čez 
Atlantik.

Ta dogodek, ki se nam morda 
danes zdi le malo pomemben, je 
tedaj vzbudil ogromno pozornost 
po vsej Evropi in tudi v ZDA, 
saj predstavlja začetek teleko
munikacij čez Atlantski ocean, to 
pomeni začetek komunikacij na 
velikanske razdalje tudi pod mor
jem. Po njegovem zgledu so si 
sledili drugi podobni podvigi od 
telegrafskih povezav, smo pozne
je prišli na telefonske čezmorske 
povezave, pozneje na radijske in 
v zadnjih letih na televizijske 
povezave. Kakor je znano, nam 
v televizijskih povezavah na ve
like razdalje, posebno čez Atlan
tik, pomagajo umetni sateliti. Vse 
to je danes nekaj povsem nor
malnega in vsako novost, pa naj 
bo še tako velika, sprejme danes 
človek kot nekaj normalnega. Ne
koč pa je bilo vse drugače, ve
liko težje, saj je na primer tudi 
kabel čez Atlantik položila ladja 
s stranskimi pogonskimi kolesi, 
torej ladja, ki se niti od daleč 
ne more meriti s sodobnimi lad
jami.

Toda položitev kabla čez Atlant
ski ocean ni bil prvi tovrstni po
dvig niti poskus. Že leta 1835 je 
Soemmering skušal v Rusiji po
staviti podmorske telegrafske ka
ble, pet let pozneje sta Wheasto- 
ne na Angleškem in 0’Shangnes- 
sy v Kalkuti preizkušala podvod
no telegrafsko povezavo z žicami, 
ki sta jih izolirala s konopljo in 
katranom. Pet let pozneje je Brett 
skušal postaviti prvi kabel čez 
Rokavski preliv med Doverjem 
in Calaisom. Toda to mu je 
uspelo šele naslednje leto in s 
tem se je dejansko odprla pot 
podvodnim ali podmorskim tele

grafskim povezavam.
Štirinajst let pozneje, torej le

ta 1866, pa je ladja «Great Ea
stern« po dolgih desetih letih na
porov in tudi številnih neuspehov 
postavila telegrafski kabel med 
Valentio na Irskem in Heart’s 
Contentom na drugi strani Atlan
tika. Ta čezatlantska podmorska 
telegrafska zveza bo nekaj let 
edina tovrstna zveza. V nasled
njih 60 letih pa so podvodni te
legrafski kabli prepregli mnoga 
morja in oceane.

Leta 1886 je italijanska družba 
Pirelli začela s proizvodnjo pod
morskih kablov za postavitev te
legrafskih zvez po Sredozemlju 
in Rdečem morju.

Leta 1899 je nova zgodovinska 
letnica: italijanski znanstvenik
Marconi je preko Rokavskega 
preliva telegrafiral po radiu v 
angleško mesto South Foreland. 
Dve leti pozneje se beleži nov

Marconijev uspeh: radiotelegraf- 
ski stik tudi z Ameriko.

Leta 1907 začne z delom prva 
javna radiotelegrafska služba 
med dvema celinama, in sicer 
med Clifdenom na Irskem in 
mestecem Glace Bay v Kanadi.

Štirinajst let pozneje, 1921 se 
zabeleži nov uspeh, vendar pa le 
tehničnega značaja. Tedaj stopi 
v rabo posebna vrsta gume za 
zaščito podmorskih kablov. Gu
ma dolgo let obdrži svoj tovrstni 
monopol, dokler ga pozneje, to 
pa že v naši bližnji dobi, ne za
menjajo plastične mase, ki so v 
ta namen mnogo cenejše in ve
liko boljše.

V razvoju telekomunikacij sle
di nova pomembna letnica: leta 
1924 italijanskemu znanstveniku 
Marconiju uspe prvič oddati po 
radiu človeški glas na razdalji 
med Anglijo in Avstralijo.

Prvi podmorski koaksialni tele
fonski kabel z ojačevalci pa so 
postavili šele leta 1943, in sicer 
med mestecem Anglesey v Gal- 
lesu in otokom Man. Leta 1956 pa 
angleška ladja «Monarch» položi 
prvi telefonski kabel preko A- 
tlantika, in sicer med mestom 
Oban na škotskem in mestom 
Clarenvville.

Dve leti pozneje doživimo nov 
revolucionarni dogodek: Američa
nom je uspelo postaviti na krož-

(Nadaljevanje na 6. strani1

se usule po vsej ladji. Najprej je 
bila onesposobljena ladijska ra
dijska postaja, nato krmarske na
prave, komandni most, končno je 
izbruhnil na ladji še požar.

Presenečena posadka se je sku
šala rešiti. Toda samo skupini de
setih mornarjev je uspelo priti do 
rešilnega čolna in se umakniti s 
kraja nesreče. Osem mornarjev, 
ki v tem nepričakovanem napadu 
niso izgubili življenje je ostalo 
na ladji in brž ko se je ladja 
nemških morskih roparjev odda
ljila, so začeli gasiti požar in ob
vezovati ranjence. Osamljeni na 
Indijskem oceanu, na ladji, ki so 
jo po neskončnem morju nosili 
morski tokovi, so skušali organi
zirati življenje.

Minevali so dnevi, toda ((Velebi
tu« se ni približala nobena ladja. 
In ko je nekega dne ladja, ki so 
jo nosili morski tokovi nasedla 
na podvodne čeri, so se pomor
ščaki oddahnili; kakih pet milj 
daleč so opazili obrise nekega 
majhnega otoka. Izvidnica, ki so 
jo poslali tja, je ugotovila, da o- 
tok ni naseljen in da je na njem 
kaj malo rastlinstva. Ko pa se je 
trup »Velebita« zaradi poškodb od 
granat in pod udarci valov za
čel potapljati, je bil edini izhod 
v tem, da se na splavu, ki so 
ga napravili iz lesa, rešijo na ma
li oto>

Tu se začenja robinzonsko živ
ljenje osmih brodolomcev z ladje 
((Velebit« na Andamanskem otoč
ju. Dva pomorščaka z ((Velebita«, 
ki sta bila po rodu Indijca, ni
sta preživela ran. Ostalih šest pa 
je začelo tavati od otoka do oto
ka. Bili so brez zdravil in si iska
li hrano v divjem rastlinstvu in 
v školjkah. In ko so jih telesne 
sile že začele zapuščati, ko so bi
li že vsi izčrpani in bolni — tri 
mesece po tragediji na odprtem 
morju — je prišla rešitev. Ribiški 
čolni so jih odpeljali v bolnišnico 
v Boningtonu.

Izredno težke trenutke, polne 
negotovosti in strahu, je prežive
la tudi druga skupina, in sicer 
tistih deset pomorščakov, ki so 
se z ((Velebita« rešili s čolnom. 
Rešilni čoln, v katerega so se 
vkrcali, so bile nemške granate 
močno poškodovale. Edini način, 
da ga obdržijo na vodi, je bil ta, 
da so luknje brodolomci mašili 
z lastno obleko.

Proti jutru so zagledali nezna
no ladjo. Ko so stopili nanjo, so 
se strahotno prestrašili: bila je 
to spet ena izmed ladij nemških 
morskih roparjev, nekdanja tr
govska ladja «Stayermark». Ko 
so živeli v mali mračni kabini na 
pramcu ladje, so brodolomci bili 
pogosto priča surovih napadov 
nemške gusarske ladje na trgov
ske ladje. Ladja «Stayermark» 
je plula pod raznimi zastavami, 
enkrat tudi pod jugoslovansko. 
Pogosto so njeno zunanjost spre
minjali, dvigali lažne dimnike, da 
bi varali' zaveznike, da gre res
nično za trgovsko ladjo. S te lad
je so brodolomce ((Velebita« nato 
prekrcali na drugo podobno nem
ško gusarsko ladjo, ki pa se je 
kmalu v spopadu z zavezniškimi

vojnimi ladjami potopila. Jugo
slovanski pomorščaki so izkoristi
li nastali preplah, se vkrcali na 
rešilni čoln in odpluli v neznano. 
Njihova svoboda na odprtem oce
anu pa je bila kratka. Kmalu so 
se srečali z nemško podmornico, 
ki jih je pobrala na krov, in od 
tod je pot vodila v — nemška 
taborišča.

Šele po koncu druge svetovne 
vojne se je zvedela resnica o tra
gediji ((Velebita« in o težavah, ki 
sta jih prebili dve ločeni skupil 
članov njegove posadke, šele te
daj je bilo mogoče sestaviti do
končni seznam žrtev. Pri trage
diji ((Velebita« je izgubilo življe
nje deset jugoslovanskih pomor
ščakov, med njimi tudi kapitan 
ladje Ivo Štuk.

Gusarska ladja «Cormoran» — 
nekoč potniško - tovorna ladja od 
9.400 ton — je bila za tedanjo 
dobo zelo nagla, ker je zmogla 
brzino 16 morskih milj na uro. 
Za svojo vlogo gusarske ladje je 
bila zelo dobro opremljena. Na 
njej je bilo 12 topov kalibra od 
15 do 37 mm, štiri cevi za izstre
ljevanje torpedov, čoln za polaga
nje min in še malo letalo V 
manj kot enem letu je ta ladja 
potopila enajst zavezniških ladij. 
Njen konec je prišel, ko se je 
srečala z zavezniško križarko 
«Sydney». Bilo je to 19. novembra 
leta 1941. Tedaj se je gusarska 
ladja aCormoran« potopila pod 
nizozemsko zastavo in z imenom 
«Staat Malana«.

Nova pot 
proti raku?

RIM, 29. - Ker je rak trenut
no najhujša bolezen na svetu, je 
razumljivo, da se ji posveča naj
večja pozornost. Nešteto je zdrav
stvenih delavcev in zavodov, ki 
se ukvarjajo s lem, kako to bo
lezen preprečiti m kako jo zdra
viti. Med najnovejše ugotovitve 
na tem področju spada tudi neko 
biološko sredstvo za uničevan 3 
rakastih celic. O tem je bilo go
vora na rimskem zasedanju stro
kovnjakov
Nemški strokovnjak dr. Dietmar 

Gericke je poročal o uspehih, ki 
so jih v Nemčiji dosegli s tem, 
da so v rakasto tkivo vcepili mi
krobe tetanusa, ki imajo to last
nost, da uničujejo rakaste celi
ce, torej rakasto obolenje Bak
terije tetanusa imajo namreč 
lastnost, da se razvijajo tudi brez 
navzočnosti kisika, podobno kot 
se razvijajo celice raka, med tem 
ko se zdrave celice ne morejo 
razvijati brez pomoči, brez na
vzočnosti kisika

Pri poskusih, ki so Jih izvedli 
na poskusnih živalih, se je ugo
tovilo, da so mikrobi tetanusa 
povsem «požrli« rakaste celice. Iz 
tega bi sledilo, da bi se mogla z 
mikrobi tetanusa zdraviti rakasta 
obolenja. Toda hkrati je tudi res, 
da človeku tetanusa ne smemo 
prisaditi, ker je smrten. Zato so 
nemški strokovnjaki prišli na mi
sel, da bi si pomagali z drugimi 
mikrobi, ki spadajo v isto vrsto, 
kakor tetanus. Za poskuse so si 
izbrali klice, ki nosijo ime «clo- 
stridium butrycum». Pri teh po
skusih pa so doslej zabeležili le 
delne uspehe, to se pravi, da so 
te klice ((požrle« le malo rakastih 
celic, zaradi česar se je po pr
vem izboljšanju rakasto obolenje 
začelo ponovno razvijati.

V zavodu za raziskovanje raka 
«Hoechst« so zato poskušali klici 
Kclostridium butrycim» dodati ne
ko novo moč za uničevanje raka
stih celic. V tem nemški strokov
njaki vidijo neko možnost, da bi 
se tudi po tej poti našlo sred
stvo za zdravljenje raka.

Radio Trst A
7.00 Koledar; 7.30 Jutranja glas

ba in koledar; 11.30 šopek slo
venskih; 11.45 Wolmer in njegov 
ansambel; 12.00 Jurčič: «Piškav»;
12.35 Za vsakogar nekaj; 13.30 
Glasba po željah; 17.00 Ansambel 
«Le Tigri«; 17.20 Italijanščina;
17.35 Glasbeni kaleidoskop; 18.30 
Klasiki moderne glasbe; 19.05 Pi
sani balončki; 19.35 Parada orke
strov; 20.00 šport; 20.35 Z ital. 
festivalov popevk; 21.00 «Dama s 
kamelijami«; 22.15 Pesmi in plesi; 
22.40 Pianistka Gita Mally; 23.00 
Nežno in tiho.

12.05 Plošče; 12.25 Tretja stran; 
13.15 Duo Russo-Safred; 13.30 Or
kester Casamassima; 13.45 Trža
ški krožki; 14.55 Simf. koncert.

Koper
7.15 Glasba za dobro jutro; 8.00 

Prenos RL; 8.15 Glasbeni spored;
10.30 Orkester; 9.45 Nove plošče;
11.00 Iz Ohridske legende; 11.15 
Lahka glasba; 11.30 Današnji pev
ci; 11.45 Pisan spored; 12.00 in
13.00 Glasba po željah; 13.50 Iz 
oper francoskih avtorjev; 14.40 
Orkester; 15.00 Glasba po željah;
16.00 Operetne melodije; 16.45 Do
mače viže; 17.15 Wilma Goich;
17.30 Andrič: «Aska in volk«; 17.55 
Čajkovski: Koncert za violino in 
orkester; 18.45 Plošče; 19.00 Pre
nos RL; 20.00 Šport; 20.30 Pre
nos RL; 23.15 Kitare.

Nacionalni program
8.30 Jutranji pozdrav; 9.10 Stra

ni iz albuma; 9.45 Popevke; 10.05 
Operna antologija; 10.30 Chopi-
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nova sonata, opus 65; 11.15 Zan- 
donaieve skladbe; 13.30 Poje Clau- 
dio Villa; 15.15 Koncerti, opere 
in baleti; 15.45 Gospodarska ru
brika; 16.00 Spored za najmlaj
še; 16.30 V diskoteki; 18.10 Cata- 
lanijeve skladbe; 20.25 Pisan spo
red; 21.00 Basist B. Krištof in 
pianist S. Zapolski; 22.00 Politič
na tribuna: PSDI in KPI.

II. program
8.00 Jutranja glasba; 8.30 Mah 

koncert; 9.00 Poje Fred Bongu- 
sto; 9.35 Pisan spored; 10.35 No
ve pesmi; 11.05 Vesela glasba;
11.40 Orkester; 14.05 Pevci; 14.45 
Nove plošče; 15.15 Kolesa in mo
torji; 15.35 Mali koncert; 16.00 
Rapsodija; 17.00 -18.00 Tour de 
France; 17.35 Poljudna enciklo
pedija; 17.45 Glasbena fantazija; 
18.35 Vaši izbranci; 19.50 Tour de 
France; 20.10 Filmske novosti; 
20.30 Z mikrofonom v Riminiju
21.40 Nepozabne pesmi 
Jazz.

iimju;
22.10

III. program
18.30 Filmski pregled; 19.00 

Znanstvena oddaja; 19.30 Vsako- 
večemi koncert; 20.40 Stravinski: 
Capriccio za klavir in orkester; 
21.20 Brucknerjeva simfonija št. 
7; 22.15 Družbene vede v Nem
čiji.

Slovenija
7.00 Jutranji dnevnik; 9.05 Glas

bena matineja; 10.00 Počitniško 
popotovanje; 10.15 Lepe melodi
je; 10.45 Glasbena pravljica; 11.15 
Slovenski operni pevci; 12.00 Tu
ristični napotki; 12.15 Nimaš pred
nosti!; 13.05 Habanera in valčki; 
13.30 Kmetijski nasveti; 13.40 Cez

hrib in dol; 14.30 Priporočajo 
vam...; 15.05 Orkester RTV Ljub
ljana; 16.30 Pihalna godba; 16.40 
Literarni sprehod — S. Djunič: 
Karta za svetišče; 17.00 Vsak dan 
za vas; 18.05 Turistična oddaja;
19.00 Aktualnosti; 19.15 Franz Le- 
har: Vesela vdova; 20.05 Glasbe
ne razglednice; 21.00 Domače pes
mi in napevi; 22.00 Večer umet
niške besede; 22.40 Glasbeni nok
turno; 23.10 Glasba Hansa Pfitz- 
nerja; 24 05 Plesna glasba.

Ital. televizija
15.45 Tour de France; 16.30 

Tvoja prihodnost; 17.00 Tour de 
France; 17.30 Dnevnik; 17.45 Spo
red za najmlajše; 18.45 Courbet, 
mojster realizma; 19.05 Kmetij
ska oddaja; 19.45 športne vesti in 
ital. kronike; 20.30 Dnevnik; 21.00 
TV zgodba, 21.50 Politična tri
buna: PSDI m KPI; 23.00 Dnev
nik.

II. kanal
21.00 Dnevnik; 21.15 Pomorska 

enciklopedija: Veliki lov; 22.15
Cantagiringiro; 22.30 Filkstudio 
Singers; 23.10 Proglasitev zmago
valcev za nagrado Fiuggi.

Jug. televizijo
19.40 Poročila; 19.45 Ventilator 

— nova oddaja za otroke; 20.15 
Po poteh Jugoslavije — repor
taža; 20.45 Obzornik; 21.00 Dnev
nik; 2120 Aktualni pogovori;
22.00 Melodije Kvarnerja — fe
stival na Reki; 23.00 Poezija Ha 
mida Dizdara — oddaja Sara
jevo; 23.10 TV akcija; 23.30 Beo
grajski ansambel; 23.50 Rokomet 
za trofejo Zagreba: Jugoslavija- 
švica; 24.30 Poročila.



PRIMORSKI DNEVNIK — 4 — 30. junija 1966

Vreme včeraj: najvišja temperatu
ra 25.7. najnižja 18,4, ob 19. uri 
23.8; zračni tlak 1009.6 raste, veter 
severozahodnik 12 km na uro, vla
ga 49 odst., nebo 3 desetine poob- 
lačeno, morje rahlo razgibano, tem
peratura morja 23.5 stopinje. Tržaški nevnik

Danes, ČETRTEK. 30. junija
Emilija

Sonce vzide ob 5.19 in zatone ob 
20.58. Dolžina dneva 15.39. Luna 
vzide ob 18.08 in zatone ob 3.06 

Jutri, PETEK, 1 julija
3ogoslav _

POROČILO ODBORA TRGOVINSKE ZBORNICE

Ladjedelska dejavnost IRI 
naj se osredotoči v Trstu

Trgovinska zbornica bo proučila vse tehniške 
in gospodarske podatke v zvezi z načrti IRI

Odbor trgovinske zbornice je na 
svoji seji 28. t.m. natančno pro
učil rešitve, ki jih nakazuje IRI 
za tržaško ladjedelsko industrijo, 
in položaj, ki bi nastal v naši de
želi, če bi se uresničil program, 
katerega je pripravil IRI za polet
je 1965-70. Ta program predvideva 
okrepitev tržiške ladjedelnice in 
Tržaškega arzenala s finančno ude
ležbo za zgraditev suhega doka; 
premestitev ladijskega tehniškega 
centra (CETENA) iz Rima v Trst 
in njegovo okrepitev; koncentracijo 
v Tržiču podjetja CGE iz Milana 
in ANSALDA San Giorgio za elek- 
tromehanične stroje; ustanovitev v 
Trstu pri Orehu družbe «Grandi 
Motor!« s proizvodnjo strojev, ki 
bo dosegla letno kapaciteto 600 
tisoč HP.

Po tem programu se predvideva, 
kot je znano, tudi zgraditev nove
ga plavža v Skednju in manjše in
vesticije. Skupno bi torej IRI in
vestiral na Tržaškem v naslednjih 
petih letih 58 milijard lir.

Odbor trgovinske zbornice je po
kazal živo zaskrbljenost za posle
dice programa IRI, zlasti kar se 
tiče nameravane ukinitve ladjedel
nice Sv. Marka, ter premestitev 
vodstva CRDA in koncentracijo lad
jedelnic v Genovo, saj se bodo te 
posledice poznale na splošnem go
spodarstvu pokrajine z vseh plati, 
in sicer glede sedanje in bodoče 
zaposlitve vštevši dejavnosti, ki so 
vsekakor povezane z ladjedelsko in
dustrijo; glede ekonomske vredno
sti industrije ne le glede zaposlitve 
delovne sile, marveč tudi bančni
štva, zavarovalništva, prevozov itd.; 
glede okrepitve in avtonomije Tr
žaškega arzenala kakor tudi glede 
izseljevanja tehnikov in specialistov 
iz TTrstft

Odbor trgovinske zbornice je ugo
tovil, da bi nove dejavnosti, ki jih 
ima v načrtu IRI, le nadomestile 
druge ladjedelske dejavnosti, ki so 
že obstajale v Trstu in so jih ka
sneje premestili drugam.

Glede konkurenčnih sposobnosti 
predvidene družbe »Grandi Mo tori« 
se vsiljuje dvom, ali bo lahko v 
Trstu nadaljevala tradicionalno de
javnost Tovarna strojev, ki je tu
di povezana z izdelovanjem motor
jev z inozemskimi patenti.

Končno so nastali dvomi v mož
nost popolne vključitve sedanje de
lovne sile v novo proizvodnjo ter 
celotno izkoriščanje tehnikov in 
specialistov. Vse to bo treba s teh
nično - gospodarske plati še globlje 
proučiti, da se postavijo stvarni pro- 
tipredlogi na prihodnjem sestanku 
deželnih predstavnikov s predsedni- 
kom IRI Petrillijem, ki bo prihod
nji mesec v Rimu.

Iz razprave izhaja torej potreba 
po nadaljevanju usklajene akcije v 
obrambo naših ladjedelnic ob pod
pori, naporih, vztrajnosti in odloč
ni volji vse dežele, kakor so ji do
slej zagotovile vse gospodarske ka
tegorije, od pridobitnikov do delav
cev, kakor tudi ob podpori vseh 
političnih in upravnih oblasti, kate
rim je izrekel odbor živo priznanje 
za učinkovit, takojšnji in odločen 
poseg v obrambo naših ladjedelnic.

Te dni bo morala Trgovinska zbor
nica proučiti razne plati vprašanja 
in najboljše rešitve za bodočo ure
ditev ladjedelskih dejavnosti v Tr
stu in Tržiču. Pri tem bo sicer mo
rala upoštevati program IRI za bolj 
gospodarno upravljanje, obveznosti, 
ki jih je IRI sprejel na mednarodni 
ravni za preureditev ladjedelskih 
gradenj v Italiji, kakor tudi za ures
ničenje velikih podjetij, ki bodo iz
važala svoje izdelke na mednarodni 
trg. V tem programu so predvideni 
tudi sporazumi s tujimi skupinami 
na tehnični in finančni ravni.

Upoštevajoč slavne in stare tra
dicije tržaškega ladjedelstva, nadalj
njo okrepitev ladjedelnice v Tržiču, 
ki bo zavzela eno prvih mest ne le 
v državi, marveč tudi na evropski in 
svetovni ravni, in tudi spričo čim
prejšnje zgraditve velikega suhega 
doka v Trstu, vidi odbor trgovin
ske zbornice v tem okviru pogoje

in možnosti, da se prav v Trstu in 
ne v Genovi osredotoči na edinem
sedežu ladjedelska dejavnost IRI.

Priprava teh protipredlogov in 
potreba, da se zberejo koristni po
datki in elementi na tehnični in go
spodarski ravni ter vedra in ob
jektivna ocenitev vseh plati tega 
vprašanja terjajo in svetujejo raz
dobje mirnega in sporazumnega de
la ter solidarnega sodelovanja vseh 
kategorij.

Javili so tudi, da se bodo pred
stavniki tržaških sindikalnih orga
nizacij sestali s predsednikom IRI 
prof. Petrillijem 6. julija. Kot je 
znano, bodo tržaške in deželne obla
sti zatem predložile protipredloge 
za boljšo ureditev naših ladjedel
skih dejavnosti ter za racionalno 
in organsko ureditev pomožnih de
javnosti. V tem razdobju priprav 
in pričakovanja in dokler ne bodo 
pojasnjene razne in zapletene pla

ti vprašanja ter znani izidi teh sre
čanj, menijo predstavniki gospodar
skih kategorij v okviru odbora tr
govinske zbornice, da ne bi bilo 
prav, da bi prišlo do novih protest
nih akcij. Pri tem pa ne izključuje
jo možnosti, da bi zopet enotno na
povedali enotno stavko in zaporo,
če ne bi upoštevali pravičnih trža
ških zahtev.

Proglasitev še ene splošne stavke 
morda ne bi naletela v teh dneh na 
popolni in soglasni odziv podjetni
ških krogov, ki pa so se brezpogoj
no priključili manifestacijam v dneh 
16. in 17. t.m. Takšna stavka bi 
imela tudi negativne posledice na 
tržaški mednarodni velesejem, ki je 
zahteval velike finančne in organi
zacijske napore in pritegnila v na
še mesto številne in važne italijan
ske in inozemske delegacije, kate
rim je treba zagotoviti redno nada
ljevanje srečanj, ki so v načrtu.

VPRAŠANJE LADJEDELNICE SV. MARKA VEDNO V OSPREDJU

Predsednik družbe IRI Petrilli 
bo sprejel tržaške sindikalne zastopnike

Danes se sestanejo predstavniki CGIL, C IS L in DZ, da se 
dogovorijo o skupnem stališču, ki ga zavzamejo v Rimu

Predsednik ustanove IRI bo v 
sredo, 6. julija sprejel predstav
nike treh tržaških sindikalnih or
ganizacij in se z njimi razgovar- 
jal o vprašanju ladjedelnice Sv. 
Marka.

Zato se bodo predstavniki CGIL, 
CISL in DZ danes sestali, da se 
dogovorijo o stališču, ki ga bodo 
zavzele na prihodnjem sestanku 
s prof. Petrillijem ter o skupni 
nadaljnji akciji v obrambi ladje
delnice Sv. Marka in obratov CR
DA na splošno.

9. in 10. julija pa bo ponovno 
odpotovala v Rim delegacija, ki 
je bila že v Rimu pretekli teden. 
Na tedanjih razgovorih s predsed
nikom IRI prof. Petrillijem, o ka
terih smo obširno pisali, so se do
govorili, da se ponovno sestanejo. 
Delegacija, ki bo gotovo sestavlje-
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VČERAJŠNJI DAN NA VELESEJMU

Važno
Danes

zasedanje o bananah 
dan Češkoslovaške

Italijanski uvoz banan se je v zadnjih letih povečal 
za 68 odstotkov, to je od 163.000 na 273.000 ton

Po predhodnem srečanju tehnič
nega odbora za banane, ki deluje 
v okviru sindikata uvoznikov in 
izvoznikov sadja in zelenjave s 
sedežem v Rimu in kateremu pred
seduje dr. P. Cadsky, se je vče
raj dopoldne na velesejmu zače
lo prvo mednarodno zasedanje o 
bananah. Zasedanja se je udeležilo 
veliko število gospodarskih izve
dencev s tega področja, ki so pri
šli na srečanje iz vse Italije ter 
iz številnih tujih držav celo iz 
Kameruna, Brazilije, s Slonoko
ščene obale, z otoka Guadalupa in 
iz drugih dežel. Številni so bili tu
di predstavniki pomorskih krogov, 
tako družbe D’Amico, tržaškega 
Lloyda, ministrstva za trgovinsko 
mornarico državnega zavoda za 
zunanjo trgovino, državnih želez
nic in nekaterih zavarovalnic.

Predsednik Cadsky je po kraj
šem pozdravnem govoru dr. Slo- 
covicha podal besedo podpredsed
niku tržaškega konzorcija, v kate
rem so včlanjeni uvozniki eksotič
nega sadja, dr. Gambassiniju. Ta 
je v svojem izvajanju poudaril, 
da se je italijanski uvoz banan v 
zadnjih dveh letih povečal za 68 
odst., in sicer od 163.000 na 275.000 
ton. Kljub temu pa je ostala po
trošnja tega žlatnega sadeža v Ita
liji zelo omejena v primerjavi s 
potrošnjo, ki je značilna za dru
ge evropske države. Trst si pri
zadeva, je poudaril govornik, da bi 
priklical v svoje pristanišče čim

več banan iz Ekvadorja, da bi jih 
nato razpečeval v severno in 
vzhodno Italijo, v srednjo Evropo 
in v nekatere vzhodne države. Isto 
mnenje je zagovarjal tudi predstav
nik znane tržaške družbe Parisi dr. 
De Polo, ki je dodal, da ima Trst 
glede svoje ugodne zemljepisne le
ge vse pogoje, da postane najvaž
nejši dobavitelj banan širokemu 
krogu evropskih držav. » 

Genovski strokovnjak P. L. No- 
beraško je v svojem govoru podčr
tal, da se pridelovanje banan na 
svetu širi, medtem ko se potroš
nja tega blaga le počasi veča, tako 
da preti nevarnost, da bo na tem 
področju kmalu nastala hiperpro- 
dukcija. Govornik je dalje doka
zal, da se potrošnja banan lahko 

, občutno poveča, kakor je dokaza
lo prav italijansko tržišče po od
pravi državnega monopola. Po go
vornikovem mnenju bi bilo treba 
predvsem poskrbeti za selekcijo v 
nasadih bananovca ter izboljšati na
prave za prevažanje in vskladišče- 
nje .fadeža. Kqt zadnji člen v ve
rigi postofjriega povečanja potroš
nje banan je govornik navedel pri
memo propagandno akcijo in še 
zlasti znižanja prodajnih cen uvo
ženega blaga. Na italijanskem trgu 
je po odpravi monopola zasebna 
iniciativa že zabeležila nekaj uspe
hov na tem področju, čeprav ni 
dvoma, da bi lahko dosegli še 
večje prodaje, ako ne bi država 
hkrati z odpravo monopola dvigni

la davka na banane od 70 na 90 
lir. Govornik je tudi sam priznal 
Trstu posebno ugoden zemljepis
ni položaj, in sicer zlasti kar se 
tiče možnosti za razpečevanje ba
nan iz dežel, ki ležijo onstran Sue
škega prekopa.

Med drugimi strokovnjaki, ki so 
se oglasili k besedi, je načelnik 
kamerunške organizacije za bana
ne Kameni poudaril, da se je v 
prvih petih mesecih letos uvoz 
banan iz Kameruna znižal za 47 
odst. Glede tehničnih izboljšav, ki 
jih uvajajo v Kamerunu, je govor
nik poudaril predvsem namero, da 
bo ta afriška država od leta 1967 
dalje dobavljala tujim uvoznikom 
le v posebne kartonaste škatle em
balirano blago. Strokovnjak dr. Rat- 
to je omenil, da se italijanski uvoz 
banan iz leta v leto veča: v prvih 
šestih mesecih letos je ta uvoz na
rasel za 35.000 ton v primerjavi 
z uvozom v istem razdobju lanske
ga leta. Govornik se je zavzel za 
to, da bi država odstopila izkupi
ček od davka na potrošnja banan 
italijanskim izvoznikom. Predstav
nik beneške trgovinske zbornice 
dr. Bernardo je izrazil predsedni
ku tržaške zbornice dr. Caidassiju 
priznanje za njegovo prizadevanje, 
da bi priklical na Jadransko morje 
čim širši dotok banan.

Na posebnem panoju so prikazali ugodno zemljepisno lego tržaške
ga pristanišča v mednarodni trgovini z bananami

....... ............................................................................................................... .
VAŽEN DEŽELNI ZAKONSKI OSNUTEK

la nujna javna dela občin bo dežela 
prispevala letos eno milijardo lir

Prispevala ho krajevnim upravam za kritje obresti od posojil 
dela in delno krila tudi izdatke za ta delajavna

Pristojna komisija deželnega sve
ta proučuje v teh dneh načrt za
konskega osnutka deželnega odbo
ra, ki se tiče deželnega posega za 
pospeševanje javnih del. S tem u- 
krepom hočejo odločno prispevati 
k rešitvi vprašanj, ki tarejo ta 
sektor. Dežela bi dajala pokraji
nam, občinam in konzorcijem pri
spevke za plačevanje obresti od po
sojil in prispevke v kapitalu. Za 
prispevke za plačevanje obresti je 
dopuščen najvišji izdatek 300 mi
lijonov lir za vsako finančno le
to od leta 1966 do 1970. Za pri
spevke v kapitalu pa je dopuščen 
izdatek 700 milijonov za finančno 
leto 1966 in po 400 milijonov za 
vsako finančno leto od leta 1967 
do leta 1970.

Poročevalec za ta zakonski osnu
tek je svetovalec Rigutto, ki pra
vi med drugim v svojem poročilu, 
da se je v zadnjih letih uveljavila 
v Italiji politika, po kateri naj 
bi ustregli zahtevam nacionalne 
skupnosti ter zagotovili zadostne 
in učinkovite javne službe s pose
gom države v korist krajevnih u- 
stanov. Takoj po koncu vojne je 
težila ta politika predvsem k te
mu, da se odpravijo najhujše po
manjkljivosti ter da se zagotovi 
popolna zaposlitev. S časom pa 
je prišla vedno bolj do izraza 
socialna funkcija v okviru pro
grama rednih posegov s posebni
mi zakoni za finansiranje del. V 
tem položaju delujejo zakoni, ki 
predvidevajo prispevke države, ven
dar se mora vključiti v to dejav
nost tudi dežela, tako da se re
šijo nekatera vprašanja, ki že dol
go čakajo na rešitev. Druge dežele 
s posebnim statutom so že začele

ravnati tako in so mnogo prispe
vale, in sicer ne z namenom, da bi 
nadomestile državo, marveč da bi 
dopolnile njene posege, bodisi z 
dodatnim finansiranjem del, ki jih 
ni bilo mogoče, kljub državnemu 
prispevku, uresničiti, bodisi z od
pravo vrzeli v državnem sistemu 
prispevkov. Dežela Sicilija je n. 
pr. intervenirala glede cest in vo
dovodov z ustanovitvijo avtonom
ne ustanove in z dodatki k pri
spevkom države na podlagi čl. za
kona štev. 589. Tudi Sardinija je 
posegla vmes zlasti glede cest, vo
dovodov in greznične kanalizacije. 
Dežela Tridentinska-Gomje Poa- 
dižje je na tem področju pripra
vila globalen načrt del, ki pri
padajo krajevnim, in drugim u- 
stanovam in ki služijo v javne 
namene.

Dežela Furlanija - Julijska kraji
na je kljub svojemu kratkemu ob
stoju že posegla vmes na raznih 
sektorjih: glede ljudskih hiš (za
kon št. 12 22.7.1965 in zakon štev. 
26 16.11.1965), glede šolskih poslo
pij, vodovodov in greznic, turistič
nih cest in bolnišnic. Ti dosedanji 
posegi so se tikali zlasti nujnih 
zadev. Nekateri ukrepi na podlagi 
teh zakonov so bili izredni in so 
jih že v celoti uresničili. Danes 
se postavlja vprašanje, ki ga je 
deželno odborništvo za javna dela 
temeljito proučilo in ki se tiče 
nadaljnjih posegov na področje jav
nih del. Jasno je, da mora novi 
zakonski osnutek ustrezati osnovni 
in bistveni zahtevi: dati deželi mož- 
nost, da posreduje v prid krajev
nim upravam in drugim ustano
vam, ki nosijo dolžnost uresniče
vanja javnih del. Pri tem jim Je

treba dati na razpolago učinkovita 
sredstva in jih nameniti za tista 
dela, ki so najbolj potrebna. Po 
dveh letih svojega delovanja je 
deželno odborništvo javnih del že 
ugotovilo, katera dela imajo pred- 
nost.

Predvsem so načelno ugotovili, 
da morajo imeti prednost dela, ki 
so nujno potrebna za življenje 
skupnosti, kot so vodovodi, grez
nice in javne službe. Pri tem pa 
je treba poudariti, da morajo po
leg teh bistvenih del številne kra
jevne ustanove opraviti še razna 
druga nujna dela, ki jih terja na
predek družbenega življenja in ka
terih izvedbo so odlagali leta in 
leta zaradi pomanjkanja sredstev. 
Koncentracija državnih posegov v 
zadnjih letih in še bolj težkoče pri 
najemanju posojil po nizki obrest
ni meri so povzročili vedno večje 
finančne težkoče občinam v deželi, 
zaradi česar so javne uprave bile 
prisiljene skrčiti svojo dejavnost 
na področju javnih del. Pri sestav
ljanju načrtov za deželne posege 
seveda ne morejo mimo stvarnega 
položaja. Očitno je, da dežela ne 
more prispevati celotne vsote za 
ta dela, marveč lahko le prispeva 
za kritje izdatkov za dela, ki se 
jih morajo kraievne uprave lotiti 
in pri čemer morejo najemati po
sojila. Pri tem se dežela ravna 
zlasti po držpvnem zakonu št. 589, 
ki je toliko pripomogel k poveča
nju javnih del na vsem državnem 
ozemlju. Skratka, lahko trdimo, da 
je gornji zakonski osnutek orga- 
ničen ukrep, ki teži za tem, da 
odrravi razne vrzeli in pomanjk
ljivosti, ki jih ugotavljajo v zvezi 
z javnimi deli v Furlaniji-Julijski 
krajini.

To se mu je posrečilo predvsem 
v pogajanjih s Somalijo in Eritre
jo, nekoliko manj pa z drugimi 
zahodnoevropskimi državami. Go
vornik je izrazil željo, naj bi Trst 
in Benetke v prihodnje tesneje 
sodelovala na tem področju. V o- 
kviru tega sodelovanja bi se moral 
Trst posvečati predvsem srednji 
Evropi, Benetke pa severni Italiji. 
Predstavnik brazilske ambasade 
Lauro je omenil, da je Brazilija 
največja pridelovalka banan, saj 
znaša njen letni pridelek okoli 4.8 
milijona ton tega sadeža. Izvoz se 
razvija predvsem iz države Sao 
Paulo in znaša na leto okoli 220 
tisoč ton. Brazilija si prizadeva, da 
bi kolikor mogoče povečala doba
ve banan Evropi, v tej zvezi pa 
je govornik obljubil, da se bo pri 
svoji vladi zavzel, naj bi ta v pri
hodnje preusmerila svoj izvoz pred 
vsem skozi tržaško pristanišče. Tr
žaški trgovec dr. Hesse je med 
drugim omenil, da se bo do kon
ca leta povprečna potrošnja banan 
na vsakega italijanskega državlja
na po vsej verjetnosti približala 
količini 7 kg. Zadnji je spregovo
ril poslanec z Madagaskarja Ra- 
velolanosi, ki je dejal, da se Ma
dagaskar posebno v zadnjem času 
uspešno uveljavlja v mednarodni 
trgovini z bananami ter je tudi 
sam obljubil, da bo skušal prepri
čati vlado, naj bi v prihodnje pre
usmerila izvoz banan skozi tržaško 
pristanišče.

Današnji dan na velesejmu je 
posvečen republiki češkoslovaški. 
Ob 10. uri dopoldne si bo posebno 
odposlanstvo iz te važne zaledne 
države ogledalo sejmišče, ob 11. 
uri pa bo v kongresni dvorani o- 
bičajno srečanje s tržaškimi ope
raterji in novinarji. Češkoslovaško 
odposlanstvo bo vodil ambasador 
v Rimu lan Busniak, v njem pa 
bosta tudi trgovinski ataše ing. 
Jaroslav Votruba, načelnik trgovin
skega urada češkoslovaške republi
ke v Milanu ing. Lukay in drugi 
funkcionarji.

Češkoslovaška republika je letos 
petič prisotna na tržaškem vele
sejmu, kjer je pripravila razstavo 
predvsem tistih blagovnih vrst, ki 
pridejo v poštev v trgovinski iz
menjavi z Italijo. Razstavo je o- 
premila italijansko češkoslovaška 
trgovinska zbornica iz Milana, po
leg tega pa je praško podjetje Li- 
gna postavilo na sejmu lično wee- 
kend hišico, ki vzbuja veliko za
nimanje med obiskovalci razstave 
in ki stane montirana 3.200.000 lir. 
Predstavniki Ligne se bodo ude 
ležili mednarodnih zasedanj o le
su, in med njimi bosta tudi na
čelnik oddelka za weekend hišice 
ing. Sedy ter predstavnik podjet
ja v Italiji ing. Preček.

V okviru sejemskih dejavnosti 
sta danes na sporedu še dva do
godka, namreč obisk pristaniških 
naprav s strani strokovnjakov, ki 
so se udeležili včerajšnjega zase
danja o bananah in ki jih bo na 
ogledu naprav spremljala skupina 
domačih operaterjev pod vodstvom 
ing. Colauttija in dr. Claya, ter ti
skovna konferenca, na kateri bo 
govoril glavni ravnatelj in hkrati 
pooblaščeni upravitelj tržaškega 
Lloyda ing. Cirrincione. Na konfe- 
renči, med katero bodo zavrteli 
tudi dokumentarni film, bo ing. 
Cirrincione prikazal delovanje tr
žaškega Lloyda ter sestavo njego
vega ladjevja. Dokumentarni film 
pa se nanaša na ukrcevalne ope
racije v najvažnejših afriških pri
staniščih.

na iz istih predstavnikov, kot je 
bila prejšnja, in sicer bodo v njej: 
tržaški župan dr. Franzil, predsed
nik deželnega odbora dr. Berzanti, 
predsednik trgovinske zbornice dr. 
Caidassi ter poslanci iz dežele in 
tržaški pokrajinski tajniki strank 
levega centra.

V vseh tržaških političnih in go
spodarskih krogih je ozračje zelo 
napeto in z nestrpnostjo pričaku
jejo izid bodočih razgovorov trža
ških predstavnikov v Rimu. Kot 
smo že poročali, je CGIL pozvala 
druge sindikalne organizacije na 
proglasitev splošne stavke za ne- 
dogleden čas, če ne bodo dana go
tova jamstva za ohranitev Sv. Mar 
ka. V tržaškem občinskem svetu 
pa se stranke opozicije na zadnji 
seji niso zadovoljile sporočilom 
župana o razgovorih, ki jih je i- 
mela omenjena delegacija v Rimu, 
ker so pričakovali, da bodo župan 
in odborniki podali ostavko, saj 
je župan že svoj čas izjavil, da 
bodo odstopili, če bodo v Rimu 
sklenili zapreti ladjedelnico. Zu
pan je v svoji izjavi sicer dejal, 
da ta sklep odbora je vedno ve
lja in da bodo te posledice izva- 

če na prihodnjem sestanku v 
Rimu ne bodo dobili zadovoljivih 
jamstev za obstoj Sv. Marka.

Zato so komunistični svetovalci 
in svetovalec dr Pincherle pred
ložili občinskemu odboru resolu
ciji v zvezi z vprašanjem ladjedel- 
niče Sv. Marka, ki pa ju odbor 
še ni postavil na dnevni red. Re
solucija KPI najprej pravi, da v 
zvezi s stališčem, ki sta ga župan 
in odbor zavzela v tako izrednem 
in dramatičnem trenutku, ki je 
privedel do takojšnje splošpe stav
ke v vsem mestu v obrambo Sv. 
Marka, ter ugotavlja, da žuDan ni 
sklical obč. sveta, da bi takoj skuD- 
no sprejeli stališče za učinkovito 
obrambo tržaškega gospodarstva, 
da sta se župan in odbor odločila 
le na posredovanje pri vladi žu
pana in predstavnikov enega dela 
strank zastopanih v občinskem sve
tu, iz česar izhaja tudi neuspeh 
posredovanja delegacije, ki se je 
končalo s ponovitvijo demagoških 
izjav vlade, namesto, da bi si vla
da prevzela obveznosti za uresniči
tev konkretnih ukrepov, kot jih 
celo mesto pričakuje, izraža županu 
in odboru svojo nezaupnico in po
ziva vse delavce, njihove sindi
kalne organizacije ter vse prebi
valstvo na enotno borbo, dokler ne 
bo ladjedelnica Sv. Marka rešena 
in dokler ne bodo sprejeti ustrez
ni ukrepi za njeno okrepitev, da

bo sposobna kompetitivno delati 
na italijanskem in mednarodnem 
ladjedelskem področju.

Resolucija dr. Pincherla pa ob
soja odgovornosti župana, ki si 
je vsa dolga leta borbe za ladje
delnico Sv. Marka vztrajno lastil 
pravico, da sam zastopa celoten 
občinski svet v obrambi življenj
skih koristi mesta. Nato resolu
cija izraža popolno nezaupanje ak
ciji vladnih strank, ki ne more
jo več ločiti svojega krajevnega 
stališča od stališča raznih mini
strstev. Zato dr. Pincherle poziva 
župana, naj odstopi in naj s tem, 
čeprav pozno, prizna svojo odgo
vornost za naloge, ki jih je pre
vzel.

Razburjenje vseh Tržačanov za
radi napovedanih načrtov IRI o 
ukinitvi ladjedelnice Sv. Marka je 
še bolj upravičeno, če pomislimo, 
da v Rimu že leta in leta kuhajo 
to kašo, in da niso imeli doslej 
poguma jasno povedati, kaj na
meravajo pravzaprav storiti. Po
sredovanja župana, občinskega sve
ta, trgovinske zbornice, sindikalnih 
organizacij, tržaških parlamentar
cev vladnega komisariata, deželne 
uprave in političnih strank se od 
leta 1962 dalje štejejo na desetine. 
Stavke, resolucije in pisma, ki so 
bila poslana vladi, ministrom, 
predsedniku IRI, sestanki z razni
mi ministri v Rimu in v Trstu, 
velika stavka in zbiranje podpi
sov za ohranitev ladjedelnice Sv. 
Marka, na vse to, so doslej iz Ri
ma dajali le medle odgovore. Vsi 
so se sklicevali več ali manj, da 
vlada še ni ničesar dokončno odlo
čila, da se bodo vse te stvari re
ševale v skladu z vsedržavnim načr
tovanjem in da ne bodo «nikoli po
zabili na koristi in pomorske tra
dicije Trsta«.

Prof. Petrilli pa je s svojimi 
izjavami, ki jih je dal pretekli 
teden tržaškim predstavnikom, po
stavil na glavo in jasno povedal, 
da je treba ladjedelnico Sv. Mar
ka zanreti, čeprav je zagotovil, 
da bodo zgradili drugo podjetje, 
ki naj bi zaposlovalo enako število 
delavcev, ki jih sedaj zaposluje lad
jedelnica Sv. Marka. Hkrati pa je 
napovedal tudi združitev vseh lad
jedelskih podjetij IRI v eno samo 
podjetje s sedežem v Genovi, kar 
pomeni, da nameravajo razpustiti 
tudi podjetje CRDA.

Vse to je seveda povzročilo v 
mestu še večjo zaskrbljenost in se
daj Tržačani pričakujejo, kaj bo
do v Rimu povedali na prihodnjih 
sestankih.

Povratek Istranov
z obiska po Italiji

Včeraj se je vrnila v Istro zadnja 
skupina štirideset pripadnikov itali
janske manjšine predstavnikov raz- 
nir strok, ki so se udeležili spomla
danskega študijskega potovanja po 
italijanskih mestih. S tem se je 
zaključil program medsebojnih sre
čanj, ki sta ga sporazumno organi
zirala tržaška ljudska univerza in 
Italijanska unija za Istro in Reko. 
Skupina se je zadržala v Italiji 19 
dni in si ogledala zgodovinske zna
menitosti in naravne lepote več ita
lijanskih mest.

Trčenje pri Medji vasi
Na državni cesti štev. 55 pri Med

ji vasi se je včeraj popoldne pripe
tila prometna nesreča, pri kateri 
se je zgodil pravi čudež, da ni avto
mobil strmoglavil na spodnjo trbi- 
ško cesto in se raztreščil, če bi se 
to zgodilo, bi štiri osebe lahko iz
gubile življenje.

Bilo je okrog 13. ure, ko je iz Go
rice proti Trstu 35-letni Luciano 
Sturm iz Gorice Ul. Matajur 7 vo
zil fiat 1100 GO 20927, v katerem 
so se peljali tudi njegova žena in 
dva otroka. Ko je Sturm privozil 
do križišča ceste, ki pelje v Medjo 
vas, je zapazil, da je iz stranske ce
ste proti omenjenemu križišču na 
motorju »ducati« GO 12795 privo
zil 24-letni Sergio Pollo iz Ronk.

V zadnjem trenutku se je Sturm 
skušal izogniti trčenju, vendar mu 
to ni uspelo in potem ko je podrl 
Polla, je z avtom zavozil s ceste na 
desno. Avto je z divjo naglico za
peljal po strmem pobočju proti 
previsu nad trbiško cesto ter se na 
srečo zaletel v bor, ki je zadržal vo
zilo, da ni strmoglavilo več metrov 
niže na cestišče.

Pri nesreči se je najhuje ranil 
Pollo, medtem ko so imeli potniki 
v avtu srečo, saj so se le lažje ra
nili in pobili. Nekaj časa potem so 
vse ponesrečence z rešilnim avtom 
odpeljali v civilno bolnišnico v Tr
žič, kjer so Sturmu, njegovi ženi 
in otrokoma dali prvo pomoč. Poi- 
la pa, ki je po trčenju padel z mo
torja, so pridržali na kirurškem od
delku, kjer se bo moral zdraviti me
sec dni zaradi verjetnega zloma 
desnega ramena in več ran po udih.

Razstave
V občinski umetnostni galeriji b<>

od 30. junija do 8. julija razstava 
intarzij Emanuele Marass’ po 
osnutkih Marassijeva se je rodila . 
1937 v Miljah. Bila je učenka nasesa 
umetnika prof. Avgusta Černigoj , 
tehnike intarzij pa se je učila P 
Delgrandeju v Benetkah. Od 
1958 ima lastni atelje. Razstavljala J 
v Firencah, v Londonu, v Muencnnu,
v Sanremu Njene intarzije so v N*y ........ .. t—a„n.n nalad'Yorku, v Milanu, v Londonu, 
jah .Galileo Galilei« in «Guglieimo 
Marconi« ter v našem Kulturnem 
mu v Ul. Petronio. Izdelala J1« - 
po osnutkih Giannija Russiana, A 
gusta Černigoja in Tranquila Mar
gonija. „ ,sio

Otvoritev razstave je danes ob w. •

Lepote našega Krasa
v barvnem filmu

V kinodvorani Grattacielo so pred- 
včerajšnjim prvič prikazali novvm.
j/im -i rt nnmrihtl ionim nnstOTIl DOTjem in povabljenim gostom 
dokumentarni film «Kras», ki si
je pod vodstvom Valerie Gornba 
in Giulia Maura posnel «Center 
socialno kinematografijo» na P 
budo Avtonomne turistične tn i 
viščarske ustanove. Med nrfO 
so bili prisotni podpredsednik a 
želne uprave dr. Giarometti, Pr 
fekt dr. Molinari, občinski odbo 
nik Spaccini itd. . .

Predsednik Avtonomne tuns“cT. 
in letoviščarske ustanove odv. 
Giacomo je pred predvajanjem J 
ma v kratkem nagovoru dejal, a 
je bilo po dokumentarnem filmu 
našem morju in obali pofreorao . 
koristno posneti tudi film, ki n i 
bi prikazal naravne lepote tn z« 
čilnusti našega Krasa. Odbornm 
Spaccini pa je izrekel priznanje 
pohvalo omenjeni ustanovi ter us 
varjalcem filma, ki je prav te a 
v Benetkah prejel prvo nagrado z
dokumentarne turistične filme.

Sledilo je predvajanje filma,
vdušil, saj prikazuje naj

ZVEZA PARTIZANOV NA OPČINAH
priredi v nedeljo, 3. julija 1966

/. partizanski tabor
na dvorišču Prosvetnega doma na Opčinah z otvoritvijo ob 9. uri.
Glavna slovesnost in kulturna prireditev se začne ob 16. uri. 

Otvoritveni in glavni govor bo imel Danilo Stubelj. Sledili 
bodo pozdravni govori razn h partizanskih predstavnikov, 

KULTURNI PROGRAM: Koncert godbe na pihala mestne milice 
iz Ljubljane. Nastop pevskega zbora Prosek - Kontovel. Nastop 
pevskega zbora iz Repna in s Pidrič. Deklamacije openskih ama
terjev ter recitacije članov SG iz narodnoosvobodilne borbe. 

Sledi ljudsko rajanje s PLESOM do 24. ure.
Obilna preskrba z domačo kapljico in raznovrstno Jedačo.

ODBOR ZVEZE PARTIZANOV OPČINE

Nenadna slabost 
usodna za šoferko

Nenadna slabost je bila včeraj 
usodna za 31-letno prodajalko Lu- 
cio Ormas por. Cocolet iz Ul. 
Ghirlandaio 41, ki je po trbiški 
cesti z Opčin proti Sesljanu vo
zila fiat 500 TS 63416. Ko je privo
zila do križišča ceste, ki pelje na 
Prosek, se je nenadoma počutila 
slabo zaradi česar je izgubila nad
zorstvo nad avtom. Avtomobil je 
tedaj zavozil na levo stran cesti
šča in v blazni vožnji zapeljal v 
precej globoko škarpo na levi, 
kjer se je raztreščil. Pri zapored
nih sunkih se je Ormasova v avtu 
hudo pobila po glavi, se ranila po 
zatilju, po vratu, ramenih in no
gah. Zadobila je tudi udarce po 
prsih.

Nekateri avtomobilisti so pone- 
srečenki priskočili na pomoč in 
poklicali rešilni avto RK. Ormaso- 
vo so odpeljali v bolnišnico, kjer 
so jo s pridržano prognozo spre
jeli na nevrokirurški oddelek.

V zid je treščil
Sinoči se je na Reški cesti pone

srečil 19-letni Marcello Gluris^evich 
iz Ul. Dlacono 5, ki je z vespo TS 
34702 treščil v zid. Pri tem se je 
pobil po čelu, izgubil zavest In se 
ranil po levi roki in kolenu Na 
nevrokirurškem oddelku se bo mo
ral zdraviti 10 dni.
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NA SLOVENSKIH VIŠJIH SREDNJIH ŠOLAH

S pismeno nalogo v italijanščini 
danes začetek velike mature

Na srednjih šolah je opravilo malo maturo 54,36 odstotka 
dijakov, popravne izpite pa jih ima 40,77 odstotka

S pismeno nalogo v italijanščini 
se danes začnejo na slovenskih 
višjih srednjih, šolah v Trstu zre
lostni izpiti v jesenskem roku. Na 
italijanskih srednjih šolah po vsej 
državi pa se zrelostni izpiti začne
jo v petek, 1. julija. Na slovenskih 
šolah se velika matura začne en 
dan prej, ker imajo slovenski ma
turanti en učni predmet več kot 
italijanski. Jutri bodo na sloven
skih šolah pisali nalogo iz sloven
ščine. Kakor smo že poročali, se 
je za zrelostne izpite na sloven
skih šolah letos prijavilo skupno 
117 dijakov, med temi je 19 dija
kov iz Goriške. Na učiteljišču je 
24 kandidatov (16 s Tržaškega in 
8 iz Goriške, na trgovski akade
miji 40, na znanstvenem liceju 35 
in na klasičnem liceju 18 (7 s Tr

žaškega in 11 z Goriške). Letos Je 
torej na klasičnem liceju več ma
turantov iz Goriške kot s Tržaške
ga.

odklonjenih pa je 4,85 odst.
Na posameznih šolah so izidi naslednji:
Sv. Jakob: izdelalo 22, pop. iz-

Za predsednike Izpitnih komisij i P*1? 16, odkl. 4. Sv. Ivan: 9, 12, 0. 
so bili imenovani: na klasičnem: Rojan: 5, 1, 0. Katinura: 4 2 0ičf— m —ln znanstvenem liceju prof. Vladi
mir Turina, na trgovski akademiji 
prof. Attilio Budrovih, na učitelji
šču pa prof. Božo Radovič.

Na srednjih šolah so se te dni 
zaključili zrelostni izpiti (mala ma. 
tura) in so bili že objavljeni izi
di. Na slovenskih srednjih šolah 
na Tržaškem je polagalo zrelostne 
izpite skupno 206 dijakov. Uspeš
no je opravilo Izpite 112 dijakov; 
84 dijakov Ima popravne izpite, 10 
pa je bilo odklonjenih. Izpite je 
torej izdelalo 54,36 odst. dijakov, 
popravne Izpite jih ima 40,77 odst.,

Zasedanja o bananah sc je udeležilo tudi veliko število strokovnja
kov z afriške celine

Opčine: 20, 16, 2. Dolina: 21, 23, i. 
Kriz: 5, 2, 0. Nabrežina: 18. 7 1 
Prosek: 8, 5, 2.

Kakor Je znano, so bili letos na 
srednjih šolah po uvedbi šolske 
reforme prvič zrelostni izpiti ker 
se, Je s preteklim šolskim letom 
zaključilo prvo celotno obdobje e- 
notne srednje šole. Zaradi tega 
lahko rečemo, da izidi teh prvih 
zrelostnih izpitov niso slabi. Upa
mo in želimo pa, da bodo izidi v 
prihodnjih šolskih letih vedno 
boljši.

Dijakom, ki so uspešno opravili 
svojo dolžnost, čestitamo in jim 
želimo, da bi z lepimi uspehi na
daljevali v višjih šolah. Tistim pa 
ki ne bodo nadaljevali s šolanjem 
na višjih šolah, pa želimo, da bi 
imeli možnost strokovne Izpopol
nitve In nato dobre zaposlitve

Našim fantom In dekletom, ki 
so se danes spoprijeli z nalogami 
za veliko maturo, pa želimo, da 
bi jo uspešno opravili.

je vse navdušil. ^j r. ...---- .
lepše panorame in kotičke naseg. 
Krasa. Priznati je treba, da je mor 
strsko izdelan. Tudi tistemu, ki g ' 
da Kras vsak dan, odkriva fdm 
skrite lepote tega čudovitega Poa' 
ročja, ki obkroža naše mesto v vsen 
letnih časih in čarih. Zdaj boa 
film poslali v Milan in v možem 
stvo, v Trstu pa ga bo občinstvo 
lahko gledalo v jeseni.

Miramarski park Danes nadaljevanje
sugestivnih predstav «Luči in zV 
ki«. Ob 21.30 in ob 22.45 v 1«“' 
janščini «Massimiliano e Carlotta .

Kazionate 16.00 «1 predoni del Sah ' 
ra« Technicolor. .

ExceIsior 16.00 «Jerry Land cacciat 
re di spie« Eastmancolor. Prepov 
dano mladini pod 14. letom.

Ftfllce 16.30 «La capanna dello Z1 
Tom« Technicolor. Eleonora RoSS 
Drago, O. W. Ficher.

Eden 16.00 «Danza di guerra per R‘"' 
go« Tecnnicolor. Stevvart Granger. 
Macha Merril.

Grattacielo 16.00 «Spionaggio inte*' 
nazionale« Technicolor. Robert Mi - 
chum, Ingrid Thulin.

Alabarda 16.30 «A. 001 operazione 
Giamaica« Technicolor. Larry Petl' 
ne.ll, .,

Filodrammatico 16.30 «MerleLo “ 
mezzanotte« Doris Day, Rex Harri
som John Gavin. Technicolor.

Aurora 16.C0 «La caduta del lmper0 
Romano«.

Cnstallo 16.00 «Le avventure di Pe' 
ter Pan« Barvne risanke.

Garibaldi 16.00 «SS operazione F°r' 
tu nat« Michele Morgan. Prepoveda
no mladini pod 16. letom.

Capitol 16.00 «Mtssione sabbie roven- 
ti» Technicolor. Hoivard Cross.

Impero 16.30 «Onibaba» Prepovedano 
mladini pod 18. letom.

Vittorio Veneto 16.45 «La mandrago- 
la« Rosanna Schinffino, TotO Pre' 
povedano mladini pod 18 letom

Moderno 16.30 «La magnlfica sPda» 
Technicolor. Kirk Morris. Diana 
Loy.

Astra 17.00 19 15 22.00 «West Side
Stor.v«.

Ideale 16.30 «La montagna dl luce« 
Technicolor. Richard Harrisom

Abbazia 16.30 »Dorlr.go« Technicolor. 
Tom Trvon, Scnta Berger.
LETNI KINO

26.30Satelhle 21 15 — blagajn? ob 
«1 sequestratl di Altona« Sophia 
Loren, Maxim'ilian Schell, Fridericn 
March, •

Arena Diana (Ul HevoRflla) 31 1“ 
blagajna ob 20.30 «Becket e U su0 
re« Technicolor. Richard Burton, 
Peter 0'Toole.

Paradiso 21.00 — blagajna ob 20.3» 
«Le lunghe navi« Scopecolor. R*‘ 
chard VVidmark, Sidney Pointiers* 
Rotsara Schiaffino.

itfTTiFIMEStlFlI

Tržaški filatelistični klub «L. K*-
Siru bo imel v nedeljo, 3. julija 
redni sestanek od 10. do 12. ure * 
prostorih kluba, Ul. del Montecchi 
Delili bodo zadnje novitete vsem red" 
nim članom.

TRŽAŠKA KNJIGARNA
1'rMl - Ul. »v. 1'riiiieiMkii -t* 

1 rlcloii ti 1-71)2
Novo:
Blaha:
Medicina na krivih potih 1150 Ur

Potrt naznanjam žalostno vest, da me Je 
zapustila moja draga mama

PERKA TURK vd. PERIC
Pogreb nepozabne pokojnice bo danes 30. junija ob 

iz hiše žalosti v Sempolaju 44 (Nabrežina).

žalujoči: sin Albert z 
Ado, sestri Marija In I 

drugo sorodstvo
šempolaj, 30. junija 1966
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IZ TRŽAŠKIH SODNIH DVORAN

Prizivno sodišče potrdilo kazen 
šoferju traktorja in gradbeniku

Znižalo pa je kazen šoferju fiata 600, ki je trčil v temi 
v prikolico traktorja in povzročil smrt dveh fantičev

, Na podlagi priziva, ki so ga vlo- 
J’1 obtoženca in zastopniki zaseb- 

stranke proti razsodbi kazen- 
J*ega sodišča v Vidmu z dne 6. 
®aJa 1965 je bila včeraj na pri- 

sodišču v Trstu sodna raz- 
wava proti 29-letnemu Mariu D’0- 
n r'ou iz Mortegliana pri Vidmu, 

Roma 33, in 45-letnemu Settimu 
annellu iz Talmassonsa v okraju 
■ Andrat. Oba obtoženca sta se 

“orala zagovarjati zaradi dvojne- 
:: nenamernega umora, ker sta 
Povzročila smrt dveh fantov, 10- 
rJ?eg? Paola in njegovega 8-let- 
«ža brata Roberta Guatta. Smrt- 
"“ nesreča se je pripetila 6. ja- 
uarja lani na pokrajinski cesti 

liT? Castions di Strada in Co- 
om’ kjer sta se fanta naslo- 

trowna Prikolico, ki jo je vlekel 
tello’ katerega Je upravljal Za-
..?rejskovalni organi niso mogli 
sotoviti, ali sta se fanta naslonila 
J? prikolico in se dala vleči, ali 
j? ®ta prikolico porivala. Dejstvo 
L’ na je Zanello zelo počasi vo- 

traktor navzdol po položni str- 
■nj, zaradi česar ni vključil pre- 

'ave. Ker pri tem ni niti pognal 
. Morja, je vozil v popolni temi 
ti?2 signalnih luči. Ko je Zanello 
uvozil do približno 100 metrov po 
ostu nad potokom Cormor, je 

S .Plini z avtom fiat 600 UD 64442 
jvozil D’Odorico. Ta se je v zad- 
fen trenutku zavedel ovire in 

prav je nemudoma zavrl avto, 
c!™ uspelo, da bi se pravočasno 

tavii Treščil je v zadnji del pri- 
in oba fantiča do smrti po- 

,'ifn. Ob prihodu prvih reševalcev 
.» bila Paolo in Roberto Guatto 
e mrtva.
,.?.enila je razprava na kazenskem 
niki ^u, v Vidmu in tedaj so sod- 
,, , D’Odorica spoznali za krive- 
L ter ga obsodili na 1 leto in 4 
M,fece zaP°ra, povračilo škode in 

vozniškega dovoljenja. Sod- 
,so spoznali za krivega tudi 

neiia jn ga obsodili na 8 mese- 
.'zapora Proti tej razsodbi so 
sti-o i nca in zastopniki zasebne 
tila ke viožiii priziv in včeraj je 
(j„a razprava v drugi stopnji. D’6- 

se je izgovarjal, da v ti- 
, dramatičnih trenutkih ni za- 

iw Prikolice in traktorja, še 
- hJ pa fantiča. Cesta je bila po- 
, atoma zavita v temo, traktor pa 
iš« v,ozil brez signalnih luči. Po- 
6»’, tega je moral nekaj trenukov 
i znižati luč pri žarometu, ker 

nasproti privozil avtomobil. 
^Sodnik; so upoštevali te razlo- 
vjj0ln delno spremenili razsodbo 
tTftJPskega kazenskega sodišča, 
.norica so obsodili samo na 
Ukv leto zaP°ra in odvzem voz- 
M*®ga dovoljenja za dve leti ter 
Pa k * Prekinitev kazni, moral 

Povrniti stroške zasebni 
taanlu in plačati stroške sodne 
j6<5prave v drugi stopnji. Zanelju 
ti« D«a prejšnja obsodba potrje- 
ilfp Plačati pa bo moral še stro
ji druge razprave. Sodišče pa 
si. upoštevalo priziva zasebne 
jia,”ke, kar pomeni, da bo morala 
Pra,,1 še s°dne stroške za raz- 

4V° pred prizivnim sodiščem.
* * *

sunki viharja so maja le-
*'svbo5- biU M71- da se ie Pred

Bagnarie Arse v okraju Seveglia- 
no, Ul. San Michele 10. Vidal je 
dal postaviti oder za gradbeno 
podjetje Clochiatti, toda pri tem 
ni poskrbel z varnost, niti se ni 
pobrigal, da bi oder pritrdil. Na 
srečo tedaj ni prišlo do človeških 
žrtev. Ljudje so se pravočasno u- 
maknili, ko so zapazili, da je oder 
popustil ob vznožju ter se počasi 
rušil in nato padel na cestišče, 
kjer so cevi pokrile precej veliko 
površino.

Pri policijski preiskavi so ugo
tovili, da Vidal ni dovolj skrbel 
za varnost, zato so ga prijavili 
sodišču ker ni dal odra privezati 
in s tem preprečil nevarnost zru
šitve.

V oktobru lani je videmsko ka
zensko sodišče Vidala spoznalo za 
krivega in ga obsodilo na 8 me
secev zapora Proti tej razsodbi 
je Vidal vložil priziv, vendar mu 
to ni prav nič koristilo, ker je 
tržaško prizivno sodišče obsodbo 
potrdilo.

svoji vespi TS 33523 peljal po 
obalni cesti proti Tržiču in blizu 
pokopališča v štivanu sta mu poči
li obe pnevmatiki. Ker se ni dalo 
pnevmatik zamenjati, je Ingio pu
stil vespo kraj ceste in sklenil, 
da jo bo prišel iskat naslednjega 
dne. Toda smola ga je še vedno 
preganjala. Ko je naslednjega dne 
s prijateljem prišel po vespo, jo je 
zaman iskal. Tatovi so jo odpelja
li, čeprav je imela prazne gume. 
Ingio se je vrnil v Trst in tatvino 
prijavil na letečem oddelku. Prei
skavo so prevzeli agenti s komi
sariata v Devinu, ker so tatvino 
neznanci izvršili na njihovem pod
ročju.

Neznanci so predvčerajšnjim po
noči odpeljali lambreto TS 31022, 
ki jo je 25-letni Sergio Verdelli s 
Trga Hortis 2 pustil pred muze
jem na istoimenskem trgu. Prav
zaprav Verdelli ni niti užival svoje 
lastnine, ker je lambreto kupil 
prejšnjega dne in ni niti opravil 
prepisa lastništva. Ko se je nasled
njega dne hotel odpeljati na prvo 
vožnjo, je na svoje veliko prese
nečenje ugotovil, da lambrete ni 
nikjer. Zglasil se je na komisaria
tu Starega mesta, kjer je tatvino 
prijavil. Lambreta je bila vredna 
45.000 lir.
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POSLEDICE NESREČE PRI SV. JAKOBU

Tatvine skuterjev
19-letnega barista Aurelia Ingioja 

iz Ul. Maiolica 10 preganja smo
la. V ponedeljek popoldne se je na

ZAKLJUČILA SE JE SPL0SNA OBRAVNAVA

Proračun občine Gorica za leto 1966 
izkazuje 631 milijonov primanjkljaja

Drevi ob 21. uri nadaljevanje obravnave posameznih proračunskih postavk

Umrl je uradni k 
bi je trčil v avlo

Na pregledu je dežurni zdravnik ugoto
vil, da je bil vozač avtomobila pijan

v*7,0 v gradnji med ulicama Pia- 
Vjs‘J1 Missionari v Vidmu, zrušil 
pL,K oder, ki ga je iz cevi «inno- 
2?» dal postaviti 25-letni grad- 

1 izvedenec Francesco Vidal iz

htncna
Predvaja danes, 30. t.m. ob 18. 
scope barvni film:

Predsinočnja huda prometna ne
sreča v Ul. San Giacomo in Mon- 
te je žal imela tragični epilog. 
Včeraj zjutraj okrog 6. ure je na 
nevrokirurškem oddelku bolnišni
ce podlegel hudim zadobljenim po
škodbam 30-letni Carlo Ganzenua.

O nesreči smo obširno poročali 
včeraj. Ganzenua se je predsinoč- 
njim na lambreti TS 33483 peljal 
navzgor po Ul. San Giacomo in 
Monte. Pri stavbi it. 2-1 pa je pri
šlo do čelnega trčenja z avtom TS 
57489, ki ga je nasproti privozil 
56-letni Giorgio Viezzoli. Zaradi si
lovitega sunka je Ganzenuo vrglo 
s sedeža lambrete, da je z glavo 
močno udaril v prednji odbijač 
avtomobila in si prebil lobanjo. 
Ponesrečenca so nekaj minut kas
neje s strogo pridržano prognozo 
sprejeli na nevrokirurški oddelek 
bolnišnice, toda vsa zdravniška ne
ga je bila zaman in nesrečnik je 
včeraj zjutraj izdihnil

O nesreči so vodili preiskavo a- 
genti prometnega oddelka in Viez- 
zolija po nesreči pospremili v bol
nišnico. Po pregledu je dežurni 
zdravnik ugotovil, da je bil šofer 
pijan, Na podlagi teh ugotovitev 
so policisti Viezzolija aretirali in 
ga odpeljali na zaslišanje, da bi 
ugotovili prave vzroke hude ne
sreče. V trenutku, ko je prišlo do 
trčenja, je močno deževalo in ni

Tussnsik-
in ob 21. uri na prostem Total-

izključeno, da so, vsaj delno, tudi 
vremenske neprilike bile krive ne
sreče.

Truplo nesrečnega Ganzenue so 
premestili v mrtvašnico, kjer je 
na razpolago sodnim oblastem.

L 'ultima carica
(ZADNJI NAPAD)

krajo: TONY RUSSEL in AR TURO DOMININI

carpam Viate XX Settembre32^ 
Trst, tel. 41222-95370

Popolna izbira ploščic za oblogo
*lon in za polaganje podov - enobarvnih,
dekoriranih in artističnih

Z DIAPOZITIVI PRIKAZUJEMO 
OPREMO KOPALNIC, PREDSOB 
IN KUHINJ

Dobitki na velesejmu
Za dnevne dobitke na velesejmu 

so bili včeraj izžrebani naslednji 
obiskovalci:

1. Odilia Daris, Ul. S. Nicolo 28
— likalnik; 2. Danilo Turk, Ul. Lu
ciani 20 — dve posodi Dixana in 
10 zavojčkov Persil; 3. Glauco Ur
bani, Ul. Kandler 8 — zaboj piva 
King’s Bier; 4. Dionisio Bertocchi, 
Ul. D’Alviano 38/4 — pet steklenic 
«Isolabella» in publikacijo TCI; 5. 
Alina Susig, Ul. Giulia 4 — asort- 
man ženskih nogavic in kravat 
Snia Viscosa in košek za ročna 
dela z bonboni Cedrinca; 6. Ma- 
riella Ravalico, U^phirlandaio 14
— zaboj piva Orarijeboom in ste
kleni škorenj: ter kuhinjsko knjigo 
državne družbe za riž.

Na velesejmu je kradel
Agenti letečega oddelka so pri 

javili sodišču zaradi tatvine z ob 
teževalnimi okoliščinami 18-letne 
ga Vladimira C., ki je v torek zve 
čer kradel na velesejmu. Vladimi- 
ro se je približal standu cejlonske 
države in se zagledal v izpostav
ljene konserve ananasa. Premotilo 
ga je, da je segel na polico in 
vzel konservo, ki je mogoče vred- 
na le tisoč lir. Mladi tatič je mi
slil, da ga nihče ne vidi, toda ko 
se je hotel oddaljiti, ga je ustavil 
uslužbenec Javnih skladišč in ga 
izročil na velesejmu prisotnim po
licistom. Ti so Vladimira odpelja 
li na kvesturo na zaslišanje

Prometna nesreča 
znanega inženirja

Včeraj zjutraj je v Miramar- 
skem drevoredu postal žrtev pro
metne nesreče 73-letni Nicolo Co- 
stanzi s Šalite Contovello 5, po
morski inženir in projektant, či
gar ime je povezano z gradnjami 
več ladij v ladjedelnicah CRDA, 
med katerimi tudi slavne «Satur- 
nie».

Costanzi je okrog 10.30 prečkal 
drevored namenjen proti domu,
ko je v smeri proti mestu z avtom 
TS 38187 privozila 44-lefcna Armi- 
da Petelin iz Ul. Castagneto in peš- 
ca podrla. Pri nesreči se je Co
stanzi pobil po glavi, rokah, des
nem kolenu in gležnju, z rešilnim 
avtom so ponesrečenca prepeljali 
v bolnišnico in ga sprejeli na nev
rokirurški oddelek. Costanzi se bo 
moral zdraviti dva tedna.

SUJVENCl, Ko obiščete svoje sorodnike v Jugoslaviji In 
Ko vas oni obiščejo recite Hm nat Kupujejo pri

MAGAZZINI ALLA STAZIONE
r R SI Z ULICA CELI.INI št 2 C TELEFON St 24-125 

(nekaj korakov od glavne postaje)
Konj ekuja in perilu za muske zenske in utruke

Največja izbira oblek površnikov plaščev vetrnih Jopi
čev, dežnih plaščev perila intimne tn zunanje trikotaže 
sraic kravat, nogavic, itd

VSE PU N AJUUUDN EJSIH CENAHIII 
«IZ NAJBOLJŠIH TOVARN NARAVNOST ODJEMALCU«

SfclRFIFINE Ln^ZLPTPRNE
. . . . . . . . . . . pisedmeik

TRST vlalr xx Heltemhre I« 
tel 96(11*1

NABREŽINA (center) 

SESUAN i center)

/la n //v sumim 
omnsM ntt.it m h. n

Gnusno dejanje 
mladega malopridneža

Šestnajstleten mladenič je pred
včerajšnjim zvečer zvabil šestlet
no deklico v neki gozdiček v Ro- 
ianu in jo hotel posiliti. Na srečo 
mladeniču gnusno dejanje ni uspe
lo, ker je prihitela dekličina mati 
in svojega otroka pravočasno re
šila, da ji ostudni malopridnež ni 
naredil nič hudega Fant je zbežal, 
toda beg mu ni prav nič koristil. 
Popoldne so ga doma poiskali agen
ti letečega oddelka in ga areti
rali ter odpeljali na zaslišanje.

Sklepi pokrajinskega 
upravnega odbora

Pokrajinski upravni odbor pri 
goriški prefekturi Je na svojih zad. 
njih dveh sejah odobril med dru
gim tudi naslednje ukrepe:

Gorica: Delni nakup palače Del- 
la Torre v Ul. Oberdan 15.

Doberdob: Najem posojila za
kritje občinskega primanjkljaja v 
letu 1960

Tržič: Prispevek pokrajinskemu
odboru partizanov za, romanje v 
Auschwitz. Prispevek zboru «E. 
Grionn za nastop v Barceloni. Pre
voz otrok za počitniške kolonije 
lz Tržiča v Gorico in nazaj Odo
britev načrta za gradnjo 18 ljud
skih stanovanj.

Krmln: Vključitev mesečnega do. 
datka v redne plače za uslužben
ce vodovodnega konzorcija. Prispe 
vek šolskemu patronatu. Predujem 
ustanovi Pro loco za prireditve ob 
prazniku sv. Janeza.

Občinski svet v Gorici je v torek 
zvečer pričel obravnavati proračun 
za leto 1966. Zaključili so splošno 
razpravo o moralnem poročilu, v ka- 

; tero niso posegli svetovalci PSI in 
SDZ. Danes ob 21. uri se bo seja 
nadaljevala z obravnavo računovod
skega dela proračuna ter bodo po 
vsej verjetnosti svetovalci o njem 
tudi glasovali. Za takšen postopek 
so se zmenili načelniki političnih 
skupin in ga nameravajo tudi spo
štovati.

Iz dosedanjega poteka seje je mo
goče izluščiti splošno prepričanje, 
da bodo proti proračunu glasovale 
vse opozicijske skupine, zanj pa sve
tovalci strank levega centra. Ven
dar je tudi v vladni koaliciji prišlo 
do resnih sporov, kakor že poprej v 
Tržiču, Gradežu itd. ter ne bi bilo 
nikakršno presenečenje za poznaval
ce odnosov znotraj koalicije, če bi 
posamezne različnosti v gledanju 
prišla v javnost ter načela koalicijo, 
ki vsaj zaenkrat na zunaj kaže do
kajšnjo monolitnost.

Seja se je pričela s čitanjem po
ročila o proračunu. Odbornik za 
finance De Simone je najprej opo
zoril svetovalce, da so krajevne u- 
stanove v Italiji vsako leto bolj za
dolžene (v zadnjih 4 letih — 1961- 
1964 — so se dolgovi krajevnih 
ustanov zvišali od 564 na 1.074 mi
lijard lir, v letu 1965 so se poveča
li na 4.500 milijard, letos pa bodo 
znašali po predračunih okoli 6.000 
milijard lir), kar narekuje odločno 
reformo krajevnih financ. Vlada in 
parlament morata razbremeniti ob
čine stroškov, ki spadajo v držav
no pristojnost, da bo občinski de
nar služil zares samo občinskim po
trebam. Zavoljo neurejenih razmer 
na tem področju je tudi goriška 
občina v deficitu, ki bo v tem po
slovnem letu znašal 631 milijonov 
lir. Kriti ga nameravajo z naje
mom posojila v znesku 410 milijo
nov lir ter povečanje davkov za 
221 milijonov lir.

Občinski dohodki zadostujejo ko
maj za kritje običajnih občinskih 
stroškov ter se z njimi ne more 
započeti investicijska proizvodna po
litika. Seve, da bi bilo finančno 
stanje neprimerno slabše, če ne 
bi imeli proste cone, ki predstavlja 
vsakoletno rešilno bilko. Občinska 
uprava -si bo prizadevala, da ob
činska blagajna ne bo prikrajšana 
za ta dohodek ter bo skrbela, da se 
podaljša ta zakon, ki letos zapade.

Sledila je diskusija, v katero so 
posegli predvsem opozicijski sveto
valci. Chiozza (PLI) je nasprotoval 
deficitarnemu proračunu, njegov ko
lega v stranki industrijec Caselgran- 
di pa je rekel, da bi kot svetovalec

bil zadovoljen z izdatnim progra
mom javnih del, kot gradbenik pa 
mu nasprotuje, ker je zasebna ini
ciativa sedaj zadosti aktivna ter 
bi bilo bolje nekatera javna dela 
odložiti. Na poziv svetovalca Fogar
ja (KD) je liberalni svetovalec de
jal, da so že imeli sestanke z vi
demskimi industrijskimi krogi ter 
jih prepričujejo, da bi odstopili od 
svojega nasprotovanja obnovitvi za
kona o prosti coni za Gorico. Med
tem ko je odv. Pedroni (MSI) za
hteval podreditev stroškov občin
skim izdatkom, je svetovalec Rovis 
(PSDI) zagovarjal občinski prora
čun, Moise (KD) pa je zahteval 
reformo krajevnih financ, ker ni 
pošteno, da se z občinskimi dohod
ki plačujejo šolski, sodni in drugi 
izdatki.

Dr. Battello (KPI) je ugotovil od
sotnost odbornika za gospodarstvo 
poslanca Zucallija (PSDI), odsot
nost skupine svetovalcev PSI, molk 
v diskusiji svetovalcev SDZ v tako 
važnem vprašanju ter iz tega za
ključil, da so v odboru nesporazu
mi o vodenju občinske politike. De
jal je, da obstajata dve stališči do 
vloge Gorice; eno zagovarja valori
zacijo Gorice v geopolitični legi 
(most proti srednji Evropi), drugo 
pa hoče napraviti iz Gorice vitrino 
kot Berlin, kjer naj bi se zrcalila 
naša demokracija in svoboda. Za 
to drugo tezo se ogrevajo socialni 
demokrati, ki so na shodu o alpskih 
prelazih v Vidmu (Ceccherini!) po
kazali nasprotovanje izgradnji avto 
ceste proti Gorici. Tudi v odboro- 
vem poročilu o proračunu se nič ne 
govori o odcepku avto ceste Vil- 
lesse—Gorica, zato bi bilo nujno, 
da se znotraj odbora razčistijo ta 
stališča. Svetovalec dr. Battello je 
nadalje dejal, da niso — navzlic 
obljubam — vpisali mezdnih delav
cev v stalež, da se ne govori o po- 
občinjenju trošarinske službe, da 
se ni uredila občinska dvorana za 
kulturne prireditve, konference itd. 
(zelo je pohvalil shod Mitteleuropa), 
obsodil je prepoved kongresa na
rodnih manjšin ter ugotovil počas
nost reagiranja občinskega odbora 
na ukrepe proti podjetjem IRI v 
naši deželi. Ob koncu svojega govo
ra je predložil predlog, s katerim se 
odbor obvezuje še v tem letu skli
cati konferenco o gospodarskem 
razvoju dčfffce (o kateri je že po
prej govoril svetovalec Cian)

Načelnik demokristjanske skupine 
dr. dlan je v uvodu dejal, da se 
proračun ne nanaša na sončno le
to, ampak sega tudi preko njega, 
kar je postala splošna praksa v go- 

. spodarskih organizacijah. Predlagal 
j je odboru, naj skliče ekonomsko
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VČERAJ IN DANES V UL. CODELLI

Zaključna razstava vrtcev 
je deležna velikega obiska

Otvoril jo je župan Martina, ki je 
pohvalil male umetnike in učiteljico

Na dvorišču pred otroškim vrt
cem v Ul. Codelli v Gorici je bilo 
včeraj dopoldne vse živo. Številne 
mamice so pripeljale svoje naj
mlajše na zaključno razstavo vseh 
občinskih vrtcev v Gorici, ki so Jo 
te dni pripravili, da bi na njej 
pokazali, kaj so se otroci naučili 
v pravkar minulem šolskem letu.

S polurno zamudo po predvide
nem času je razstavo otvoril go
riški župan Martina, ki so ga otro
ci ob njegovem prihodu sprejeli 
s petjem. Župan je prerezal trak 
ob vhodu v prostore otroškega 
vrtca, kier Je bila urejena razsta
va ter se v kratkem nagovoru o- 
pravičil za zamudo, do katere ni 
prišlo po njegovi krivdi. Pohvalil 
je malčke, da so bili pridni in po
vedal, da so tudi v času, ko je on 
sam hodil v vrtec, delali ročna 
dela, vendar se mu zdi, da so se
daj otroci postali v tem še večji 
mojstri. Pred njim je spregovorila 
otrokom in mamicam še nadzor
nica otroških vrtcev gospa Cala- 
brese in poudarila vzgojni pomen 
te razstave, ki je že v prejšnjih 
letih vzbudila splošno zanimanje.

Zupan s svojim spremstvom si 
Je nato ogledal razstavo, ki je u- 
rejena v dveh učilnicah. V večji 
so razstavljena ročna dela, med 
katerimi so liki raznih živali, vla
ki, trdnjave in gradovi, stolpi, lič
no pobarvani in okrašeni krožni
ki, vaze in cvetlice ter razna dru
ga ročna dela, ki vzbujajo splošno 
pozornost obiskovalcev. V drugi 
manjši sobi pa so razstavljeni 
zvezki z risbami in prvimi začetki 
pisanja ali barvanja malih umet
nikov

Za županom, ki ga Je spremlja
la gospa Calabrese, se je vsula na 
razstavo množica mamic in druge
ga občinstva, nekateri ,z otroki, 
drugi brez, in vsak je hotel vide
ti najprej dela svojih otrok, ki 
obiskujejo ta ali oni vrtec

Med drugimi, ki razstavljalo svo 
ja dela sta tudi oba slovenska o- 
troška vrtca iz Ul Croce in Ran- 
daccio ln nekateri otroci boh so 
pripeljali svoje mamice ter jim s 
ponosom kazali svoje «umetni.|ew

Razstava je bila včeraj ves dan 
deležna številnih obiskov in > o od- 

1 prta še danes do 12 ure Lahko 
! rečemo, da je to najbolj hiška
I na razstava, kar se jih priredi v 
I Gorici. Skoda, ker so Jo letos stis

nili v neprimerne prostore v Ul. 
Codelli, ker bi v večji dvorani, kot 
prejšnja leta, prišla razstavljena 
dela bolj do veljave. Upamo, da 
bodo prihodnje leto ta nedostatek 
zopet popravili.

Pogovor predstavnikov 
Kmečke zveze 
in skupščine 
občine Nova Gorica

Na sedežu občinske skupščine 
Nova Gorica Je bil včeraj dopol
dne uradni sestanek Kmečke zve
ze, članice SKGZ, in pa predstav
nikov občinske skupščine ter kme
tijskih uradov iz Nove Gorice. Na
men pogovora je bilo razčiščenje 
nekaterih nejasnosti v Izvajanju 
jugoslovanskih zakonov, ki zade
vajo obdavčenje dvolastnikov, seč
njo ter prevoz drv, arondacijo zem- 
ljišč, vrednost zemljišč v obmej
nem pasu, odvažanje pridelkov ter 
obdelava težko dostopnih obdelo
valnih površin obmejnega pasu itd.

Tako predstavniki Kmečke zve
ze kakor predstavniki občinske 
skupščine so poudarili obojestran
sko željo po reševanju obstoječih 
vprašanj z neposrednimi pogaja
nji ter v duhu sodelovanja, ki se 
konkretno kaže na najrazličnejših 
nivojih, da bi se našle zadovoljive 
rešitve v korist dvolastnikov.

Na obeh straneh Je bila nadalje 
izražena želja, da bi se podobni 
pogovori še sklicevali ter bi na 
njih v že omenjenem duhu sode
lovanja konkretno reševali vpra
šanja, ki se pojavljajo v življenju 
in delu kmetovalcev • dvolastni
kov.

Sodnik je oprostil 
aretiranega šoferja

Včeraj smo pisali,’ da je policij
ska izvidnica prejšnji dan areti
rala v Gorici 23-letnega Alfreda 
Ceregiolija iz Ul. Prato 3 in ga 
prijavila sodišču pod obtožbo, da 
je vozil prenaglo in da je bil 
vinjen. Okrajni sodnik je v raz
pravi po naglem postopku v to
rek zjutraj obtoženca oprostil.

konferenco, ki naj določi usodo na
šega mesta, da bi enkrat za vedno 
prenehali s tarnanjem ter iznaša- 
njem zle usode, v katero so nas 
pahnile razmere, ter da bi ob upo
števanju vseh gospodarskih, politič
nih in geografskih faktorjev, ki so 
nam v korist, uspeli ustvariti nova 
proizvodna mesta, dvigniti proiz
vodnjo ter odpreti boljše perspek
tive našemu prebivalstvu. Pri tem 
je potrebno obnoviti zakon o pro
sti coni ter sprejeti vse tiste ukre
pe, ki bi služili uresničitvi tega 
predloga.

V SOBOTO 2. JULIJA bodo javne 
sile slavile 114-letnico svoje usta
novitve z manifestacijo, ki bo ob 
9.30 v vojašnici «Sabotino» v Ul. 
S. Chiara; udeležili se je bodo naj
višji predstavniki vladnih in kra
jevnih oblasti.

Mlačev je opravljena

K

Letošnja žetev je za nami; mla
tilnica, ki je nekaj dni mlatila žit
ne snope pri štandrežu, je utih
nila: odpeljali so jo v Ločnik, kjer 
bo nadaljevala svoje delo. Letošnji 
pridelek pšenice je srednje dober; 
delavec, ki je bil zaposlen pri mla

tilnici, nam je povedal, da so kmet
je pridelali okoli 11 stotov na nji
vo. Lastnik mlatilnice Giacobe it 
Ločnika je zaračunal za stot žita 
od 500 do 550 lir, kolikršen je od
stotek vlage v zrnih.
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Velike finančne težave najmanjše 
beneško-slovenske občine Dreka

Niti toliko denarja nima, da bi ta mesec mogla plačati svoje 
nameščence - 3 milijone za elektrifikacijo v Sv. Lenartu

Dreka je najmanjša od vseh slo
venskih občin v Beneški Sloveniji, 
saj šteje komaj nekaj nad 1300 
ljudi. Ce imajo vse hribovske ob
čine velike finančne težave, jih 
ima Dreka razumljivo še bolj, saj 
je vse odraslo prebivalstvo v Dre
ki na delu v emigraciji, a med 
letom živi v celi občini komaj ne
kaj sto ljudi. Od kod naj vzame 
dreška občina denar za številne 
naloge, ki jih mora občina v svoji 
sicer ozki samoupravni kompeten
ci opravljati? Zdaj pa je prišlo do 
tega, da nima občina niti toliko 
denarja, da bi mogla plačati za 
ta mesec plače svojim uslužben
cem. Sicer pa dela občina samo s 
posojili. Za vsako javno delo, pa 
naj bo še tako majhno, si mora 
sposoditi denar pri deželni blagaj
ni za posojila ali pa pri kateri 
drugi kreditni ustanovi, ki se u- 
kvarja s posojili javnim ustano
vam. Dostikrat je priskočil občini 
na pomoč kakšen državni podtajnik, 
ki je navadno izvoljen tudi s slo
venskimi glasovi Beneške Slove
nije Zdaj je edini državni pod
tajnik socialni demokrat Ceccheri
ni v notranjem ministrstvu, ki je 
dobil precej slovenskih glasov po 
Beneški Sloveniji. Zato dobi mar
sikatera slovenska občina kakšno 
izredno pomoč direktno iz podpor
nih skladov notranjega ministrstva. 
Tudi Dreka je bila lani nekajkrat 
deležna manjših podpor, posebne 
pozornosti on. Ceccherinija. Seve
da pa ne more notranje ministr
stvo reševati načelnega vprašanja, 
kako dobiti denar za dreško ob
čino, da bi mogla izvajati javna 
dela.

ELEKTRIKA IN ŠPORT
V SV. LENARTU

V Sv. Lenartu je dobila občina 
prispevek 3 milijonov lir, da bi 
končali dela za električno razsvet
ljavo prav od notranjega ministr
stva, seveda vedno po zavzemanju 
državnega podtajnika Ceccherinija.

Od vseh nogometnih moštev v 
Beneški Sloveniji se je najbolj uve
ljavila svetolenartska enajsterica v 
svoji krajevni ligi. Toda rezultati 
v telovadnem nastopu ob koncu 
šolskega leta kažejo, da imajo na 
srednjih šolah tudi dobre atlete. 
Na 60 metrov ie zmagal Anton Co- 
redig, v ženskih skokih v višino 
Lavra Tomazetič, a med fanti Fau- 
stino Crucil, v metanju krogle 
Loreta Višin, med moškimi Remigij 
Cernota, v teku na 80 m Eda Skau- 
nik in Robert Gus, v skoku v vi
šino Klara Crisetig, Jože Ciuch, v 
metanju diska Robert Gus. Preiz
kušali so se in dosegli lepe rezul
tate skokov v vseh lahkoatletskih 
panogah

Na razne športne tekme priha
jajo slovenska športna moštva pred
vsem iz Gorenjske, medtem pa so 
zelo redka prijateljska srečanja s 
slovenskimi športniki z Goriškega 
in Tržaškega.

VAŠKI PROBLEMI
NA POLITIČNIH SESTANKIH

V Gornjem Tarbiju občine Sred
nje, kot v toliko drugih vaseh Be
neške Slovenije, izkoristijo kmetje 
priložnost, ko jih zbobnajo skupaj 
na sestanke krščanske demokraci
je, da prikažejo navzočim pokra
jinskim ali deželnim kr$čansko-de- 
mokratskim svetovalcem najnujnej
še vaške probleme. V Tarbiju so 
kot najvažnejši problem smatrali 
povezavo vasi Oblica z dolino po 
redni avtobusni progi. Krščansko- 
demokratskim politikom pač ne bo 
težko doseči od pristojnega avto
busnega podjetja, da vpelje poseb
no vožnjo iz Sv. Lenarta do vasi 
Oblica.

V Sovodnjem so imeli občni
zbor krščanske demokracije ob nav
zočnosti deželnega svetovalca Ro
mana. Njemu so potožili glede 
cest in davkov ln se mu priporo
čili, da bi dežela res dala denar
no pomoč za zgraditev turističnih 
cest v sovodenjski občini in za 
hitrejšo ustanovitev letoviščarske- 
ga naselja pod vrhom Matajurja. V 
odbor so izvolili Vogriča, Cemoto, 
Pagona, Kromaca, Ošnjaka, a kot 
člane mladinske sekcije: Ivana
Mauriga, Klelija Hvalico, Josipa 
Petričiča, Andreja Medveša in Til
do Pagon.

Turistične perspektive 
spodnje Furlanije

Pred kratkim so odprli za promet 
novo pokrajinsko cesto Pieris—Fo- 
gliano, ki je izrednega turističnega

pomena. Ko bo dograjena cesta 
Tržič—Gradež, se bo vloga te ceste 
v turističnem prometu še povečala. 
Cesto proti Gradežu bodo odprli za 
promet še v tem poletju.

Občinska uprava iz Škocjana— 
Pierša se živo zanima za okrepitev 
turističnih tokov v ta del naše po
krajine ter predlaga ureditev ceste 
proti Isola Morosini, ki se odcepi 
od pokrajinske ceste Tržič—Gradež. 
Ta del furlanske ravnine je v kme
tijskem pogledu nadvse zanimiv ter 
nudi turistu možnost nakupa naj
različnejšega sadja neposredno pri 
proizvajalcih. Področje je zaraščeno 
z drevjem ter nudi lepe razglede 
proti hribom.

Občinska uprava sl prizadeva, da 
bi pokrajina in dežela uredili ome
njeno turistično cesto na podlagi 
deželnih zakonov.

miv je tisti del razstave, v kate
rem Vilhar v treh dimenzijah upo
dablja nekatere momente življe
nja v sodobnem stehniziranem sve. 
tu. Tako privlačuje pozornost, za
voljo aktualnosti tematike, skulp
tura *Tranzistormania». Mladina, 
pogostoma pa so odrasli še slabši 
(na plažah se ob tem letnem času 
pogostoma lahko prepričate, da je 
to res), posluša tranzistorje, kar 
jim napolnjuje življenje. Kolikšna 
razlika med to in pa skulpturo 
skupine s harmonikarjem : dve raz
lični podobi sodobnega časa.

Kosič razstavlja v Padovi
V umetnostni galeriji «Pro Pado

va« v Padovi je te dni razstavil 
svoja dela goriški slikar in rojak 
Andrej Kosič. To je njegova prva 
osebna razstava izven naše dežele. 
Na njej prikazuje kakih 40 oljna
tih slik novejše proizvodnje. Ko
sič, ki se je rodil v Gorici leta 
1933, razstavlja že od 1954 ter je 
doslej prikazal svoja dela na skup
nih ali osebnih razstavah v Gori
ci, Trstu, v Sloveniji in po raznih 
drugih krajih
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Danes razstava 
Marija Vilharja

Danes se v razstavnem prostoru 
Pro loco v goriški pasaži zaključi 
razstava likovnega umetnika Maria 
Vilharja iz Ljubljane. Zelo zani-

VESTI IZ DOBERDOBA

Še poldrugi milijon 
za asfaltiranje vaških ulic
Kraška polja so vedno bolj suha in kličejo dež

Občinska uprava v Doberdobu se 
je sporazumela s podjetjem Mat- 
tiroli iz Gorice, ki je prevzelo as
faltiranje ulic v Doberdobu, da 
bodo s popustom, ki so ga do
segli pri dražbeni oddaji teh del, 
uredili in asfaltirali še nekatere 
druge ulice v Doberdobu in Polja
nah. V ta namen imajo na razpo
lago še okrog poldrugi milijon lir. 
Delegacija občinske uprave bo da
nes, v četrtek, prišla v Gorico in 
skušala na merodajnem mestu do
seči odobritev teh del, da bi jih 
lahko izvedli še tekom meseca ju
lija. S tem bo napravljen nov 
korak naprej v izboljšanju zuna
njega videza vasi, kar je važno ne 
samo iz zdravstvenih ampak tudi 
iz turističnih razlogov.

Po kraških vaseh se zadnje dni 
vedno bolj občuti suša, zlasti na 
polju, kjer je zemlja zelo plitka 
in porozna. Sicer smo imeli nekaj 
manjših padavin, toda to je bilo 
vse premalo za našo žejno zem
ljo, pri kateri je vsako leto v tej 
dobi suša na dnevnem redu. Ce 
bi bil naš Kras bolj zaraščen z 
drevjem, bi bilo seveda bolje, ker 
bi se vlaga ohranjevala dalj časa 
tako pa... Gozdna uprava ima si
cer v tem oziru več dolgoletnih 
načrtov za pogozdovanje, toda iz 
izkušnje vemo, kako počasi gredo 
take stvari naprej.

Izidi sinočnje 
tombole na Travniku

Ob veliki udeležbi je bila sinoči 
na Travniku tradicionalna tombo
la v korist zavoda «Odone Lenas- 
si». Največjo nagrado, prvo tom
bolo, v znesku 70.000 Ur, je pre
jel Orlando Zavadlav s Tržaške ce
ste 28. Z naslednjo izžrebano šte
vilko je bila oddana tudi druga 
tombola v znesku 10.000 lir, ki sta 
si jo razdeUU Irena Leban iz No
ve Gorice, Prvomajska štev. 145, 
ter Marija Peršolja iz Ulice Don 
Bosco 137. Cinkvino (20.000 Ur) 
pa je zadela Maria Suši s Sveto- 
gorske ceste 87.

Včeraj nekaj po 18. uri se je 
peljal 62-letni Guido Gregorut, ki 
stanuje v Gradiški, Drevored Trie- 
ste 120 z mopedom Garelli proti 
svojemu domu. Ko je bil že blizu 
doma je pogledal na števec na vo

zilu in zato ni opazil avta, ki je 
bil ustavljen malo pred njim ter 
ss je zaletel vanj. Padel je in si 
pri tem zlomil levo nogo. Doma
či so poklicali avto Zelenega kri
ža iz Gorice, ki ga je odpeljal v 
goriško civilno bolnišnico, kjer so 
Gregoruta pridržali za 30 dni na 
zdravljenju.

Gorica
VERDI. 17.15: «Jerry Land, caccia- 

tore di spie». W. Preston in E. 
Sommerfield; klnemaskopski film 
v barvah. Mladini pod 14. letom 
vstop prepovedan.

CORSO. 17.00: «New York chiama 
il drago«. R. Danton ln M. Lee; 
ameriški film v barvah.

MODERNISSIMO. 17.15 — 22.30; 
«Fantomas mlnaccia II mondo«. 
J. Marais in M Demongeot; ame
riški kinemascope v barvah.

VITTORIA. 17.30—22.: «1 cacciatori 
di Indiani«. K. Douglas in Diana 
Douglas; ameriški barvni film v 
kinemaskopu, zadnja ob 21.30.

CENTRALE. 17 15: «L’avventurlero 
della Tortuga« Guy Madison n 
Inge Schoner; italijanski barvni 
film

Tržič
AZZURRO. 18.-22.: «Mata Han - 

agente segreto H 21». Jean Mon- 
reau, Jean Luis Trlntmgnan.

EXCELSIOR. 17 30-22.: »Fantoma* 
mlnaccia 11 mondo«. Jean Marais, 
Milena Demongeot; v ktnemasko- 
pu ln barvah.

PRINCIPE. 18,—22.: «Una pištola 
che canta» D. Malone In G. 
Montgomery.

SAN MICHELE. 19.30-22.: «11 gran 
lupo chiama« Gary Grant ln Le- 
sile Caron; v barvah.
Itonke

Rio. 19.30—22.: «La doppla vita di 
Silvia West». G Mafarls.

EXCELSIOR — Zaprto.

DEŽURNA LEKARNA
Danes ves dan in ponoči Je od

prta v Gorici lekarna SORANZO, 
Verdijev korzo 57, tel 28-79.

TEMPERATURA VČERAJ
Včeraj v Gorici najvišja dne' 

temperatura 23,4 stopinje ob II 
in najnižja 17,2 stopinje ob 6, 
povprečna vlaga 50 odst.; dežja 
padlo prejšnji večer 0,8 mm.
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Na mitingu v Rimu 
več tujih rekordov

Zmaga Italijank 
nad Nemkami

RIM, 29. — Plavalni dvoboj Ita
lija . Zahodna Nemčija se je da
nes zaključil z zmago Italijank 
12:40. Na 100 m hrbtno je prvo 
mesto osvojila Tržačanka Luciana 
Dapretto.

Med mitingom «sedmih gričev.) 
je Spanec Nazario Patron zabele
žil danes na 100 m prsno s časom 
ril”5 nov španski rekord. Na 1500 
m dolgi progi pa je Wladyslav 
Woytakasitis izboljšal z 18’36”1 
poljski državni rekord. Kasneje je 
na isti progi Poljak Kristjan Lan- 
ger še enkrat izboljšal poljski re
kord s časom 17’58”2. Na 200 m 
prsno pa je Spanec Juan Fortuny 
izboljšal z 2’03”8 rekord Španije 
in tudi prireditve, ki je z 2’04”6 
pripadal Francozu FranQoi.su Luy- 
cu.

ZARADI POŠKODBE NA NOGI

Amarildo ne bo 
nastopil na SP

ATVIDABERG, 20. — Zdravnik 
brazilske nogometne reprezentan
ce, ki je na turneji na švedskem, 
ir. Gossling je izjavil, da bo mo
ral igralec Milana in brazilske re
prezentance Amarildo zaradi po
škodbe na nogi počivati dva ali 
tri tedne, zaradi česar ne bo mo
gel nastopiti na svetovnem pr
venstvu. Tehnična komisija brazil
ske reprezentance bo v prihodnjih 
dneh določila Amarildovega na
mestnika. Na razpolago sta Ade- 
mir De Barros «Parana» in Jonas 
Eduardo Americo «Edu». Slednji 
ima 16 let in če ga bodo izbrali, 
bo gotovo najmlajši nogometaš na 
letošnjem svetovnem prvenstvu.

Amarildo se je poškodoval vče
raj med treningom. Po 30 minu
tah igre so igralci nadaljevali tre
ning z razgibalnimi in drugimi va
jami. Sredi teh je Amarilda moč
no zabolelo v nogi, zaradi česar 
se je zatekel k zdravniku. Po na
tančnem pregledu je zdravnik u- 
gotovil, da je Amarildo zaradi na
tega mišic na desni nogi, nespo
soben za nastop.

Tudi leta 1962 se je morala Bra
zilija odpovedati Peleju, ki se je 
resno poškodoval. Njegovo mesto 
je prevzel Amarildo, ki je bil v 
finalni tekmi proti CSSR eden 
najboljših na igrišču.

DEVETA ETAPA T0URA DE FRANCE

V Bayonnu prvi 
Holandec Karslen

Svojevrsten protest kolesarjev 
zaradi pregleda «antidooping»

BAYONNE, 29. — S športnega stališča je bila deveta etapa Tou- 
ra več ali manj podobna prejšnjim. Nekaj izrednega pa se je da
nes zgodilo nekaj kilometrov po startu: nepričakovano so se vsi ko
lesarji ustavili, stopili s koles in prehodili kakih 100 m. Si lahko 
predstavljamo presenečenje v vr 
stah vodstva dirke in tudi posa
meznih ekip. Nihče ni vedel kaj 
se dogaja. Ko so kolesarji nada
ljevali pot pa se je zvedelo, da 
so izvedli protest zaradi včerajš
njega pregleda «antidooping» pri 
Poulidorju, Belloneju, Guimbardu, 
Mailottu, Delochtu in Van Sprin- 
gelu.

Vodja dirke Jacques Goddet je 
ožigosal protest kolesarjev nad no
vim zakonom, ki prepoveduje ko
lesarjem uživanje bodrilnih sred
stev in je napovedal preiskavo s 
kaznovanjem krivcev in organiza
torjev «stavke».

Tudi danes se je Altig vedno pra
vočasno pobrigal, da je s pomoč
jo kolesarjev ekipe Molteni pre
prečil poskuse pobegov. Nemec je 
sploh ves čas nadzoroval dirko, 
zaradi česar ni nič čudnega, če je 
celotna skupina prišla s časom 
zmagovalca na cilj. Samo v konč
nem sprintu je prišlo do napada, 
k; se je zaključil z zmago Nizo
zemca Karstena.

Vrstni red na cilju 9: etape Bor- 
deaux—Bayonne (201 km);

1. Karstens (Hol.) 5.15’58”, s po
vprečno hitrostjo 38,168 km

2. Planckaert (Bel.)
3. Janssen (Hel.)
4. Van Looy (Bel.)
5. Sels (Bel.)
6. Grain (Fr.)
7. Reybroeck (Bel.)
8. Vandenberghe (Bel.)
9. Schleck (Luks.)

10. Beuffeuil (Fr.).
Sledi s časom zmagovalca 116 ko

lesarjev.
SPLOŠNA LESTVICA 

RUDI ALTIG (Nem.) 44.48T9” 
Van Vlierberghe (Bel.) 
z zaostankom 47”
Reybroeck (Bel.), Janssen (Ho
landska), Sels (Bel.), Den Har- 
tog (HoL), Harings (Hol.), De 
Pra (It.) 52”

1.
2.

9. Brands (Bel.) 1’
10. Karstens (Hol.) 1'02”
11. Planckaert (Bel.), Momene 
(šp.). De Rosso (It.), G. Groussard 
(Fr.), Van Den Bosche (Bel.), Huys- 
mans (Bel.), Anquetil (Fr.), Fou- 
cher (Fr.), Vranken (Bel.), Ray- 
mond (Fr.), Van Looy (Bel.), Ga- 
biča (šp.), Kunde (Nem.), Poulidor 
(Fr.), Aiinar (Fr.), Van Springcl 
(Bel.), Lebaube (Fr.) 103”, itd.

TORTONA, 29. — Felice Gimon- 
di je danes zmagal na dirki «Kri- 
terium asov«, ki je bila v spomin 
pokojnega Fausta Coppija. Gimondi 
je prevozil 84,500 km dolgo progo 
v 2.21’29” s povprečno hitrostjo 
35,834 km na uro. Drugi je bil Mot- 
ta, tretji pa Vicentini, oba s časom 
zmagovalca

Adorni, ki je bil med najbolj ak
tivnimi, je moral zaradi zloma pred
stave odstopiti. Ob priliki dirke so 
otvorili novi občinski stadion, ki no
si ime Fausta Coppija.

PREPRIČLJIV NASTOP PRED 55.000 GLEDALCI V TEŽKI KATEGORIJI

S 5 goli Italija 
premagala Mehiko

Bulgarelli in Rivera dvakrat uspešna
STRELCI: v 26’ in 35’ p.p. Bulgarelli, v 20’ d.p. Rivera, v 34’ 

Mazzola, v 40’ Rivera.
ITALIJA: Albertosi (Anzolin), Burgnich, Facchetti, Rosato, Sal-

vadore, Lodetti (Bertini), Meroni, Bulgarelli (Lodetti), Mazzola, Ri
vera, Pascutti (Barison).

MEHIKA: Calderon, Chaires, Pena, Nunez, Hernandez (Del Mu
ro), Diaz, Ruvalcaba (Mercado), Munoz (Padilla), Cisneros, Frago- 
so, Jara.

SODNIK: Szolt (Madžarska).
GLEDALCI: 55.000.

FIRENCE, 29. — Italijanska no
gometna reprezentanca je danes
prepričljivo premagala Mehiko s 
5:0 (2:0). Italijani so prvič zado
voljili občinstvo in so pokazali 
lep nogomet, dobro kondicijo in 
tudi vzdržljivost. Priznati pa je 
treba, da mehiški nogometaši niso 
bili nikoli na višini plavih. Samo 
v začetku prvega polčasa in nekaj 
časa v drugem so prevladovali na 
igrišču, vendar se lahko reče, da 
je njihova igra nekoristna. Le red
kokdaj so streljali na vrata in še 
to od daleč in tudi daleč od mre
že. Le v drugem delu so nekaj
krat poklicali na delo Anzolina, ki 
je nadomestil Albertosija. Italijan
ska obramba in tudi krilska vrsta 
ni dovolila sicer počasnim nasprot
nikom, da bi se sploh približali 
kazenskemu prostoru. Napad do-

V S0R0T0, 2. JULIJA

Iz Albi j a start 
amaterskega Toura

Udeležbo je najavilo 12 reprezentanc

..........

MEDNARODNI NOGOMET
Nekatere reprezentance so že 

predložile dokončni seznam nogo
metašev, s katerimi bodo sesta
vili moštva za nastop na svetov
nem prvenstvu. Do danes so zna
ni dokončni seznami naslednjih 
držav:

MADŽARSKA
Vratarja: Antal Szentmihaly in

Jozsef Gelei.
Branilci: Benoe Kapozsta, San- 

dor Matrai, Kalman Sovari, Kal- 
man Mesz81y.

Krilci: Istvan Nagy, Imre Mat- 
hesz, Ferenc Sipos, Gusztav Sze- 
pesi.

Napadalci: Dezsoe Molnar, Fe
renc Bene, Zoltan Varga, Florian 
Albert, Janos Farkaš, Gjrula Rako- 
si, Mate Fenyvesi, Lajos Tichy.

Za rezerve, ki bodo ostale na 
Madžarskem, bodo vratar Istvan 
Geczi, branilec Kalman Ihasz, na
padalca Antal Nagy in Lajos Pu-

PORTUGALSKA
Vratarji: Joacquim Carvalho, Jo

se Costa Pereira, Americo Lopes.
Branilci: Alexandre Baptista,

J. o Morais, Hilario Conceicao, 
Joao Carlos, Germano De Figeire- 
do, Fernando Cruz, Alberto Festa, 
Vicente Lucas.

Krilci: Mario Coluha, Fernando

Peres, Custodio Pinto, Jaime Gra- 
ca.

Napadalci: Jose Augusto, Euse- 
bio Da Silva Ferreira, Jose Torres, 
Antonio Simoes, Manuel Duarte, 
Ernesto Figueiredo, Joao Lourenco.

NEMČIJA
Vratarji: Hans Tilkowski, Guen- 

ter Bernard, Josef Maier.
Branilci: Horst Dieter Hoettges, 

Friedel Lutz, Karl Heinz Schnellin- 
ger, Bernd Patzke.

Krilci: Franz Beckenbauer, Max 
Lorenz, Wili Schulz, Klaus-Dieter 
Sielogg. Wolfgang Paul, Wolfgang 
Weber.

Napadalci: Albert Bruells, Jur-
gen Grabowski, Helmut Haller, Wer- 
ner Kraemer, Uwe Seeler, Wolf- 
gang Overath, Heinz Horning, Sieg
fried Meld, Lothar Emmerich.

URUGVAJ
Vratarji — Ladislao Mazurkie- 

wicz, Roberto Sosa, Walter Taibo.
Branilci — Horario Troche, Emi- 

lio Alvarez, Nelson Dias, Luis Ubi- 
nas, Omar Caeano, Pablo Forlan, 
Eliseo Alvarez, Nestor Goncalvez, 
Jorge Manicera, Victor Esparrago, 
Luis Ramos, Milton Viera.

Napadalci — Julio Cortes, Pedro 
Rocha, Jose Sacia, Domingo Perez, 
Hector Salva, Hector Silva, Jose 
Urruzmendl.

PARIZ, 29. — Organizatorji 6. amaterske etapne dirke po Fran
ciji (Tour de France de l’avenir) so objavili seznam 12 reprezentanc, 
ki bodo startale v soboto 2. julija iz Albija. Cilj bo 14. istega me
seca v Parizu. Ekipe so se že začele zbirati v francoskem mestu. 
Italijani so odpotovali v Toulous

Sestava posameznih amaterskih, - R r-o-g Scurio
kolesarskih reprezentanc je nasled-J - CsSr. Hava,’KOnecky, Pichl, Po-

"'ZAH. NEMČIJA: Siegfried Adler, | ^f - Sever’ Svorada’ Wenczel “ 
Burkhard Ebert Martin Combert,! Beljskij_ viktor Iče.
VVilfried GottschaU Dieter Leit- nkf^ pepp ju£ferti Kalju Kok, 
ner, Joerg Meyer, Manfred Mucke,j K.ar]. Tjm,£nte Aleksander Lavrin-
Andreas Troche.

BELGIJA: Albert Buyl, Alfonso 
Cools, Emiel Coppens, Romain 
Fumiere, Gilbert Notaerts, Victor 
Nuelant, Andre van Espen, Willy 
van Neste.

ŠPANIJA: Salvador Canet, Gab- 
rino Erenozaga, Jose Gomez, Vin
cente Lopez, Gabriel Mascaro, Ju
an Perera, Jose Ponton, Augustino 
Tamames.

FRANCIJA: Andre Desvages,
Jean-Pierre Ducasse, Bernard Gu- 
yot, Claude Guyot, Roger Lancien, 
Paul Maes, Jose Sammyn, Jean 
Vidament.

ANGLIJA: Peter Bucklet, Arthur 
Durman, Christopher Durnin, Ken
neth Cotman, Derek Harrison, Pe
ter Hill, Alan Lloyd, Leslie West.

ITALIJA: Antonio Albonetti, At- 
tilio Benfatto, Carlo Brunetti, Lu- 
ciano Dalla Bona, Mino Denit, Pie- 
tro Guerra, Wladimiro Panizza, 
Giorgio Favaro.

NIZOZEMSKA: Eddy Beugels,
Evert Dolman, Willy Geraeds, Tie- 
men Groen, Johannes van der 
Horst .Hendrikus Steevens, Piet 
Tesselaar, Marinus Wagtmans.

POLJSKA: Ginter Chmura, Stani
slav Demel, Warian Forma, Woj- 
ciech Goszczynski, Zygmunt Ha- 
nusik, Edmond Janik, Zbyslaw Mi- 
ziocek, Norbert Rzepka.

Karli Lambote, Aleksander Lavrin- 
ko, Leonid Solokov, Vladimir Ur- 
banovič.

JUGOSLAVIJA: Bilič, Fabjan, Po- 
cmja, Hvasti, Kalan, Pavlik, Jože
Šnntavec, Milanovič.

mačinov pa je tokrat pokazal iz
redne poteze in je z navdušujo 
čimi prodori petkrat ranil sicer 
dobrega in predvsem pogumnega 
Calderona, ki je večkrat z drznimi 
posegi rešil mrežo.

Italijani so bili v začetku precej 
počasni. Razgreli so se šele po 26’, 
ko je Bulgarelli dosegel na Maz- 
zolov predložek prvi gol dneva. 
Uspeh je Italijane spodbudil in v 
35’ je Rivera predložil bolonjske
mu igralcu žogo, ki jo je v vole
ju močno poslal v mrežo.

Obe enajsterici sta se v drugem 
polčasu predstavili z nekoliko spre. 
menjenima postavama. V 20’ so 
Italijani izvedli prodor Lodetti - 
Barison - Rivera, katerega je sled
nji zaključil z močnim strelom v 
mrežo.

Gostje so tu pa tam izvedli s 
Cisnerosom in Fragosom kak me
del protinapad, a v 34’ je bil nji
hov vratar zopet na kolenih, Ri
vera je z osebno akcijo prodrl 
po sredini in predložil žogo Maz- 
zoli, ki je povečal rezultat. Calde
ron je moral še večkrat poseči še 
posebno zaradi silovitih strelov Ba- 
risona. Gola sicer Barison ni do
segel, a je Riveri nudil izredno 
priložnost, katero milanski igralec 
ni zapravil.

Kotov je bilo 5:3 za mehiško re
prezentanco.

* » *.
PONTEVEDRA, 29. — V priprav

ljalni tekmi za svetovno prven
stvo je španska nogometna repre
zentanca premagala avstrijsko e- 
najsterico Wiener Sportkluba 5:0. * * *

BARCELONA, 29. — V tekmi, ki 
je v okviru priprav za nastop na 
svetovnem prvenstvu, je Urugvaj 
premagal Barcelono 1:0 (1:0). Gol 
je v 42’ dosegel Rocha.

* * *

Terrel ohranil 
(za WBA) 
svetovno krono

HOUSTON, 29. — Svetovni prvak 
težke kategorije (verzija WBA) Er
nest Terrel je včeraj premagal po 
točkah v 15 rundah Douga Jonesa 
in tako ohranil svoj naslov.

S to zmago se je Terrel še enkrat 
izkazal za najboljšega challengerja 
za dvoboj za naslov s Cassiusom 
Clayem. Terrel, ki ima 27 let je že 
drugič ohranil naslov, ki mu ga pri
znava samo WBA.

Terrel je bil ves čas boljši in se ni 
nikoli naprezal. Kljub temu je bil 
Doug Jones, ki se je dobro upiral 
tudi Clayu, proti kateremu je izgu
bil le po točkah, ob koncu dvoboja 
zelo utrujen.

Med istim mitingom je Cleveland 
Williams, ki je zadal Terrelu edini 
poraz s k.o., premagal s tehničnim 
k.o. v tretji rundi Toda Herringa.

Kot je znano bi moral biti dvo
boj Clay—Terrel za svetovni naslov 
29. marca letos. S tem bi uredili 
zmedo, ki vlada v tej kategoriji. Do 
matcha pa ni prišlo prav zaradi 
prevelikih zahtev Terrela.

MEDNARODNO SREČANJE V ŠT. PETRU

Boksarji iz Ljubljane 
premagali Videmčane 10:6
Večerja v čast gostov in uraden sprejem na županstvu A

Preteklo nedeljo je bilo v St. Petru ob Nadiži mednarodno bok
sarsko srečanje med Odredom iz Ljubljane in Udinese iz Vidma.
Zmagali so gostje z rezultatom 10:6.

Srečanje je organizirala skupaj 
s CONI in FIP Pro loco iz št. Pe
tra v okviru poletne domače «ša- 
gre», ki jo praznujejo zadnjo ne
deljo junija. Istega dne dopoldne 
so organizirali tudi kolesarsko dir
ko za naraščajnike s startom v 
Podbonescu na 110 km dolgi pro
gi-

Prvo srečanje boksarjev je bilo 
ob 18. uri. Na žalost je začetek 
motilo deževno vreme, kar je od
vrnilo precej ljubiteljev, da niso 
prišli na srečanje.

Celotno srečanje je bilo lepo in 
občinstvo je navijalo za ene in za
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BOKS v- V PONEDELJEK, 4. JULIJA

Ljubljana proti
Ujpesti Doszi

Začetek ob 20. uri pred hotelom Adria v Ankaranu
V ponedeljek 4. julija bo v organizaciji MTZ Koper in hotela 

Adria Ankaran mednarodni boksarski dvoboj Ljubljana — Ujpest 
Dosza (Budimpešta).

OSLO, 29. — V prijateljski tek
mi je Anglija premagala Norveško 
6:1 (5:1). Za Angleže so bili uspeš
ni Greaves (4), Moore in Connelly.

DUNAJ, 29. — V prijateljski tek
mi je Argentina premagala enaj
sterico Kremserja 3:1 (1:1).

TENIS

Miting elitnih boksarjev glav
nega mesta Slovenije in Madžar
ske bo v počastitev dneva bor
ca. Začetek ob 20. uri pred ho
telom Adria Ankaran. Vstopnice 
so v prodaji pri Turističnem dru
štvu Koper.

Obe reprezentanci sta že na
javili postavi. Ti sta naslednji:

BUDIMPEŠTA
Bantam — CZERGE: prvak Mad-

LONDON, 29. — Španec Manuel 
Santana in Američan Dennis Ral
ston sta se uvrstila v finale letoš
njega wimbledonskega turnirja. 
Španec je v polfinalu premagal 
Avstralca Owena Davidsona, Ame
ričan pa Južnoafričana Cliffa Drys- 
dala.

žarske, sodeloval je na olimpij
skih igrah v Tokiu; 300 nasto- 
pov.

Perolahka — KRALIK: večkratni 
prvak Madžarske; 100 nastopov.

Lanka — HAINAL: drugi v drža
vi; 300 nastopov.

Polwelter — KUN SZABO. 
Welter — KAUER: reprezentant 

Madžarske, olimpijski kandi
dat; 300 nastopov.

Polsrednja — ERDELJI: petkrat
ni prvak Madžarske; 300 nasto
pov.

Polsrednja — TUROS.
Srednja — SCHRICK: večkrat

ni prvak Madžarske, sodeloval 
na olimpijskih igrah; 250 na
stopov.

Poltežka — VERESZ: reprezen
tant Madžarske; 50 nastopov.

Težka — SOMODI: reprezentant 
Madžarske; 120 nastopov.

druge z velikim navdušenjem. Bok. 
sarji so bili zelo korektni in sod
niki niso imeli posebnih težav pri 
sojenju.

Po srečanju so imeli športniki 
skupno večerjo v domači gostilni 
«Koren.> ob prisotnosti župana h 
Št. Petra Gina Corediča, ki je tudi 
predsednik Pro loco, tajnika stro
kovne šole v št. Petru Iusse, da
lje Angela Pepeta, glavnega občin- | 
skega uradnika in predsednika P" 
«Ivan Trinko« Marjana Konta. O' 
menjene osebnosti so imele naj
večjo zaslugo pri organizaciji t* 
ga srečanja.

Predstavnnik Odreda Franc R® 
mec je izročil domačim predstav
nikom spominska darila ter s« 
toplo zahvalil v svojem in v im® 
nu športnikov iz Ljubljane za to
pel sprejem in gostoljubje. Pouda
ril je pomen takih srečanj za na
daljnje utrjevanje dobrega sosed
stva in medsebojnega prijateljstva-

Zupan iz Št. Petra se je v svo
jem odgovoru zahvalil ljubljanskim 
gostom, da so se odzvali vabit1 
ter jih že sedaj povabil tudi ja 
prihodnje leto. Izrazil je željo, da 
bi tudi v št. Petru ustanovili ka
ke športne ekipe, ki bi šle lahko 
na gostovanje v Slovenijo.

Gospod Iussa je dodal, da so to 
več kot navadna srečanja v športu, v; 
Nato so se zadržali v prijetnem 
medsebojnem razgovoru. Nasled
nji dan je župan priredil gostom 
iz Ljubljane sprejem na županstvu, 
kjer se jim je še enkrat zahvalil- 

M. K.

Jv

(uiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiitiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiimiiin"1

Italijanska ekipa, ki bo nastopila na Tour de France de 1’avenir. Od leve Favaro, Dalla Bona, Denti, 
Guerra, Benfatto, Panizza in Brunetti s tehničnim komisarjem Rimediom

LJUBLJANA
Bantam — GAVROCE (Slavonija, 

Osijek, kot gost), star 23 let, 
član reprezentance Jugoslavije; 
150 nastopov.

Peresna — PELKO ANTON, star
24 let, član repr. Slovenije; 45 
nastopov.

T.ahka. — ZURMAN EMIL, star 
30 let, večkratni prvak Sloveni
je, član repr. Jugoslavije; 250 
nastopov.

Polvvelter — URBANIJA EGON, 
star 22 let, perspektiven mlad 
tekmovalec; 30 nastopov.

Welter — SUPAN JOŽKO, star 
22 let, večkratni prvak Slove
nje, leta 1963 se je boril za tro
fejo Zlata rokavica; 50 nasto
pov.

Polsrednja — SLAVIČ VLADI
MIR, star 29 let, večkratni pr
vak Slovenije, veteran ringa s 
150 nastopi.

Polsrednja — PREMUŽ BRAN
KO (Slavonija, Osijek), star
25 let, prvak Jugoslavije in Bal
kana, olimpijski kandidat; 100 
nastopov.

Srednja — ERMAN PETER, star 
24 let, velika nada slovenskega 
boksa, član repr. Slovenije; 20 
nastopov.

Poltežka — ZUPANČIČ FRANC, 
star 24 let, član slov. repr.; 25 
nastopov.

Težka — FABIANI MARKO, star 
24 let, član slov. repr.; 55 na
stopov.

RIM, 29. — Vodstvo Totip javlja 
da je današnji zmagovalni stolp# 
naslednji:

111 11X 111 1 1 1
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Telegrafski kabel 
cez Atlantik
(Nadaljevanje s 3. strani)

no pot okoli Zemlje prvi umetni 
satelit za telekomukacije, in sic®r 
satelit «Score». čez dve leti Ame
ričani izstrelijo prvi vesoljski P8' 
sivni ripetitor «Echo—1», leta 19®* 
pa se začne doba «Telstarjev», t° - 

................. - T*

I

se pravi umetnih satelitov za -
;iJe izvezo in druge telekomunigac: 

med Ameriko in Evropo. Prefl 
dvema letoma — 1964 — Arneh' 
čar; izstrelijo prvi umetni saten 
za telekomunikacije «Syncom-'3‘ 
s krožnico ob Ekvatorju, tj- 
umetni satelit, ki se zdi kot ® 
stal na miru, ker ima pač ena8 
krožno pot kot Zemlja.

V to vrsto novih telekomum 
kacijskih umetnih satelitov bi m® 
rali našteti še celo vrsto drugm
novejših, med katerimi je tudj
sovjetski umetni satelit vrs 
«Molnija», ameriški umetni sat*" 
lit «Relay» itd., toda s tem sm 
že v današnjih dneh, ko člove 
nič več ne začudi, ko spreji| 
vsak tudi velik znanstveni podvis 
in tehnični uspeh kot nekaj P” 
vsem normalnega. Kot vidimo, ^
je tehnični razvoj v sto letih

...........

na področju telekomunikacij & 
redno razvil.

S*

JURIJ KOROLJKOV 20.

Človek, za katerega 
ni bilo skrivnosti

Roman o znamenitih sovjetskih 
obveščevalcih Sorgeju in Vukeliču

Počasi in po malem smo nabrali veliko izčrpnih infor
macij, ki so zadevale tako imenovane ((Čangkajškove. divizije«, 
ki so imele najsodobnejšo oborožitev — divizije, zveste nan 
kinški vladi in divizije, ki so bile sumljive in nezanesljive.

Podobne podatke sem dobival v glavnem od kitajskih 
članov svoje skupine, čeprav ni bilo redko, da sem zelo 
važne podatke prejel osebno od nemških vojaških svetoval
cev in podjetnikov, ki so se ukvarjali z dobavo orožja.

Eno izmed prvih znanstev, do katerega je prišlo s po
močjo Agnes Smedley, je bilo srečanje s Hozumi Osakijem. 
Agnes me je nekoč vprašala:

«če se hočete, Richard, seznaniti z nekim zelo ljubim Ja
poncem, dopisnik tokijskega Asahija je. Ima vojaški obraz, 
toda sovraži vojno in ne mara militaristov.«

Sedeli smo v poletni kavami na bregu Huanpu, na na
brežju poleg mostu pri parku, ki vodi čez prekop. Na vratih 
obrežja je pisalo: «Psom in Kitajcem je vstop prepovedan.« 
To je bil angleški sektor Šanghaja. Richard je odgovoril: 

«Rad bi se seznanil z vsemi, ki se sramujejo takih na

pisov. Prepričan sem, da bom med njimi našel svoje somiš
ljenike.«

Smedley je bila srečala japonskega novinarja pred ne
kaj meseci v knjigami v eni izmed uličic francoskega sek
torja. Začela sta pogovor o kitajskem slikarstvu in njen novi 
znanec je pokazal globoko poznavanje kitajske ljudske umet
nosti. Izkazalo se je. da je poznal knjige Agnes Smedley in 
da se je pripravljal nekaj izmed njih prevesti v japonščino.

((Vsekakor bosta všeč drug drugemu,« je rekla Smedley.
Istega večera je Agnes telefonirala Osakiju in ga pova

bila, naj skupaj kosita z nekim tujim dopisnikom, ki je bil 
pred kratkim pripotoval v Šanghaj.

Srečali so se v hotelu, kjer je stanoval Sorge v zadnjem 
nadstropju, v restavraciji z lepimi zidovi, okrašenimi z zla
timi zmaji.

Ničesar posebnega ni bilo niti v dejstvu, da so se za 
isto mizo zbrali kolegi novinarji, niti v tem, da je Američanka 
Smedley predstavila japonskemu novinarju svojega znanca. 
Vendar prav tega dne se je pripetil dogodek, ki je kasneje 
prinesel toliko nepričakovanega ogorčenja številnim obvešče
valnim službam sveta. Srečanje v hotelski restavraciji je po
ložilo temelj velikemu prijateljstvu in skupnemu delu dveh 
ljudi, ki sta sovražila vojno — Richarda Sorgeja in Hozumi 
Osakija.

Osaki je bil zares podoben navadnemu vojaku — s svojim 
kvadratastim obrazom, nazaj počesanimi črnimi lasmi v žol- 
tozeleni bluzi, ki jo je nosil tudi poleti. Toda obraz je imel 
čisto bled — posledica neprestanega bivanja med štirimi ste
nami brez svežega zraka, pri delu in nad knjigami.

«Osaki-san, kdaj boste zamenjali svojo uniformo?« je v 
šali vzkliknila Smedley, ko je Hosumi pristopil k njuni mizi. 
«Ali sanjate o tem, da bi postali vojak?«

<(Iz mene boš dobil samo slabega vojaka. Rajši bi bil 
dober novinar...«

«Tudi jaz mislim tako,« se je vmešal Richard v razgovor.

«Agnes, morda pa naju boste le seznanili?«
V začetku je bil Osaki zadržan, toda ob koncu kosila se 

je razgovoril. Razgovor je tekel o političnih razmerah na 
Kitajskem.

((Ekonomska kriza je zajela tudi Japonsko,« je pravil Osa
ki. «Zunanja trgovina se je pri nas zmanjšala v zadnjem letu 
skoraj za tretjino. V Tokiu nameravajo svoje zadeve popra
viti na račun Mandžurije. Japonske naložbe neprestano na
raščajo in znašajo tam že poldrugo milijardo jenov. Zdaj v 
Mandžuriji skoraj ves tuji kapital pripada Japonski. Izjemo 
predstavlja samo kitajsko—vzhodna železnica, ki so jo bili 
zgradili Rusi. Toda to je samo 23 odstotkov kapitala, ostalo 
pripada nam, Japoncem... Vendar pa veste, da za kapitalom 
zmerom korakajo vojaki. Nisem prepričan, da se bo politični 
položaj na Kitajskem v kratkem razčistil. Prej bo nasprotno. 
Miniranje Can Co Linovega vlaka je samo začetek. Prepričan 
sem. da je bil v to vpleten Doihara. Ali poznate Doiharo, 
Agnes-san? Bil je svetovalec pri Čan Co Linu. In še tlagaki... 
Ta dva človeka se ne pojavljata slučajno na obzorju in pred
časno ne izginjata. Zdaj sta v Mandžuriji...«

Sorgeja je presenetilo, s kolikšno logičnostjo je govoril 
Osaki. Pred dvema letoma je bil ob eksploziji vlaka ubit Can 
Co Lin, maršalmilitarist, ki je sodeloval v državljanski vojni 
na Kitajskem. Na razpolago je imel velike vojaške sile, bil 
je japonsko usmerjen, toda slišati je bilo glasove, da so di
verzantsko akcijo izvedli japonski agentje. Zakaj? Zdaj je 
Hosumi Osaki z zanesljivostjo to potrjeval: Can Co Lina so 
ubili zato, ker Japoncem ni ustrezal. Maršalov vlak so po
gnali v zrak pod Mukdenom. Organizator atentata je bil 
Doihara.

Eno prvih Ramzajevih sporočil v Milnchen, kar je bila 
šifra za Moskvo, je vsebovalo informacijo o položaju na Ki
tajskem in grozeči situaeiji v Mandžuriji. Sorge je domneval, 
da bodo Japonci najverjetneje zainteresirani, da bi si prido
bili kitajsko—vzhodne železnice. Vendar pa še niso vedeli, na 
kakšen način se bodo potrudili, da bodo to dosegli.

ja
čez nekaj mesecev se je Richardu Sorgeju posrečilo, ,i 

je na Kitajskem ustvaril aktivno operativno skupino. MorH 
je vedeti, v katero smer se bodo razvijali dogodki. .Ja

Uradno je doktor Sorge pripotoval na Kitajsko zato, J 
bi proučeval bančne zadeve, s katerimi se je ukvarjal še 
hamburškem ekonomskem inštitutu. Napisal je disertacijo, r__ 1U *.__Pribiltemo o državnih tarifah, jo uspešno zagovarjal in dobil
slov doktorja socioloških znanosti. Prav tako si je pndoo

___  „ 1 : nnlrni nAtrino rc IriVl To ItlU '
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čeprav bolj malo, tudi nekaj novinarskih izkušenj. To md >
- « < m i__ 1 _ 1______ _ TT \T.mXit: rt n 4 n 1prav prišlo na Kitajskem. V Nemčiji je sprejel ponudbo, 

bi delal kot dopisnik ((Sociološke revije«, v Združenih držav^., |
Amerike, kjer se je mimogrede mudil, pa je Sorge sl 
pogodbe z uredništvi nekaterih pokrajinskih časnikov. f 

In še eno službeno priporočilo je imel doktor Sorg® , 
Šanghaju — nemško kemijsko društvo, ki je bilo pri velik ^ 
skem koncernu «IG Farbenindustrie« in se je zanimalo 
kupno moč kitajskega tržišča ter za prodajo njegovih ke«1
skih proizvodov.[1 piUlZiVUUUV.

Nemški konzul v Šanghaju, gospod Brock, je sprejel 
dega ekonomista, doktorja Sorgeja, z razširjenimi rokami- J 
konzula je imelo priporočilno pismo, ki mu ga je izročil »
ge, velik pomen. Richard je prejel delikatno nalogo kei
skega društva, da bi proučeval kitajske banke in bil P°ve.^iv*«. t"- v-—-------- -----------J---------  -------------- --- ------ -------‘ lgljl ;i|

s časniki... Očitno je imel ta fant bistro glavo, je Porr%ij 
konzul. Sicer pa, kako bi mu le mogli dati toliko pripo^
naenkrat?

Konzul je prav rad poskrbel za tega prijetnega in - i, 
žabnega Nemca, ki se je bil prvič znašel na Kitajskem- S
belušasti Broch je odobraval Sorgejevo zamisel, da bi 1
proučevanje bančnih zadev z dopisniškim delom. To m11 j 
omogočilo, da bo potoval po vsej deželi. Predvsem Je koč»”

""anki’1;Broch odločno priporočil doktorju, naj odpotuje v Nan
in se tam seznam z nemškimi vojaškimi svetovalci pri <5anl
kajškovi armadi. Tl so namreč imeli možnost prosto V° 
vati kamorkoli so hoteli.

(Nadaljevanje sledi)
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